
مدیرعامــل ســازمان تأمین اجتماعی رویکرد کلان این ســازمان را توســعه خدمات 
غیرحضوری و هوشمندسازی تأمین اجتماعی اعلام کرد و گفت: براساس برخی برآوردها 
بیش از ۵ میلیون نفر شاغل بیمه نشده در حوزه مشاغل فضای مجازی وجود دارند که 

کارگزاری ها می توانند بخشی از این رقم بزرگ را وارد مجموعه تأمین اجتماعی کنند.
به گزارش ایسنا، میرهاشم موسوی در این نشست گفت: شرایط ارائه خدمات در سازمان 
تأمین اجتماعی تغییر کرده است. خدمات الکترونیک سازمان با طرح ۳۰۷۰ آغاز شد ولی 
در حال حاضر تعداد سرویس های غیرحضوری به بیش از ۵۷ مورد رسیده و موارد نیاز به 
مراجعه حضوری به شعب و کارگزاری ها بسیار کاهش یافته است. ادامه توسعه خدمات 
غیرحضوری، مسیر حرکت آتی سازمان است و طبیعی است که شعب و کارگزاری های 

ما متأثر از این تغییرات هستند و باید خود را با این تغییر و تحولات سازگار کنند.
وی افزود: مبنای ما بر حفظ و نگهداشت و کمک به استفاده از ظرفیت کارگزاری هاست، 
ولی بــرای فعال کردن این ظرفیت و همکاری متقابل، باید راهکارهای مناســب پیدا 
کنیم. بر این اســاس برای دریافت و بررســی پیشنهادهای انجمن صنفی کارگزاری ها 

آماده هستیم.
مدیرعامل ســازمان تأمین اجتماعی با اشــاره به وجود متقاضیانی برای دریافت مجوز 
تأسیس کارگزاری های جدید رسمی، این درخواست ها را نشانه ای از ظرفیت این حوزه 

برای کمک به سازمان تأمین اجتماعی دانست و  افزود: بخشی از کارهای ما جدید است 
و در این زمینه به دنبال نوآوری و خلاقیت و ایده های جدید هستیم و ترجیح می دهیم 
تــا کارگزاری ها در عرصه تغییرات جمعیتی، خدمــات جدیدی ارائه کنند. مثلًا پدیده 
ســالمندی به زودی موضوع و مسئله ای جدی هم برای حکمرانی در سطح کلان و هم 
برای سازمان تأمین اجتماعی که بیش از ۵۰ درصد جامعه را تحت پوشش دارد، خواهد 
بود. به این مسائل و الزامات آن می توان به عنوان مسائل نوپدید، فکر کرد و کارگزاری ها 

می توانند طرح های جدید در این حوزه ها ارائه کنند.
موســوی گفت: آمادگی داریم خدمات سازمان را براساس قیمت تمام شده خدمات در 
داخل سازمان، به کارگزاری های برون سپاری کنیم؛ ولی این را باید در نظر داشت که ما 
در حال کم کردن هزینه تمام شده خدمات، افزایش بیمه شده ها و توسعه بستر خدمات 
الکترونیک و فناوری های ارتباطی هســتیم و خودبه خود قیمت تمام شده خدمات ما 

کاهش خواهد یافت.
وی افــزود: تغییرات را باید پذیرفت و مقاومت در برابــر آن فایده ای ندارد. در جاهایی 
کارگزاری ها باید حفظ و تقویت شــوند و به آنها کمک کرد تا خدمات بیشــتری ارائه 
کنند. ولــی در جاهایی هم که کارگزاری توجیه اقتصادی ندارد و تعداد بیمه شــده ها 

و فعالیت های کسب  وکار کم است، شاید بهتر باشد فعالیت کارگزاری را متوقف کرد.

وجود بیش از ۵ میلیون »بیمه نشده« مشاغل فضای مجازی

فرارو نوشــت:قیمت برنج پاکستانی برند نفیس به کیلویی 
۷۵ هزار تومان رســیده و معادل برنج نیم دانه طارم، فجر 

و ندا فروخته می شود
قیمت برنج خارجی درجه یک شــهریور پارسال براساس 
آمارهای رســمی نهایتا کیلویــی ۴۶ هزار تومان بوده، اما 
درعرض یک سال این عدد از مرز کیلویی ۷۰ هزار تومان 

عبور کرده است.
داده های مرکز آمار نشــان می دهد یک ســال قبل برنج 
خارجــی درجه یک به طور متوســط ۴۰ هــزار تومان به 
فروش می رســیده و کف قیمت برنــج خارجی درجه یک 
کیلویی ۳۵ هزار تومان بوده اســت. الان برنج پاکســتانی 
نفیس کیلویــی ۷۵ هزار تومان فروخته می شــود. خرید 
برنــج پاکســتانی طبیعت کیلویی ۷۴ هــزار تومان خرج 
برمــی دارد و قیمت برنج پاکســتانی بیتمز به کیلویی ۷۳ 

هزار تومان رسیده است.
قیمــت برنج پاکســتانی نفیس در کیســه ۱۰ کیلویی به 
۷۵۰ هزار تومان رســیده اســت. یعنی کیلویی ۷۵ هزار 
تومــان قیمت دارد و معادل برنج های نیم دانه طارم، فجر، 
عنبربــو، ندا و بقیه برنج های ارزان قیمــت ایرانی فروخته 
می شــود. همین برنج پاکســتانی برند نفیس ابتدای سال 
کیلویی ۶۰ هزار تومان قیمت داشــت و شــهریور پارسال 
آن را کیلویــی ۴۳ هــزار تومان می فروختند. یک ســری 
از خریداران قبلی برنج پاکســتانی نفیــس آن را بهترین 
گزینه پاکســتانی بازار معرفی می کننــد، اما مثلا آنطرف 
بخشی از خریداران برنج پاکستانی نفیس از عطر و اندازه 

آن بعد از دم کردن راضی نبودند.
قیت برنج پاکســتانی طبیعت بــه کیلویی ۷۴ هزار تومان 
رســیده است. چون کیســه ۱۰ کیلویی آن را ۷۴۰ هزار 
تومان می فروشــند که این عدد ۳۰ هزار تومان بیشتر از 
ماه قبل اســت و وقتی مثلا به ابتدای سال نگاه می کنیم، 
پــی به چهش ۲۵ درصدی قیمــت آن می بریم. فروردین 
امسال همین کیســه ۱۰ کیلویی برنج پاکستانی طبیعت 
۵۹۰ هزار تومان – کیلویی ۵۹ هزار تومان- ارزش داشته 

است.
برنج پاکســتانی بیتمز یکی دیگر از کیسه های گرانقیمت 
خارجی در خرده فروشی هاســت. کیسه ۱۰ کیلویی آن را 
۷۳۰ هزار تومان می فروشــند تــا ارزش هر کیلو از آن را 
معادل ۷۳ هــزار تومان درنظر بگیریــم. البته منظورمان 
کیسه های آبی رنگ برند بیتمز است که به اسم برنج سفید 
پاکســتانی فروخته می شود وگرنه کیسه ۱۰ کیلویی برنج 
پاکســتانی بیتمز به اسم برنج سوپرکرنل ۷۱۵ هزار تومان 

قیمت دارد.

قیمت برنج پاکستانی خوشبخت به کیلویی ۷۱ هزار تومان 
رســیده است. کیسه های قرمزرنگ و ۱۰ کیلویی آن را در 
فروشگاه های زنجیره ای و خرده فروشی ها ۷۱۰ هزار تومان 
می فروشــند که این عدد نسبت به هفته های قبلی تفاوتی 
ندارد، اما درمقایســه با ابتدای سال شــاهد جهش تقریبا 
۲۵ درصدی قیمت برنج پاکســتانی خوشــبخت هستیم. 
یک ســری از خریداران قبلی برنج پاکســتانی خوشبخت 
می گوینــد، نباید از عطر و طعم آن انتظار زیادی داشــته 
باشیم و بخشی از آن ها ترکیب برنج پاکستانی خوشبخت 

ایرانی توصیه می کنند. با نمونه های  را 
خرید برنج پاکســتانی ســتایش کیلویــی ۶۰ هزار تومان 
خرج برمی دارد. در نیمه شــهریور امســال کیسه های ۱۰ 
کیلویــی برنج پاکســتانی ســتایش را ۶۰۰ هــزار تومان 
می فروشــند که این عدد نسبت به ابتدای سال حدود پنج 
درصد، اما درقیاس با شــهریور پارســال تقریبا ۳۵ درصد 
بیشتر اســت. کامنت های خریداران قبلی برنج پاکستانی 
ســتایش تاحدود زیادی متفاوت است. بخشی از آن ها از 
عطر و طعم برنج پاکســتانی ســتایش نوشتند و آن را با 
نمونه های ایرانی مقایســه کردند و آنطرف یک ســری از 

خریدارن اساسا از خریدشان منصرف شدند.
برنج پاکســتانی برنــد بابک هم کیلویــی ۶۰ هزار تومان 
قیمت دارد. الان کیســه های ۱۰ کیلویی آن را ۶۰۰ هزار 
تومان می فروشــند و بدنیست بدانید شهریور ۱۴۰۱ یعنی 
یک سال قبل همین کیسه تقریبا ۴۱۶ هزار تومان قیمت 
داشته است. به این ترتیب در عرض یک سال نزدیک ۴۵ 
درصد به قیمت برنج پاکســتای بابک اضافه شــده است. 

جزییات تغییر قیمت؛

معاون هماهنگی امور اقتصادی وزیر کشــور گفت: از ابتدای دولت سیزدهم چیزی در 
حدود هفت هزار بنگاه اقتصادی احیا شده و به چرخه تولید بازگشته است.

محسن کوشــش تبار معاون هماهنگی امور اقتصادی و توسعه منطقه ای وزارت کشور 
به مناســبت هفته دولت از باشگاه خبرنگاران جوان بازدید کرد و در نشستی خبری به 

سوالات خبرنگاران پاسخ داد.
او در این مصاحبه از اقدامات دولت سیزدهم در جهت احیای واحدهای اقتصادی راکد 
خبر داد و گفــت حدود هفت هزار بنگاه اقتصادی از ابتدای این دولت به چرخه تولید 

بازگشته اند.
داخل وزارت کشور که بیشتر در پروژه های امنیتی و سیاسی فعالیت دارد چرا باید یک 

معاونت اقتصادی وجود داشته باشد. اصلا هدف از وجود این معاونت چیست؟
کوشش تبار: ببینید وقتی ما می گویم وزارت کشور یا وزارت داخله، یعنی این وزارتخانه 
نسبت به هر اتفاقی که در اعضا و جوارح موجود زنده ای به نام جمهوری اسلامی ایران 

رخ می دهد، نمی تواند بی تفاوت باشد.
آحاد هشــتاد و پنج میلیون جمعیت ایران را شما فشــرده کنید، می شود یک انسان 
خیلی بزرگتر که در یک جغرافیایی مثل جمهوری اســلامی ایران زندگی می کند که 
تمام این حرکات توسط وزارت کشور باید به آن توجه شود. وزارت کشور متولی رصد و 
پایش اجرای سیاست های عمومی کشور در حوزه اقتصادی، اجتماعی، فرهنگی و حتی 
امنیتی است. یعنی عملا این وزارت کشور است که برحسب شرح وظیفه اش باید دقت 
و بررسی مستمر داشــته باشد که سیاست های عمومی و برنامه های عمومی دولت در 
جغرافیای جمهوری اســلامی ایران پیاده شود. به نوعی دیگر مانایی و پایداری دولت - 

ملت جمهوری اسلامی در گرو یک وزارت کشور قوی است.
در وزارت کشــور ماموریت های متعددی وجود دارد و متولی رصد و پایش در خصوص 
سیاست های عمومی دولت در حوزه سیاسی، اقتصادی، عمرانی، اجتماعی وزارت کشور 
اســت. هدایت و هماهنگی اســتانداری ها و اســتانداران برای پیشبرد اهداف سیاسی، 
اقتصادی، اجتماعی و حتی امنیتی دولت با وزارت کشور است. یعنی ما هم نقش هدایت 

در مورد استانداران و استانداری ها و هم نقش هماهنگ کننده داریم.
حکمرانی مطلوب در کل کشور باید توسط وزارت کشور تبیین شود. چرا که استاندار که 
نماینده عالی دولت است، تحت نظارت و هدایت وزارت کشور کار خود را انجام می دهد.

کوشش تبار: از ابتدای دولت ســیزدهم چیزی در حدود هفت هزار بنگاه اقتصادی به 
چرخه تولید برگشــته و احیا شده است. فقط در سال ۱۴۰۱ بیش از ۴۰۰۰ واحد احیا 

شده است. بین این هفت هزار واحد تعدادی هستند که ده نفر کارکن به بالا دارند، یعنی 
بیشترین فرصت شغلی را ایجاد می کنند. سال ۱۴۰۱ چیزی در حدود ۱۷۷۳ واحد احیا 
شده که بیشتر از ده نفر کارکن داشته اند. یعنی دولت به سمت واحد هایی که بیشترین 

مشکل را داشته اند رفته است.
از احیا صحبت کردید، برای این واحد هایی که راکد بودند، بیشترین عاملی که باعث راکد 

بودن آن ها بوده را چه چیزی ارزیابی کردید؟
کوشش تبار: بهره وری پایین، سوء مدیریت، بدهی بانکی، شرایط اقتصادی، بحث افزایش 
قیمت مواد اولیه، مشکلات سرمایه در گردش و امثالهم از جمله عواملی است که می توان 
در خصوص راکد شــدن این واحدها نام برد یا مثلا پیش بینی طرح توســعه دو ساله 
داشتند، مشکلاتی که پیش آمده، تغییر قیمت و .. در طرح توسعه، هزینه آن بالا رفته 
و این واحد ها وام گرفتند و به موقع نتوانســتند بازگردانند و سیســتم مالی آن ها بهم 

ریخته است.
آنچه مسلم است این است که در کارگروه تسهیل رفع موانع تولید با مجموع قوانین و 
مقررات که در حوزه کسب و کار و در حوزه تولید است، در حوزه رفع موانع تولید تلاش 
شده که از زوایای مختلف به مشکلات پرداخته شود و به هر نحوی این واحد ها احیا شود.

در کشــور ۷۲۲۹۵ واحد تولیدی ده نفر کارکن به بالا وجود دارد از این ها طی گزارش 
و بررسی که همکاران من داشــتند ۹۸۳۹ واحد غیرفعال است. در سال ۱۴۰۰ بعد از 
بررسی از این ۹۸۳۹ واحد بعد از اینکه بررسی شده چند واحد قابل احیا بوده و در نهایت 

به عدد ۶۴۰۵ واحد رسیدیم.
کوشش تبار: از این تعداد که احیا شده، ۱۷۷۳ واحد ده نفر کارکن به بالا دارند و ۱۴۳۳ 
واحد مربوط به صنعت و معدن می شــود. نمونه بارز آن شرکت کنترل سازی ایران در 
استان قزوین اســت. این شرکت کنترل سازی تعطیل شده بود، این واحد احیاشده در 
شهریور ماه صد نفر دیگر نیرو جذب می کند و تا پایان سال تعداد کارکنان آن به بالای 
۵۰۰ نفر می رسد. در حوزه کشــاورزی ۱۰۸ واحد بود، در حوزه گردشگری ۳۲ واحد، 
که نمونه های متعدد را می شود مثال زد. در لرستان یک کارخانه یخچال سازی بود که 
الان یکی از شرکت هایی است که بخش عمده ای از جهیزیه دختر خانم های ما را همین 
شرکت تامین می کند. وقتی این ها را احیا می کنید، یک سرمایه گذاری خفته ی از دور 
خارج شده را بدون اینکه سرمایه گذاری جدیدی داشته باشید بیدار می کنید. بنابراین 
یکی از اولویت های جدی ما در سال ۱۴۰۲ احیای همین واحد های راکد است و به طور 

جدی هم در استان ها پیگیر هستیم.

معاون امور اقتصادی وزارت کشور:
قیمت جدید برنج خارجی اعلام شداز ابتدای دولت حدود ۷ هزار بنگاه اقتصادی به چرخه تولید بازگشته اند
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 در صفحه هاي ديگر

اتصال ریلی ایران به غرب آسیا و مدیترانه از طریق 
راه آهن شلمچه- بصره

 ۳ استاندارد ملی در حوزه انرژی هسته ای به 
تصویب رسید

نوسازی مسکن روستایی و هزار راه رفته دولت 
سیزدهم

نوسازی مسکن روستایی از آن دسته طرح هایی بود که در دولت های 
قبل مغفول مانده بود که با توجه به آسیب پذیر بودن این واحدها در 
برابر حوادث احتمالی مانند سیل و زلزله شاهد خسارت های جانی و 
مالی زیادی در این بخش بودیم، اما دولت ســیزدهم برای اجرای آن 
تلاش کرد به طوری که در ۲ سال گذشته ۲۸۰ هزار واحد روستایی 

نوسازی شد.

افزایش ۱۷ درصدی زائران 
اربعین نسبت به ادوار 

گذشته
دوشنبه 

  13 شهریور ماه  1402 
18 صفر1445   

 04 سپتامبر2023
  سال سوم

  شماره 765
 قیمت:5000 تومان

 تعداد صفحه:16

سایر تیترها
نوار سبز در گفت و گو با نماینده مجلس بررسی کرد؛

انحلال نهضت سوادآموزی؛ مگر 
بی سوادی ریشه کن شد؟

رسیدن به خودکفایی، 
راهی برای تنظیم بازار 

شکر

در راستای اجرای تبصره ۳ ماده ۳ قانون تقویت و توسعه نظام استاندارد 
و تکلیف دســتگاه های اجرایی برای توسعه استانداردهای ملی با تدوین 
اســتانداردهای تخصصی دســتگاه ذی ربط، سه اســتاندارد ملی توسط 
سازمان انرژی اتمی کشور تدوین و در کمیته های ملی انرژی با مشارکت 

متخصصان و صاحب نظران ذی ربط تصویب شد.

نوار سبز بررسی می کند؛

وزیر راه و شهرســازی با اشاره به اهتمام ایران و عراق برای تکمیل 
خط ریلی شــلمچه- بصره، این راه آهن را برای هر دو کشور حایز 
اهمیت خواند و آن را نویدبخش اتصال ایران به غرب آسیا و مدیترانه 

برشمرد.

استفاده بیش از حد فراورده های چایی برای لاغری! استفاده بیش از حد فراورده های چایی برای لاغری! 
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بذرپاش عنوان کرد:
اتصال ریلی ایران به غرب آسیا و مدیترانه از 

طریق راه آهن شلمچه- بصره
وزیر راه و شهرسازی با اشاره به اهتمام ایران و عراق برای تکمیل خط 
ریلی شلمچه- بصره، این راه آهن را برای هر دو کشور حایز اهمیت 
خواند و آن را نویدبخش اتصال ایران به غرب آسیا و مدیترانه برشمرد.

بــه گزارش ایرنا از وزارت راه و شهرســازی، »مهــرداد بذرپاش« در 
گفت وگویی افزود: یکی از اختلافات اساســی موضوع زمین بود که 
در جنگ تحمیلی مین های زیادی آنجا گذاشته شد، مین روبی این 
مســیر به طول نزدیک به ۱۶ کیلومتر باید انجام شود که مقدماتش 

فراهم شده است.
وزیر راه و شهرسازی گفت: در گذشته قرار بود که ایران کل خط ریلی 
شلمچه- بصره )هم خط و هم پل( را با سرمایه گذاری خود بسازد، اما 
با توجهی که نخست وزیر عراق به این طرح داشت و از آنجایی که این 
طرح برای عراقی ها بسیار راهبردی و مهم است، در دولت این کشور 

حدود ۲۰۰ میلیون دلار سرمایه گذاری تصویب شد.
وی ادامه داد: بر این اساس مقرر شد که ساخت ریل توسط سرمایه گذار 
طرف عراقی انجام شود و ایران عملیات مین روبی به طول ۱۶ کیلومتر 

را در اندازه حرائم اطراف خط ریل انجام دهد.
بذرپاش اضافه کرد: از ســوی دیگر، طرح ساخت یک پل تاشویی به 
طول ۷۰۰ متر وجود دارد که باید اجازه عبور و مرور کشتی ها را بدهد 

و این امر بر عهده طرف ایرانی قرار داده شد.
وی خاطرنشان کرد: به عبارت دیگر بخش اعظم سرمایه گذاری که در 
گذشته قرار بود توسط ایران انجام شود، به طرف عراقی واگذار شد و 
این هم اتفاق خوبی است که ما ملزم به سرمایه گذاری زیادی نیستیم.

وزیر راه و شهرســازی بیان داشــت: در حوزه کریدورهای شمال به 
جنوب فعالیت های جدی آغاز شــده و خبرهای خوبی هم در پیش 

است و فعال تر کردن گذرگاه شرق به غرب در دستور کار قرار دارد.
وی با بیان اینکه دشمنان بیکار نمی شوند و با مسیرهای موازی سعی 
می کنند شرکای راهبردی ما را از کار با ایران دلسرد کنند، افزود: بعد 
از قطعه رشت به آستارا که با روسیه توافق شد، برای تکمیل کریدور 
جنوب به شمال کشور هم با عراق به توافق شد رسیدیم. طرح هایی 
که سال های سال باقی مانده بود به همت دولت به سرانجام می رسد 

و امیدواریم هر چه زودتر تکمیل و تقدیم ملت بزرگ ایران شود.

علت عمده تاخیر درپروازهای اربعین 
امسال چه بود؟

سرپرست دفتر نظارت بر فرودگاه ها، شرکت ها و موسسات هوانوردی 
سازمان هواپیمایی کشوری گفت: کمبود نیروی انسانی ارائه دهنده 
خدمــات هندلینگ در فرودگاه ها به ویژه فــرودگاه امام )ره( و عدم 
هماهنگی در فرایند سوختگیری هواپیماها از علل اصلی تاخیرها است.

به گزارش ایرنا از ســازمان هواپیمایی، »رضا صدیق نیا« ضمن اعلام 
پایش به موقع و رفع مشکلات عملیات پروازی اربعین در کوتاهترین 
 )OCC( زمان در مرکز مدیریت و کنترل عملیات پروازهای اربعین
گفت: بر اساس آسیب شناسی صورت گرفته، عدم هماهنگی واحدهای 
ذیربط و شرکت های هواپیمایی در فرایند سوختگیری و محدودیت 
در تامین نیروهای انسانی ارائه دهنده خدمات هندلینگ در فرودگاه ها 
به ویژه فرودگاه امام )ره( از عمده ترین موانع و مشکلات ایجاد کننده 

تاخیرات پروازی در عملیات پروازی اربعین به شمار می رود.
وی افزود: با تدابیر و تمهیدات واحد occسازمان هواپیمایی کشوری 
و حضــور نمایندگان تام الاختیار شــرکت های هواپیمایی و تمامی 
نهادها و واحدهای ذیربط در امر پرواز از جمله شرکت های ارائه دهنده 
خدمات هندلینگ، شــرکت فرودگاهها، فرودگاه امام خمینی )ره( و 
ســوختگیری، اطلاعات به موقع پایش و در کوتاهترین زمان ممکن 

مشکلات با هماهنگی فرودگاه امام )ره( پیگیری و مرتفع شد.
صدیق نیا خاطرنشان کرد: با توجه به همزمانی پروازها و کمبودگیت 
خروج، حداقل دو گیت خروج و فعال شــدن دو دستگاه جت وی در 
دســتور کار مســئولان فرودگاه امام )ره( قرار گرفت که در روزهای 
آینده نقش به سزایی در کاهش تاخیرات پروازی ناشی از کمبود گیت 

خروجی در فرودگاه مذکور خواهد داشت.
سرپرست دفتر نظارت بر فرودگاه ها شرکت ها و موسسات هوانوردی 
سازمان هواپیمایی کشــوری افزود: همچنین کمبود نیروی شرکت 
هندلینگ کننده در فرودگاه امام )ره( نیز با توجه به حجم پروازی در 

این فرودگاه از نیروهای فرودگاه مهرآباد تامین شد.
وی گفت: مقرر شد برابر هماهنگی انجام شده با اداره کل سوختگیری 
یک دســتگاه خودرو سوخت رسان پشتیبان به صورت دائم در رمپ 

ترمینال فرودگاه سلام مستقر شود.

عضو هیات مدیره سازمان نظام مهندسی تهران:
روش تراکم و کسب درآمد برای شهرداری؛ 

عامل بلندمرتبه سازی غیر اصولی است  
عضو هیات مدیره سازمان نظام مهندســی ساختمان استان تهران 
گفت: متاســفانه به دلیل اینکه شــهرداری ها منابع درآمدی خوبی 
از بلندمرتبه ســازی دارند، با تمرکزی از بلندمرتبه ســازی در نقاط 

آسیب پذیر شهر مواجه هستیم. 
به گزارش ایرنا، مهدی روانشــادنیا با حضور در یک برنامه تلویزیونی 
در خصوص ساخت و سازهای عمودی در کشور اظهار داشت: هر جا 
طبق برنامه و طرح از قبل تعیین شــده اقدام کردیم، نتیجه مطلوبی 
کســب کردیم. این در حالی است که هرگاه خارج از طرح تفصیلی و 
جامع توسعه عمومی و افقی شــهر اقدامی داشتیم، با گرفتاری های 

متعددی مواجه شدیم.
وی در خصوص بلند مرتبه ســازی گفت: متاســفانه به دلیل اینکه 
شهرداری ها منابع درآمدی خوبی از بلندمرتبه سازی دارند؛ با تمرکزی 

از بلند مرتبه سازی در نقاط آسیب پذیر شهر مواجه هستیم.

جزییات واردات خودرو در ۵ ماهه امسال
تعداد ۱۲۱۸ دستگاه خودرو از گمرک 

ترخیص قطعی شد
گمرک ایران اعلام کرد که تعداد ۱۲۱۸ دســتگاه خودروی سواری 
خارجی در پنج ماهه امسال پس از انجام تشریفات گمرکی از گمرکها 

ترخیص و وارد کشور شده است.
به گزارش ایســنا و به نقل از گمرک ایران، ارزش این تعداد خودروی 

سواری وارداتی به میزان ۲۵ میلیون و ۳۷۱ هزار دلار بوده است.
بنــا بر ایــن گزارش، در پنج ماهه نخســت امســال ۱۱ گمرک در 
واردات خودرو سواری فعال بودند که از بین آنها گمرک شهید باهنر 
بندرعباس با ترخیص تعداد ۴۸۵ دستگاه در جایگاه اول و گمرکات 
غرب تهران با تعداد ۴۳۱ دســتگاه و گمرک شهریار )تهران( با ۱۳۱ 

دستگاه در رتبه های بعدی قرار گرفتند.
این گزارش با اشاره به اینکه در پنج ماهه سال جاری در مجموع تعداد 
۲۳۲۳ دستگاه خودروی سواری نو در گمرکها اظهار شده است، می 
افزاید: از این تعداد ۱۲۱۸ دستگاه ترخیص قطعی و وارد کشور شده 
است و تعداد ۱۱۰۵ دستگاه نیز به گمرک اظهار و در جریان تشریفات 

ترخیص قرار دارد.
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نوســازی مســکن روســتایی از آن دســته طرح هایی بود که در 
دولت های قبل مغفول مانده بود که با توجه به آســیب پذیر بودن 
این واحدها در برابر حوادث احتمالی مانند ســیل و زلزله شــاهد 
خســارت های جانی و مالی زیــادی در این بخش بودیم، اما دولت 
ســیزدهم برای اجرای آن تــلاش کرد به طوری که در ۲ ســال 

گذشته ۲۸۰ هزار واحد روستایی نوسازی شد.
به گزارش ایرنا، بازار مسکن به عنوان یکی از متلاطم ترین بازارهای 
کشــور، سال های بدی را پشت سر گذاشته است، سال هایی که به 
دلیل عدم اهتمام دولت قبل برای رونق بخشی به ساخت و عرضه 
مســکن، به یک معضل به خصوص بــرای دهک های پایین جامعه 

تبدیل شد.
این میراث شــوم به دولت سیزدهم رســید اما این دولت از همان 
روزهای نخســت تلاش کرد تا در قالب طرح های مختلف از تولید 
مسکن گرفته در قالب نهضت ملی تا نوسازی بافت های فرسوده از 
روش های مختلف ازجمله اعطای زمین رایگان، پرداخت تسهیلات 
با سودهای کم و ســهیم کردن انبوه سازان و بخش خصوصی این 

مشــکل باقی مانده از دولت قبل را حل و به سامان برساند.
اما یکی دیگر از طرح هایی که نه تنها در سال های قبل هیچ توجهی 
به آن نشــده بود، بلکه فقــط در کاغذ به آن پرداخته شــده بود، 
نوسازی و مقاوم سازی مسکن روستایی بود. بر همین اساس دولت 
در کنار تولید مســکن، نوسازی و مقاوم سازی مسکن روستایی نیز 
در ســرفصل برنامه های خود قرار داد که این اقدام موجب شــد تا 
سهم مســکن مقاوم نسبت به کل واحدهای روســتایی با حمایت 
دولت ســیزدهم به ۵۳ درصد تا اوایل تابستان برسد، این در حالی 

بود که این رقم در ســال ۸۴ تنها پنج درصد بود.
تاکنــون حدود ۲۸۰ هزار واحد روســتایی بــا حمایت های صورت 
گرفته دولت نوســازی شده اســت، این در حالی است که به گفته 
معاون بازســازی و مسکن روستایی بنیاد مسکن انقلاب اسلامی در 
ســال ۸۴ از ۵ میلیون و ۶۰۰ هزار واحد مسکن روستایی، تنها ۵ 

درصد از آن مقاوم سازی شده بود که امروز این رقم به بیش از ۵۳ 
درصد رسیده است.

مجید جــودی در گفت وگو بــا خبرنگار اقتصادی ایرنــا افزود: به 
همت دولت ســیزدهم تاکنون ۲۸۰ هزار مقاوم ســازی شدند که با 
حمایت های دولــت می توانیم ادعا کنیم که تا ســال ۱۴۱۰ دیگر 

مسکن غیر مقاوم روستایی نخواهیم داشت.
وی با بیان اینکه مقاوم ســازی خانه های روســتایی از دی ســال 
گذشــته روند بســیار خوبی به خود گرفته اســت، اظهار داشت: با 
ابلاغ اعتبار برای نوســازی این واحدهــا و در کنار آن حمایت های 
دولت ســیزدهم، نسبت به دولت های گذشته در این رابطه در یک 

مسیر بهتری قرار خواهیم گرفت.
جودی با اشــاره به ابلاغ نوسازی ۲۰۰ هزار واحد مسکن روستایی 

در ســال ۱۴۰۱ گفت: این در حالی است که ۲۱۰ هزار واحد برای 
دریافت تســهیلات به بانک های عامل معرفی که از این تعداد ۱۶۰ 
هــزار واحد به مرحله انعقاد قرارداد رســیده و عملیات اجرایی آنها 

شروع شده است.
وی بــا بیان اینکه مابقی واحدهای ابلاغی ســال گذشــته تا پایان 
شــهریورماه، عملیات اجرایی آنها آغاز می شــود، خاطرنشان کرد: 
سهم نوسازی مسکن روستایی در سال ۱۴۰۲ نیز ۲۰۰ هزار واحد 
دیگر اســت که پس از ابلاغ اعتبار از سوی دولت در ۱۰ روز آینده، 
۵۰ هزار پرونده به بانک ها برای دریافت تســهیلات معرفی خواهند 

شد.
جودی با اشــاره به اینکه تا پایان امســال مابقی واحدهای ابلاغی 
مرتبــط بــا ۱۴۰۲ بــرای دریافت تســهیلات به بانک هــا معرفی 
می شــوند، گفت: یکی دیگر از اقدامات دولت ســیزدهم در حوزه 
مســکن روستایی، مقاوم ســازی آنها در برابر حوادث بوده است، با 
وجود اینکه در ســالی که گذشت حدود ۳۰ حادثه کوچک داشتیم 
امــا با توجه به اینکه دولت حل مشــکلات مردم را در اولویت خود 
قرار داده اســت، به همین منظور حدود ۲۲ ســتاد بازســازی در 

مناطقی که دچار آسیب شدند، تشکیل شد.
وی زلزلــه در خوی و ســایه خوش واقع در اســتان هرمزگان را از 
بزرگ ترین حوادث سال گذشته عنوان کرد و اظهار داشت: عملیات 
بازسازی در این مناطق هم اکنون به خوبی در حال پیشرفت است و 
پیش بینی بر این اســت که این عملیات تا پیش از فرارسیدن فصل 

سرما به نتیجه برسد.
معاون بازســازی و مسکن روستایی بنیاد مســکن انقلاب اسلامی 
ادامــه داد: هم اکنون بازســازی ۱۸ هزار واحــد در خوی به پایان 
رســیده و در کنار آن ۲ هــزار و ۲۰۰ واحد احداثی در این منطقه 
بیش از ۷۰ درصد پیشــرفت فیزیکی دارند که این امیدواری وجود 
دارد که تا پیش از رســیدن فصل ســرما، نوســازی و تعمیرات در 

خوی به پایان برسد.

نوسازی مسکن روستایی و هزار راه رفته دولت سیزدهم

در حالــی کــه بیش از ۴۴ ســال از تاســیس ســازمان نهضت 
سوادآموزی می گذرد، پیشنهاد انحلال این سازمان در کمیسیون 
تلفیق برنامه هفتم توســعه داده شــده است و در صورت تصویب 
نماینــدگان مجلــس در صحــن علنــی، این ســازمان منحل و 
ماموریت های آن بــه معاونت ابتدایــی وزارت آموزش و پرورش 

می شود. سپرده 
نهضت ســوادآموزی در دی ماه ۵۸ با فرمان امام خمینی )ره( و 
به منظور از بین بردن بیســوادی در کشور تشکیل شد. در طول 
سه ســال ابتدایی تاسیس این ســازمان، نهضت سواد آموزی به 
صورت شــورایی و با حضور نمایندگان  آموزش و پرورش، جهاد 
ســازندگی، نماینده روحانیت و جهاد دانشــگاهی  اداره می شد و 

مســئولیت تشکیل کلاس های سواد آموزی را بر عهده داشت.
علیرضا عبدی رئیس ســازمان نهضت ســوادآموزی در  نشســت 
خبری که در ســاختمان نهضت سوادآموزی برگزار شد، با اشاره 
به اینکه برخی می گویند نهضت کار ویژه ای انجام نداده اســت اما 
مشــخص نیست استدلال آنها چیســت و چه زمانی آمار دقیق را 
از ما گرفتند، اظهار کرد: کشــور ما بــا جمعیت ۳۵ میلیونی وارد 
جریان ریشه کنی بیســوادی شد و اکنون جمعیت به بیش از ۷۰ 

نفر رسیده است. میلیون 
وی افزود: در ابتدای انقلاب، شــکاف بسیار بیسوادی بین مناطق 
شهری و روستایی وجود داشــت و تا به امروز میزان باسوادی به 

۹۰ درصد رســیده است؛ آیا نهضت سهمی نداشته است؟
انحلال نهضت سواد آموزی در کار نیست

عضو کمیســیون تلفیق برنامه هفتم توســعه با بیان اینکه انحلال 
سازمان سواد آموزی در دســتورکار نیست و گفت: هدف مجلس 
این اســت که فعالیت نهضت سواد را بیشتر و به دورترین روستاها 
برســاند تا در آنجا کمک های مردمی را انجام دهند و نهضت را از 

بروکراسی اداری خلاص کنند.
جبار کوچکی نژاد ارم ســاداتی در مورد ادغام نهضت سوادآموزی 
در معاونــت ابتدایی، گفت: آموزشــیاران نهضت ســواد آموزی با 
تبدیل وضعیت در موقعیت شغل آموزگاری مشغول به کار شده اند 
بر همین اساس آموزش بزرگســالان فعالیت چندان سختی برای 

آنها نیســت که مورد انتقاد گروهی قرار گرفته است.
نماینده مردم رشــت و خمام در مجلس شــورای اسلامی تدریس 
را حرفهِ معلمی دانســت و افزود: آموزش و تدریس حرفهِ معلمی 
اســت، هر آموزشیار، آموزگار و دبیری وظیفه آموختن را بر عهده 
دارد، بــر همین اســاس با برگزاری کلاس های آموزشــی مهارت 
آموزی، به راحتی توانایی یاد دادن به بزرگســالان و نهضتی ها را 

خواهند داشــت و در این راستا مشکلی وجود ندارد
سرنوشت آموزشیاران نهضتی روشن شده اس

کوچکــی نژاد با تاکید بــر اینکه مجلس اعــلام نکرده که نهضت 
ســواد آموزی منحل می شــود، اظهــار داشــت: ماموریت نهضت 
ســوادآموزی در برنامه هفتم توســعه تغییر پیدا کرده و هدفمند 
می شــود و از توانمندی معلمان ابتدایی بهره می گیرند. از طرفی 

طبق این مصوبه برنامه هفتم توسعه سرنوشت آموزشیاران نهضت 
ســواد آموزی که تقریبا بی انگیزه بودند، روشــن شــده و انگیزه 
برای ادامه فعالیت آنها بیشــتر می شــود که می تــوان با آموزش 
کوتاه مدت بیســوادان روستا و حاشیه شــهرها را به شکلی تحت 

پوشش قرار داد.
 کل آمــوزش و پرورش را درگیر آموزش نهضت می کنیم

عضــو کمیســیون تلفیق بــا بیان اینکــه تعداد معلمــان نهضت 
سوادآموزی در روستا قابل توجه هستند و حجم وسیعی را شامل 
می شوند، گفت: در واقع علاوه بر آموزشیاران، معلمان ابتدایی نیز 
در خارج از ساعت اداره و با دریافت حق التدریس و حق الزحمه در 
روســتاها کار می کنند، حتی در برخی از مواقع معلمان متوسطه 
هم به نهضــت کمک می کند چرا که طبــق مصوبه برنامه هفتم 

توســعه ما کل آموزش و پرورش را درگیر نهضت می کنیم.
وی در ادامــه یادآور شــد: طبق این مصوبــه در ماموریت نهضت 
ســوادآموزی هیچ تغییراتی در عملکرد نهضت ایجاد نمی شــود و 
هیات وزیران، شــورای عالی آمــوزش و پرورش و خود آموزش و 

پــرورش اختیار دارند دامنه نهضت را مردمی کنند.
بالای ۹۸ درصد مردم باسواد هستند

عضو کمیســیون برنامه و بودجه مجلس شــورای اسلامی با انتقاد 
از وجود ۹ میلیون بی ســواد مطلق در کشــور، اظهار داشت: در 

حال حاضر بالای ۹۸ درصد  کشور باسواد و تنها ۲ درصد بیسواد 
هستند، امروز با تلاش سیســتم آموزشی شاهد کاهش بیسوادان 
در کشــور بودیم و آماری اعلامی از بیسوادی مبنی بر ۹ میلیون 

نفر  درست نیست.
مجلس ســعی دارد نهضت ســواد آموزی را از بروکراســی اداری 

خلاص کن
 عضو کمیســیون تلفیق برنامه هفتم توسعه انگیزه مجلس از این 
مصوبه را رهایی نهضت از بروکراســی اداری دانست و گفت: هدف 
مجلس این اســت که فعالیت نهضت ســوادآموزی را بیشتر و به 
دورترین روســتاها برســاند تا در آنجا کمک های مردمی را انجام 

دهند و نهضت را از بروکراســی اداری خلاص کنند.
ایــن نماینــده مجلس شــورای در پایــان خاطرنشــان کرد: در 
شهرستان ها نهضت ســوادآموزی یک کارشناس داشته که وظیفه  
شناسایی و ترغیب بیســوادان برای یادگیری را بر عهده دارد که 
در حال حاضر همان کارشناس وجود دارد و تنها ساختار سیستم 
نهضت ســوادآموزی را در برنامه هفتم توسعه سروسامان داده ایم 
که در زیر مجموعه معاونت ابتدایی آموزش و پرورش قرار گرفت، 
قبلا آموزشــیاران وظیفه آموزش یادگیری به این گروه ســنی را 
داشــتند اما امروز آموزگاران هم این وظیفه را بر عهده دارند که 

این مســئله خبر از تقویت نهضت سواد آموزی را می دهد

نوار سبز در گفت و گو با نماینده مجلس بررسی کرد؛

انحلال نهضت سوادآموزی؛ مگر بی سوادی ریشه کن شد؟

کارشناس اقتصادی با بیان اینکه هدف اجرای سیاست تثبیت اقتصادی توسط 
بانک مرکزی، مهار رشد تورم و عوامل موثر بر آن است که سبب ایجاد ثبات 
بازار ارز شــد، گفت: ثبات بازار ارز در کوتاه مدت آرامش روانی و در بلندمدت 

رونق اقتصادی را برای کشور به دنبال دارد.
به گزارش ایرنا،رهبر معظم انقلاب اســلامی در دیدار رئیس جمهور و اعضای 
هیأت دولت سیزدهم از عملکرد ۲ ساله خوب و قوی دولت به ویژه ثبات بازار 

ارز و بهبود شاخص های کلان اقتصادی تقدیر و تمجید کردند.
»مسعود توکلی« در گفت وگو با خبرنگار ایرنا درباره تمجید رهبر از عملکرد 
دولت ســیزدهم و ثبات بازار ارز اظهار داشــت: یکی از دستوراتی که دولت 
ســیزدهم از همان ابتدا به بانک مرکزی اعلام کرد کنترل نرخ ارز و نوسانات 

بازار بود.
این کارشــناس اقتصادی گفت: عامل اصلی تغییرات نرخ ارز، تورم است و به 
عبارتــی می توان گفت تفاوت بین نرخ تورم داخلی و آمریکا عامل نوســانات 

نرخ ارز )دلار( است.
وی بــا بیان اینکه بین نرخ ارز و تورم همبســتگی مثبتی وجود دارد، افزود: 
نقدینگی و پایه پولی دو شــاخص موثر بر تورم هســتند و این شاخص ها در 
کنار تحولات سیاسی و انتظارات تورم بر نرخ دلار اثر می گذارد، از سوی دیگر 

نوسان های نرخ ارز نیز بر تورم اثر می گذارد.
توکلی گفت: بانک مرکزی برای کنترل نوســانات بــازار ارز باید دو رویکرد را 
در نظر می گرفت، نخســت مهار تورم و عوامل موثر بر آن همچون پایه پولی 
و نقدینگی را کاهش می داد و از ســوی دیگر انتظارات تورمی و فضای روانی 

حاکم بر جامعه که متاثر از تغییرات نرخ دلار بود را کنترل می کرد.

این کارشناس اقتصادی بیان کرد: بانک مرکزی توانست نقدینگی و پایه پولی 
را کاهش دهد و بازار متشکل ارزی که در دولت گذشته راه اندازی شده بود را 

توسعه دهد و سرفصل ها ارزهای خدماتی را به آن اضافه کند.
وی ادامــه داد: با شــروع به کار فرزین در بانک مرکزی، بازار متشــکل ارزی 
گسترش یافت و شورای پول و اعتبار دامنه فعالیت این بازار را گسترش داد و 

بازار طلا را نیز به آن اضافه کرد.
توکلی تاکید کرد: با اجرای سیاست های تثبیت بازار ارز هدف اصلی که مهار 
رشد تورم و عوامل موثر بر آن بود و همچنین انتظارات مردم از ارز محقق شد.

توکلی گفت: یک اصل اساســی در اقتصاد است که با پیشی گرفتن تقاضا از 
عرضه قیمت ها افزایش می یابد و تورم نیز صعودی خواهد شد اما هنگامی که 

عرضه و تقاضا متعادل باشد تعادل بر بازار حاکم می شود.
کارشناس اقتصادی افزود: در بازار ارز دو تقاضا وجود دارد یکی تقاضای واقعی 
که واردکنندگان کالا، قطعات و مواد اولیه اســت و بخش دیگر متقاضیان ارز 
خدماتی هســتند، البته تقاضای ســومی هم وجود که برای پوشش ریسک، 

سرمایه گذاری ارزی می کنند تا انتظارات تورمی را پوشش دهند.
وی تصریح کرد: مرکز مبادله توانست در دو حوزه ورود کند؛ در بخش  تامین 
حداکثری ارز بــرای واردات کالا و مواد اولیه و افــرادی که نیاز ارز خدماتی 

داشتند موفق بود و در نتیجه باعث شد بازار به آرامش برسد.
توکلی ادامه داد: در گام بعدی مرکز مبادله زمانی تکمیل می شــود که ابزارها 
را هم منتشر کند و پوشش ریسک که متقاضی سرمایه گذاری در حوزه ارز را 
پاسخ دهد و در کنار خبرهای خوب سیاسی آرامش بر بازار ارز حاکم می شود 
و نرخ ارز در فضای کوچکی نوســان خواهد داشت و این عاملی برای کنترل 

تورم خواهد بود.
کارشناس اقتصادی با اشاره به سیاست های بانک مرکزی در مهار تورم گفت: 
مجموع سیاست گذاری ها برای مهار تورم پیامدهای مثبتی داشت و مهم ترین 
اثر آن این بود که برنامه ریزی برای فعال اقتصادی را ســهل می کند و فضای 

ایمنی برای سرمایه گذار ایجاد می کند و اقتصاد به ثبات می رسد.

تثبیت اقتصادی منجر به مهار تورم می شود 
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عضو هیات رییسه مجلس:
رئیسی پای درد دل مردم می نشیند

عضو هیات رییســه مجلس شورای اسلامی گفت: رئیسی در 
سفر های اســتانی پای درد دل مردم می نشیند و از نزدیک 

در جریان مشکلات مردم قرار می گیرد.
حجت الاســلام علیرضا ســلیمی در گفت و گــو با خبرنگار 
پارلمانــی ایرنا دربــاره بیانات رهبر معظــم انقلاب در دیدار 
رییس جمهــور و اعضای هیات دولت با ایشــان گفت: مقام 
معظــم رهبری به درســتی در این دیــدار از عملکرد دولت 
ســیزدهم تمجید کردند. چرا که دولت در دو ســال گذشته 
تلاش های فراوانی برای بهبود شرایط اقتصادی کشور و ارتقاء 
روابط با کشورهای همسایه، منطقه و سایر کشورهای جهان 

انجام داده است.
عضو هیات رییســه مجلس با اشــاره بــه عضویت جمهوری 
اســلامی در گروه های اقتصادی بریکس و شــانگهای افزود: 
عضویت ایران در گروه های مهم و مطرح اقتصاد جهان، نشان 
از برنامه ریزی دقیق دولت در خنثی ســازی تحریم ها و بهبود 

معیشت مردم و اقتصاد کشور دارد.
نماینده مــردم محلات در مجلس دربــاره تفاوت عمده این 
دولت با دولت های قبل که ســبب تمجید رهبر معظم انقلاب 
شــد، تصریح کرد: دولت قبل با دیپلماســی التماسی سعی 
داشت روابط کشور با غرب را بهبود بخشد که در عمل با این 
شعار توخالی شکست خورد. از طرفی کم کاری رییس دولت 

قبل سبب تاخیر در روند اجرایی امور کشور شده بود.
عضوکمیســیون صنایــع و معــادن مجلــس، منفعت طلبی 
شــخصی و سیاسی را یکی از شــاخص های مهم دولت قبل 
برشمرد و یادآور شد: دولت قبل در برجام بسیار ساده لوحانه 
برخورد کرد تا آنجا کــه رییس جمهور و وزیرامورخارجه آن 
مدعی عدم خروج آمریکا از برجام شــدند. اما همگان دیدند 
که ترامپ از برجام خارج شــد و به سیاســت های آن دولت 

پوزخند هم زد.
وی دیپلماســی دولت سیزدهم را عزتمند و از جایگاه قدرت 
عنوان کرد و گفت: بر خلاف سیاســت های ساده لوحانه دولت 
قبل کــه وزیر امورخارجه)محمدجوادظریف( در کمیســیون 
امنیت ملی و سیاســت خارجی مجلس به این ساده لوحی و 
فریب خوردن از طرف آمریکایی اذعان داشت، دولت سیزدهم 
توانســت بدون استفاده از دیپلماســی التماسی، حقوق ملت 

ایران را عزتمندانه در جامعه بین الملل احیاء کند.
ســلیمی علاوه بر پرکاری، ساده زیســتی و ذکاوت توجه به 
محرومین را از شــاخص های دولت سیزدهم برشمرد و گفت: 
دولت قبل اعتقادی به حضور در بین مردم نداشــت و حسن 
روحانی مدعی بود که از پشــت شیشــه ماشــین هم امکان 
ارزیابی شرایط کشور و مردم وجود دارد. ولی آیت الله رییسی 
در سفرهای استانی از نزدیک پای درد دل مردم نشست و با 
مشــکلات آشنا شد تا برای رفع آنها در جلسات هیات دولت، 

تصمیمات دقیق و حساب شده ای اتخاذ و مصوب شود.
وی با بیــان اینکه دولــت قبل منابــع صندوق های ارزی و 
ریالی کشــور را نزدیک به تهی تحویل دولت ســیزدهم داد، 
افزود: خالی کردن صندوق ها ســبب ضربه به کشور در دولت 
ســیزدهم شــد و عدم فعالیت دولت قبل در حوزه مســکن، 

امروز به چالش این دولت تبدیل شده است.
عضو هیات رییســه مجلس خاطرنشــان کرد: سیاســت های 
دولت قبل و عدم توجه به حوزه مسکن سبب شد ۲۷ درصد 
مردم کشور مستاجر شوند که این ضربه بزرگی به رفاه مردم 
وارد کــرد. ولی دولت ســیزدهم در بخش مســکن گام های 
مهمی را برداشته که ثمرات آن به زودی در بهبود این بخش 

مشخص می شود.

پیش ثبت نام ۱۸۲۴ نفر اهل سُنّت برای 
مجلس

ســخنگوی ستاد انتخابات کشور با اشــاره به آمار متقاضیان 
داوطلبی انتخابات مجلس دوازدهم گفت: هزار و ۸۲۴ نفر از 
اهل سُنّت پیش ثبت نام کردند و ۱۴ درصد متقاضیان را زنان 
تشکیل می دهند که این میزان نسبت به سال ۹۴ )انتخابات 

مجلس دهم( بیش از ۲ درصد افزایش یافته است.
»محســن اســلامی« در گفت وگو با خبرنگار سیاسی ایرنا، 
با اشــاره به آخرین مهلــت پیش ثبت نــام انتخابات مجلس 
دوازدهــم از ۱۶ مرداد لغایت ۲۲ مرداد ســال جاری اظهار 
کــرد: در مرحله پیش ثبت نام حدود ۴۹ هــزار نفر متقاضی 
دواطلبی ثبت نام کردند که طبق قانون، مدارک آنها را برای 
۶ نهاد، یعنی ثبت احوال، فراجا، دادستانی کل کشور، وزارت 
امور خارجه، سازمان امور اداری و استخدامی کشور و وزارت 
علوم )مجموعه وزارت بهداشــت، دانشــگاه آزاد و حوزه های 

علمیه( ارسال کردیم.
ســخنگوی ستاد انتخابات کشــور اضافه کرد: صحت سنجی 
مدارک بارگذاری  شــده متقاضیان از ۲۳ مرداد آغاز شده و 
نهادهای ذی ربط بر اساس قانون یک ماه فرصت دارند آنها را 
بررسی و نتیجه آن را نهایتاً تا ۲۳ شهریور به ما اعلام کننند.
وی افزود: در صورت تأیید کلیه مدارک توســط این نهادها، 
یــک کد رهگیری در اختیار متقاضیان داوطلبی مجلس قرار 
خواهــد گرفت تا بتواننــد از ۲۷ مهر لغایت ۳ آبان به صورت 
الکترونیکــی برای کاندیداتوری ثبت نــام کنند؛ چنانچه یک 
یــا برخی از ایــن نهادها گواهی متقاضیــان را تأیید نکنند، 
متقاضیــان تا ۲۶ مهر فرصت اعتراض بــه نتیجه اعلامی را 

دارند.
اســلامی با بیــان اینکه ۲۸۱ نفــر از نماینــدگان مجلس 
یازدهم در انتخابات دوره دوازدهم مجلس شــورای اسلامی 
پیش ثبت نام کرده اند، ادامــه داد: ۱۴ درصد از متقاضیان را 
زنان تشــکیل می دهند که به ترتیب مربوط به اســتان های 
البرز، تهران، قزوین، خراســان شــمالی و خراســان رضوی 
هســتند؛ این میزان نسبت به سال ۱۳۹۴ )انتخابات مجلس 

دهم( بیش از ۲ درصد افزایش یافته است.
وی همچنیــن اظهار کرد: هــزار و ۸۲۴ نفــر از متقاضیان 
داوطلبــی انتخابات دوازدهمیــن دوره مجلس را هموطنان 
اهل سُــنّت تشکیل می دهند که نســبت به سال ۹۴ )۹۳۵ 

نفر(، افزایش حدوداً دو برابری داشته است.
ســخنگوی ســتاد انتخابات کشــور گفت: در پیگیری های 
حضوری و غیرحضوری مشخص شد که نهادهای نامبرده، در 
حال صحت ســنجی هستند و بخش اعظم کار صورت گرفته 
کــه امیدواریم نتایج در زمان مقرر اعلام شــود تا به موقع به 

متقاضیان داوطلبی ابلاغ کنیم.

خبر

33اقتصاد

دو ماهه پیش رو برای ایران خیلی سرنوشــت 
ساز اســت از یک ســو رافائل گروسی، مدیر 
کل آژانــس بین المللی انــرژی اتمی گزارش 
جدیدش را منتشــر میکند  و از ســوی دیگر 
با نشســت نیویورک و تاریــخ ۱۸ اکتبر یعنی 
زمان لغو تحریم های تســهیلاتی و روز انتقال 
برجام مواجه هستیم .گزارش گروسی احتمالا 
چــه لحنــی دارد و تاثیر آن بــر رویداد های 

پیشه رو چیست؟ 
رضا قیدر/ابراهیم متقی اســتاد دانشگاه تهران 

گفت .
*ما مــی خواهیم راجع به یک ســری تاریخ 
های کلیدی که در یکی دوماه پیشــه رو با آن 
مواجه می شــویم صحبت کنیم . اولین تاریخ 
۱۱ سپتامبر یا ۲۰ شــهریور است که پرونده 
ایران در نشست شورای حکام در دست شورا 
قرار می گیرد ،دومین تاریخ درواقع تاریخ ۱۹ 
سپتامبر یا ۲۸ شهریور است که آقای رئیسی 
به مجموعه عمومی می روند و ســومین تاریخ 
هم ۱۸ اکتبر یا ۲۶ مهر است که هم ما شاهد 
لغو تحریم های موشــکی وپهپادی هستیم و 
هم روز انتقال برجام اســت اما من میخواستم 
شــما این را توضیح دهید که پیش از همه ی 
این ها قرار است آقای رافائل گروسی گزارش 
دوره ی خود را به شــورای حکام دهد، به نظر 
شما در فضایی که قرار داریم این گزارش چه 

سمت و سویی خواهد داشت؟ 
_ کلا شــهریور و سپتامبر یک نقطه ی عطف 
در ارتبــاط بــا تعولات بین المللی محســوب 
می شــود از یک طرف بســیاری از مجموعه 
های مربــوط به ســازمان های بیــن المللی 
اجلاســی های خودشــان را برگزار می کنند 
به ویژه بحث مربوط به شــورای حکام آژانس 
بیــن المللی انرژی اتمی اســت همینطور که 
اشــاره کردید گروســی میخواهد بحث  شما 
تکمیلی گزارش ژوئن را داشته باشد در ژوئن 
گروسی پیشــنهاداتی را داد که بر اساس آن 
پیشــنهادات بــه صورت تلویحی درخواســت 
شده بود مه ایران خودش را با تعهدات مربوط 
به پروتکل الحاقــی تطبیق دهد. ما اینجا یک 
بحثی را داریم و آن مربوط می شود به قانون 
همــکاری های راهبردی کــه مجلس تصویب 
کرده اســت مســئله ی اصلی این است که تا 
به حال نماینــدگان آژانــس مذاکراتی که با 
مقامات ســازمان انرژی اتمی ایران داشتند با 
چالش جدی رو به رو نبودند برخی از دوربین 
هایشــان را نصب کردند اما ایــن دوربین ها 
ماهیت آفلاین دارین و طبیعی است که ایران 
باتوجه بــه قانون مجلس و باتوجــه به اینکه 
آمریــکا به صورت یک جانبــه از برجام خارج 
شده است تعهداتش را دروضعیت تعادل جدید 
قرار داده یعنی تعهداتش را نادیده نگرفته اما 
ســطح همکاری هایش را بــه کونه ای تنظیم 
کرده که بر اســاس هر گونــه همکاری ایران 
باید اژانس همچنین ایالات متعهده در ارتباط 
با مســائل تحریم ها و گزارشــی که آژانس به 
شــورای حکام می دهد باید انعطاف داشــته 
باشــند ،فضای فعلی و فضای پسابرجامی ،در 
فضای پســا برجامی نه آمریکا می تواند انتظار 
داشــته باشــد که ایران به همه ی تعهداتش 
پایبنــد باشــد و نه قوانین داخلــی ایران این 
اجازه را به ایران می دهد، بنابراین گزارشــی 
که گروسی خواهد داشت یک گزارش انتقادی 
مبهم و نســبی خواهد بود، یعنی این که تایید 
نمی کند که ایران در فضای فعلی در وضعیت 
عدم دسترســی قرار دارد برخی از مقامات و 
کارگــزاران ایرانی هم بحث هایی را به صورت 
غیر مســئولانه مطرح می کنند که حساسیت 
آژانس را بیشتر می کند ، خب در این شرایط 
مهمترین بحثی که وجود دارد این اســت که 
ایــران پرونده اش به شــورای امنیت نخواهد 
رفت یعنی گزارش گروســی یک گزارش تند 
و رادیکالی نیســت که مبتنی بر این باشد که 

ایران همکاری نکرده و یا به اینکه به برخی از 
تهداتش با آژانس بی توجه بوده است بنابراین 
ایران روند همــکاری های نســبی و محدود 
خودش را ادامه می دهد و این همکاری ها به 
معنای اجرای پروتکل الحاقی محســوب نمی 
شــود به همین دلیل اســت مه جهت گیری 
گروســی یک جهت گیری انتقادی اســت که 
مطالباتــش از ایران باقی اســت اما این جهت 
گیری با توجه به مذاکراتی که ایران در دوحه 
و مســقط با امریکایی ها داشتنت در وضعیت 
قطــع قرار نمی گیرد، شــورای حکام نگاهش 
احتمالا ارتقای ســطح همکاری های ایران و 
اژانــس خواهد بود، مهمترین مســئله ای که 
احتمالا گروســی به آن اشــاره خواهد داشت 
بحث مربوط به زیر ســاخت های هســته ای 
ایران اســت که در فردو وجود دارد . یکی از 
عناصــر تاثیرگذار در زیر ســاخت های اصلی 
ایران بحــث اورانیوم ۶۳ درصدی اســت که 
غنی شــده کــه خیلی امریکایی هــا و اژانس 
تلاش داشــتند که ایران ســوختش را رقیق 
کند و طبیعی اســت که ایران در این شرایط 
ایــن کار را انجام ندهد اما اگر پول های بلوکه 
شده ی ایران آزاد شــود احتمالا انعطافی در 
فضای همــکاری های ایران و آژانس به وجود 
خواهد امد ،گزارشــی کــه بلومبرگ ارائه داد 
یک گزارش قطعی محســوب نمی شود و یک 
حدس اســت برای اینکه میزان آمادگی ایران 
را تســت کنند و ایران تا زمانی که ســاختار 
تحریم ها حفظ می شــود تمایلی به تغییر در 

ساختار اصلی خودش ندارد.
+ سوخت بالای ۶۰ درصد ما هنوز رقیق نشده
_ بله درســت اســت اما ایران این تعهد را به 
آژانس داده اســت که بالاتراز ۶۳ درصد غنی 
ســازی انجام ندهیم و خــود این برای آژانس 
یک موفقیت اســت و برای ایران یک همکاری 
صادقانه برای اینکه بحث های مربوط به ایران 
در رابطــه با آژانس ،تحریم هــا به ویژه قطع 
نامــه ۲۲۳۱ در معرض انعطاف بیشــتر بین 

بگیرد. قرار  المللی 
+اگر ایران بحث پروتــکل الحاقی را اجرا کند 
چه تاثیری روی روند اتفاقاتی که قرار اســت 

روز ۱۸ اکتبر بیافتد داشته باشد؟ 
_ ایران یکســال بعد از خروج ترامپ از برجام 
اجرای پروتکل الحاقــی را متوقف کرد ،اقدام 
ایران یک اقدام نسبتا متوازن با سیاست عدم 
همکاری ایالت متحده بود ،وقتی که امریکایی 
ها تمایلی بــه اجرای برجــام ندارند طبیعی 
است که در آن شــرایط ایران نتواند تعهدات 
قانونی توجه داشــته باشد که یک طرف اصلی 
حقوق ایران را برای همکاری های هســته ای 
نادیده گرفته اســت و آن مسئله ی مربوط به 

تحریم ها بوده اســت، بحث ایران  هم چه در 
دوره روحانی و چه در دوره رئیســی این بوده 
اســت که اگر امریکایی ها بــه تعهدات برجام 
برگردند ایران هم برخواهد گشــت. در فضای 
فعلــی ما دوتا بحث داریــم، یک بحث مربوط 
به اجرای پروتکل الحاقی اســت و یک بخش 
دیگــر مربوط به تصویب و پارلمان و به نتیجه 

رساندن آن.
ما برای مرحله دوم زمان زیادی داریم ، یعنی 
شــرط اولیه ی رکتیفای کردن این است که 
شــما آن را قبول داشته باشــید و اجرا کنید، 
ایــران بحثــش این اســت که تــا زمانی که 
ساختار تحریم ها وجود دارد طبیعی است که 
قادر نخواهد بود که تعهدات قبلی اش را اجرا 
کند بنابراین آنچه که مربوط به پذیرش ایران 
الحاقی  قــرارداد  رکتیفــای کردن  به صورت 
اســت من بعید میدانم در زمــان مقرر انجام 
بگیــرد و همانگونه ای کــه بحث های مربوط 
به لغــو برخی از تحریم های کــه علیه ایران 
وجود دارد، آن هم در وضعیت تعخیلی همراه 

خواهد شد.
+ در روز ۱۸ اکتبــر که روز انتقال هم اســت 
اروپا قرار است تحریم های پهپادی و موشکی 
ایران را لغو کند و یک سری تحریم های دیگر 
مثل تحریم های تســهیلاتی ، به خاطر اینکه 
امریــکا تعهداتش را اجرا نمی کند ، برخورد و 

واکنش اروپا فکر می کنید چطور باشد؟ 
_ اروپایی ها نسبت به تحریم های تسهیلاتی 
ایران بســیار مصمم هســتند ، بحث اروپا این 
اســت که تحریم ها ادامه پیــدا کند ،حالا به 
چه دلیل؟ چون قابلیت های تســهیلاتی ایران 
بیش از همه تهدیدی برای اروپا محسوب می 
شود ولی طبیعتا ایران این آمادگی را دارد که 
همکاری هایش را با شورای امنیت ادامه دهد 
،مشــروط بر اینکه امریکایی ها هم بخشی از 
ان تعهدات مربوط به وظایف خودشان را برای 
پایان دادن به تحریــم های ایران ،چه تحریم 
های اقتصادی و چه تحریم های تسهیلاتی را 
در دستور کار قرار دهند . در فضای فعلی من 
نشــانه ی موثر و مثبتــی نمیبینم برای اینکه 
ایران اماده ی رکتیفای کردن پروتکل الحاقی 
را داشــته باشــد و یا امریکایی اماده ی پایان 

دادن به تحریم های اقتصادی ایران باشد.
+ اگــر اروپا بخواهــد در آن روز تعهداتش را 
نقض کند کلا برجام تمام میشــود، چه اتفاقی 

رخ می دهد؟ 
_ برجــام در وضعیــت تعلیق قــرار دارد به 
همین دلیل اســت که مذاکرات ایران و امریکا 
خیلی وقت اســت که دیگر مذاکرات برجامی 
نیســت ،امریکا کلا تمایلی ندارد که برجام در 
وضعیت نهایی قــرار گیرد خیلی از کارگزاران 

ایرانی اعتقاد دارند که روســیه عامل وقفه در 
اجرای برجام شــده است اما واقعیت این است 
که روســیه زیرنفت نیســت و روسیه محدود 
کننــده ی اصلــی در ارتباط با ایــران نبوده 
اســت ،روســیه درگیر بحران اوکراین است و 
مشــکلات و چالش های امنیتــی خودش را 
دارد و این احتیاج به یک نوع اعتماد ســازی 
است که امریکایی ها و اروپایی ها باید داشته 

. باشند 
+اروپا با توســل به چه ابزاری می خواهد این 

تحریم های موشکی را حفظ کند؟
_ اروپایی ها از یک طرف نگرانی امنیتیشــان 
نســبت به امریــکا در رابطه بــا قابلیت های 
ایران بســیار بالا است یعنی بحث  تسهیلاتی 
ایران ، روسیه و اوکراین است .اروپایی ها این 
را برای خودشان تهدید می دانند و نکاهشان 
این اســت مه این فضا تهدیــدات امنیتی آنها 
را بیشــتز می کنیــم اما واقعیت این اســت 
که ایــران هیچ گونه تهدیــد امنیتی و تهدید 
تســهیلاتی علیه اروپا محسوب نمی شود ،این 
اروپایی ها هســتند مه باید بحث های اعتماد 
ســازی و تنش زدایی را در دســتور کار قرار 
دهند اما اروپایی ها به صورت مستقیم درکیر 
نمی شوند ،سیاست های اروپایی این است که 
خودشــان را در سپر امنیتی امریکا قرار دهند 
و امریکا را محور اصلی محدود ســازی مذاکره 
با ایران و یا کنش های انعطاف پذیر دوجانبه 

قرار دهند.
+ تــداوم این تحریــم ها با اســتفاده از مولا 

مکانیزم ماشه است یا ابزار دیگر؟ 
_ بر اساس خروج امریکا از برجام است

+ تداوم تســهیلاتی که در ۲۶ مهر لغو شود ؟ 
_ وقتــی کــه امریکا بــه جمع بنــدی لازم 
نرســیده باشد که لغو تحریم ها امنیت منطقه 
ای و بیــن المللی را تثبیت میکنــد ، امریکا 
که پاسخگو نیست در برابر تعهداتش، طبیعی 
اســت که اینجا اســتنکاف میکند .اقدامی که 
ایران میکنــد اقدام متقابل خواهــد بود تنها 
اقــدام متقابل ایرانی که میتوانــد انجام دهد 
بحث پروتکل الحاقی و حفظ ســاختار قابلیت 

های هسته ای ایران است .
+ تاثیــر گزارش اقای گروســی که منتشــر 
میکننــد روی ســفر اقای رئیســی به مجمع 
عمومی و اینکه گفته شــده توی حاشــیه ی 
این مجمع احتمالا یک مذاکرات غیر مستقیم 
بین ایران و امریکا برگزار شــود و حتی از ان 
به عنوان اخرین تلاش برای احیای برجام یاد 
شــد ، اگر این گزارش مبهم ارائه شــود و ما 
شاهد گزارش خود شورای حکام باشیم، بعداز 
ان فکــر میکنید چه تاثیری روی ســفر اقای 

رئیسی و به ویژه این نشست دارد؟ 
_ گزارش شــورای حکام یک گزارش باتهدید 
پر شدت محسوب نمی شود ،گزارش گروسی 
و شــورای حکام یک نوع گزارش هشــداری 
خواهد بود ،از ایران درخواست خواهند داشت 
که همکاری های بیشــتری را انجام دهند اما 
ایران ایــن همکاری هــا را در ازای همکاری 

های متقابل درخواست خواهد کرد . 
نکتــه ی بعدی که وجود دارد این اســت که 
مذاکرات نیویورک خیلی تعیین کننده اســت 
و خیلی اهمیــت دارد و به ما این ابتکار عمل 
را میتوانــد دهد برای اینکه بــا اروپایی ها و 
امریــکا و روس ها و مقامات ســازمان ملل و 
مقامات شــورای حکام اژانس و گروسی طبعا 
بنابراین  مذاکرات و توافق هایی داشته باشیم 
درمرحله اول گزارش گروسی به شورای حکام 
اژانس اســت که این گزارش،گزارشی مبتنی 
بر تهدیدات پرشدت نیست چون در مذاکرات 
نیویورک امــکان همه چیز وجود دارد و طبعا 
شــاید در اواخر شــهریور ما بتوانیــم به این 
نتیجه برســیم که آینده ی پروتکل الحاقی و 
لغو تســهیلاتی ایران چگونه خواهد بود. بسیار 

به مذاکرات نیویورک بستگی دارد.

نوار سبزگزارش می دهد؛ 

گروسی کلید فرار از تحریم ها

رئیس ستاد مرکزی اربعین اعلام کرد: تاکنون ۳ میلیون و ۶۴۶ هزار و ۲۶۲ 
زائر برای زیارت عتبات عالیات از مرزهای کشور خارج شدند و تا ساعت ۲۴ 

دیشب یک میلیون و ۶۰۸ هزار و ۵۹۸ زائر وارد کشور شدند.
»سیدمجید میراحمدی« روز یکشنبه و در گفت وگوی اختصاصی با خبرنگار 
سیاســی ایرنا درباره آخرین آمار مربوط به زائران اربعین گفت: تاکنون ۱۷ 
درصد افزایش زائر در مقایســه با ادوار گذشته داشتیم که رقم قابل توجهی 

است.
رئیس ســتاد مرکزی اربعین با بیان اینکه تاکنون ۳ میلیون و ۶۴۶ هزار و 
۲۶۲ زائر برای زیارت عتبات عالیات از مرزهای کشــور خارج و تا ساعت ۲۴ 
دیشــب یک میلیون و ۶۰۸ هزار و ۵۹۸ زائر وارد کشور شدند، افزود: تا این 
لحظه نســبت به سال گذشته ۱۹ درصد افزایش ورود زائر به کشور داشتیم 
که بیانگر این است میزان ماندگاری زائران در عراق کمتر شده و تعداد زیای 

از این عزیزان زودتر به زیارت رفته و برگشته اند.
میراحمدی با اشاره به اقدامات دولت برای تأمین نیازهای زائران برای حضور 
پرشور در حماسه اربعین حسینی خاطرنشان کرد: در اربعین امسال برخلاف 
ســال های قبل که با ازدحام جمعیت و مشکلاتی در مرزها و حوزه حمل و 
نقل شــاهد بودیم، با وجود افزایش ۱۷ درصدی عبور زائران از مرزها، برای 

ورودشان به عراق مشکلات گذشته را نداشتیم.
رئیس ســتاد مرکزی اربعین در پاسخ به ســؤالی درباره اقدامات انجام شده 
بــرای افزایش رضایتمندی زائران گفت: یکــی از دلایل مهم در این زمینه، 
ســرمایه گذاری جدی زیرساخت ها از سوی دولت است و مسیرهای زمینی 
ایران نظیر جاده ایلام به مرز مهران و مسیر مواصلاتی اهواز به مرز شلمچه 

به دلیل چهار بانده شدن منجر به کاهش شدید حجم ترافیک شده است.

میراحمدی افزود: این اقدام برجسته دولت در حوزه زیرساخت های عمرانی 
در تســهیل عبور و مرور جاده ای در ایام اربعین نقش به سزایی دارد و سطح 
ترافیک  بالای ۲۰ ساعت در روز در سال های گذشته را به حدود ۲۰ دقیقه 

رسانده است.
ی دومین اقدام انجام شــده را افزایش مبــادی ورود و خروج عنوان کرد و 
گفت: مبادی ورودی کشــورمان و طرف عراقی که در ســال های گذشته با 
ازدحام جمعیت با کُندی تردد مواجه شده بود، امسال با وجود افزایش حجم 
جمعیت، به  دلیل افزایش درب های ورودی در مرزها که با همراهی و همکاری 
دولت عراق انجام شده، شاهد هیچ گونه ازدحام و فشارهای سنگین نبودیم. 

میراحمدی بــرای نمونه در این زمینه به افزایش درب های خروجی در مرز 
مهران از دو درب به پنج درب اشــاره کرد و آن را اقدامی اســتثنائی برای 

تسهیل عبور زائران اربعین حسینی دانست.
رئیس ســتاد مرکزی اربعین از طرح »امام سجاد )ع(« به عنوان اقدام مؤثر 
بعــدی در افزایش آمار زائران و رضایتمندی از خدمات ارائه شــده یاد کرد 
و گفت: در این طرح با طرف عراقی توافق هایی شــکل گرفته که بار اصلی 
زحمت اجرای آنها با فراجا بود تا سرعت خروج زائران چند برابر شود. وقتی 
زائر ما در کمتر از یک دقیقه از مرز خارج می شود، به نوبه خود تحول بزرگی 

در این زمینه ایجاد شده است.
وی اقدام بعدی را ساماندهی ساختاری فرماندهی و مدیریت میدانی تسهیل 
زیارت عنوان کرد و افزود: اســتانداران به عنوان فرمانده هر اســتان موظف 
شده اند تا با انجام اقداماتی آشفتگی مدیریتی را ساماندهی کنند و این ابتکار 
عملی بود که با طرف عراقی و قراردادهای مشــترک اربعینی صورت گرفت 

که بسیار مؤثر واقع شد.

میراحمدی همکاری در سطح عالی دولتمردان عراق را از نکات برجسته در 
برگزاری مراســم اربعین امسال برشمرد و تصریح کرد: دولت عراق همراهی 
کاملی برای رفع کاستی ها در زمینه های مختلف از جمله حمل و نقل زائران 
داشــت و آنها از تمام ظرفیت های کشورشان برای میزبانی از زائران استفاده 
کردند و هماهنگی های لازم در سطح بسیار عالی با ایران شکل گرفته است.

معاون امنیتی و انتظامی وزیر کشور در عین حال با اشاره به احتمال کمبود 
وســایل حمل و نقل در اوج بازگشــت زائران به دلیــل ازدحام جمعیت در 
روزهای منتهی به اربعین حســینی خاطرنشــان کرد: یکی از دلایلی که از 
زائران عزیز خواســتیم تا از خودروهای شخصی استفاده کنند، این بود که 
حدود ۲۰ درصد از این ظرفیت برای جبران کمبود وسایل نقیله لحاظ شود 
که کمک بزرگی در رفع این مشکل در زمان بازگشت زائران در روزهای اوج 

خواهد بود.
میراحمدی اعتماد زائران به خادمان ســتاد اربعین و همکاری و همراهی در 
کاهش مشــکلات را از ویژگی های اربعین امسال عنوان کرد و اظهار داشت: 
بحمدالله زائران به آنچه ســتاد اربعین به آنها توصیه داشته عمل کرده اند و 
اربعینی باشکوه و به یادماندنی رقم خورده که امیدواریم در روزهای پایانی هم 

این روند به خوبی مدیریت شود.
وی ادامه داد: البته ما به همین مقدار بسنده نخواهیم کرد و باید تلاش کنیم 
تا همه کارها با حساسیت و دقت پیگیری شود و دولت برنانه مفصلی برای 
تســهیلات و سرمایه گذاری در حوزه زیرساخت ها دارد که بهره مندی از این 
امکانات، تنها منوط به این ایام و برای تســهیل عبور و مرور زائران نیســت 
بلکه اقدامات دولت در حوزه زیرســاخت ها در سطح کلان ملی و استانی و 

بهره مندی در همه شرایط و برای همه ایام در طول سال است.

افزایش ۱۷ درصدی زائران اربعین نسبت به ادوار گذشته
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بســیاری از فعالان بخش کشــاورزی براین باورنــد که با وجود 
پتانسیل خودکفایی شکر در داخل، اعمال سیاست های حمایتی 
همچون قیمت گذاری مناســب از راهکارهای مهم تحقق این امر 

محسوب می شود.
بنابر آمار ســالانه ۲.۲ تا ۲.۳ میلیون تن شکر در کشور مورد نیاز 
اســت که ۶۵ تا ۷۰ درصد این میزان در داخل و مابقی از طریق 
واردات تامین می شــود که یکی از سیاســت های برنامه هفتم 
خودکفایــی بالای ۹۰ درصد اســت و در این راســتا باید برنامه 

ریزی مناسبی صورت گیرد.
علــی رغم آنکه در ســنوات گذشــته به مرز خودکفایی شــکر 
نزدیک شــده ایــم، اما اتخاذ سیاســت های نادرســت منجر به 
عقبگرد خوداتکایی شــکر شد که اعمال سیاست های حمایتی از 
کشاورزان منجر به دســتیابی مجدد به این امر مهم  خواهد شد 

چراکه پتانسیل تولید در کشور وجود دارد.
در همیــن رابطــه آقای قاســم پیشــه ور رئیس اتــاق اصناف 
کشــاورزی گفت: در تولید چغندر و پنبــه علاوه بر تامین ۱۰۰ 
درصدی نیاز داخل، امکان صادرات وجود دارد، براین اســاس در 
بحث محصولات، قیمت گذاری باید به گونه ای باشد که کشاورز 
بــه جای کشــت محصولات آب بــر اقدام به تولیــد محصولات 

کند. استراتژیک 
پیشــه ور می گوید: در شــورای قیمت گذاری، سیاســت های 
حمایتی انجام نمی شــود، درحالیکــه اگر ۵۰ درصد ارز واردات 
به سیاســت های حمایتــی تخصیص یابد، امکان دســتیبابی به 

خودکفایی وجود دارد.
ناگفته نماند که از ابتدای ســال قیمت مصوب شــکر تحت تاثیر 
بازارهای جهانی دچار نوســاناتی شــد که همین امر موجب شد 
تا بنابر مصوبه کارگروه تنظیم بازار مورخ ششــم خرداد و هزینه 
های کارشناســی نرخ مصوب هرکیلو شکر برای مصرف کنندگان 
۲۸ هزارتومان و هرکیلو شــکر ســفید درب کارخانه ۲۵ هزار و 

۵۰۰ تومان اعلام شود .
با افزایش قیمت شــکر و ازدیاد تقاضا در بازار داخل بســیاری از 
ســودجویان با فرصت طلبی از شرایط بازار اقدام به گران فروشی 
کردند که این امر بیانگر کمبود شــکر در بازار نیســت چراکه به 
میزان کافی شــکر تامین شــده اســت و امراللهی مدیرکل دفتر 
بازرســی وزارت جهاد می گوید: کمبودی در تولید و توزیع شکر 

وجود ندارد و ســهمیه بندی این کالا نیز کذب است.
امراللهی گفت: ۵۰ هزار تن شــکر از طریــق بخش خصوصی به 
اســتان ها تخصیص دادیم کــه در حال توزیع اســت. همچنین 
حدود ۶۲ هزار تن هم توســط شــرکت بازرگانی دولتی سهمیه 
به اســتان ها داده شده که از این میزان هنوز ۳۰ هزار تن توسط 
مباشرین معرفی شــده از جهاد استان ها، جذب نشده است. این 

یعنی التهابی در بازار وجود ندارد.
مدیرکل دفتر بازرســی و نظارت بر کالاهای اساسی وزارت جهاد 
کشــاورزی، گفت: قیمت شکر بســته بندی هر کیلوگرم ۳۴ هزار 
تومان، شــکر فلــه درب کارخانه ۲۵ هــزار و ۵۰۰ تومان و فله 

مصرف کننده نیز ۲۸ هزارتومان است.
آقای ســیدجعفر حســینی مشــاور اتاق اصناف کشاورزی گفت: 
همه ساله در بحث قیمت گذاری محصولات کشاورزی، نارضایتی 
کشــاورزان را اعلام می کنیم، اما متاســفانه مســئولان توجهی 

ندارند.
به گفته او، نبود حمایت های لازم از کشــاورزان منجر به ناکامی 
خوداتکایی شــکر  شــد و بنابر پیش بینی هــای قبلی مجدد با 

بحران افزایش قیمت شکر روبرو شده ایم.
حســینی ادامه داد: زمانیکه کشــاورزان از نرخ گــذاری چغندر 
قند رضایت نداشــته باشند، در نهایت ســطح زیرکشت محصول 
و میانگین عملکرد در واحد ســطح کاهش مــی یابد که این امر 

منجر به برهم خوردن نظام عرضه و تقاضا می شــود.
مشــاور اتاق اصناف کشــاورزی گفت: علی رغم آنکه پتانســیل 
خودکفایی محصولات استراتژیک همچون شکر و گندم در کشور 
وجــود دارد، اما اتخاذ سیاســت های نادرســت منجر به کاهش 

تولید می شود.
دنیا بعد از جریان کرونا و جنگ روســیه و اوکراین بیشتر بدنبال 
خودکفایی در تامین موادغذایی و محدودیت صادرات محصولات 
استراتژیک است که این امر مهم باید در کشور ماهم مورد توجه 

قرار گیرد.
آقای غلامحســین بهمنی دبیر اســبق انجمــن تصفیه کنندگان 
شــکر گفت: با برداشــت و عرضه چغندر تولید داخل پیش بینی 

می شــود که از اواخر شهریور، بازار به تعادل برسد.
او قیمــت هرکیلو شــکر در بــازار آزاد را ۳۰ تــا ۳۲ هزارتومان 
اعلام کرد و افزود: کمبود عرضه شــکر در بازار داخل عامل اصلی 

التهاب قیمت در بازار است.
بهمنی درباره آخرین وضعیت واردات شــکر گفت: بنابر آمار سال 
گذشــته یک میلیون و ۴۴۰ هزارتن شکر در داخل تولید شد که 

تاکنون ۷۰۰ تا ۸۰۰ هزارتن وارد شده است.
دبیــر اســبق انجمن تصفیه کنندگان شــکر قیمت هرتن شــکر 
خارجــی تحویــل بنادر ایران را ۵۰۰ تــا ۵۸۰ دلار اعلام کرد و 
گفت: همه ســاله در بهمن و اسفند برای واردات شکر باید برنامه 
ریزی شــود تا در تامین شکر برای پیک مصرف در فصل تابستان 

باشیم. نداشته  مشکلی 
بــا توجه بــه جنگ روســیه و اوکرایــن و اهمیــت خودکفایی 
محصولات استراتژیک، مســئولان با اتخاذ سیاست های حمایتی 
با جای پرداخت یارانه به کشــاورز خارجی باید جلوی واردات را 

بگیرند.

رسیدن به خودکفایی، راهی برای تنظیم بازار شکر  ۳ استاندارد ملی در حوزه انرژی هسته ای 
به تصویب رسید

در راســتای اجــرای تبصره ۳ مــاده ۳ قانون تقویت و توســعه 
نظام اســتاندارد و تکلیف دســتگاه های اجرایی برای توســعه 
اســتانداردهای ملی با تدوین اســتانداردهای تخصصی دستگاه 
ذی ربط، ســه استاندارد ملی توسط ســازمان انرژی اتمی کشور 
تدویــن و در کمیته های ملی انرژی با مشــارکت متخصصان و 

صاحب نظران ذی ربط تصویب شد.
به گزارش ایرنا از ســازمان ملی اســتاندارد ایران، استاندارد ملی 
 )UF۶( ۱۱۲۳۱ باعنوان »بســته بندی های هگزا فلوراید اورانیم
به منظور حمل و نقل«، اســتاندارد ملی ۲۳۳۳۰ با عنوان »پودر 
اورانیم دی اکســید- تعیین چگالی ظاهری و چگالی فشرده« و 
استاندارد ملی۲۳۳۷۲ با عنوان »ایمنی بحرانیت هسته ای- تجزیه 
و تحلیــل یک حادثه بحرانیت فرضی«، از جمله اســتانداردهای 

تدوین شده است.
نسخه نهایی اســتانداردهای ملی مذکور در درگاه اطلاع رسانی 
http://standard. سازمان ملی اســتاندارد ایران به نشــانی

inso.gov.ir بــرای بهره برداری کاربــران و صاحب نظران در 
دسترس است.

با طرح »فاجد« ایمیدرو انجام می شود؛

»از دانشگاه تا اشتغال«؛ زنجیره حمایت از 
دانشجویان رشته های معدنی

تهــران- ایرنا- ســازمان توســعه و نوســازی معــادن و صنایع 
معدنی ایران )ایمیدرو( در ســه مرحله )از دانشــگاه تا اشتغال( 
از دانشجویان رشــته های بخش معدن و صنایع معدنی حمایت 

می کند.
به گزارش ایرنا از ایمیدرو، این سازمان با هدف رفع کمبود نیروی 
انســانی متخصص در بخش معدن و صنایع معدنی، با تفاهم نامه 
انجام شــده با نهادهای ذی ربط، دانشــجویان رشته های بخش 
معدن و صنایع معدنی در سراسر کشور را هنگام تحصیل، دوران 

خدمت سربازی و پس از آن حمایت می کند.
بــا توجه به مذاکرات انجام شــده بین ایمیدرو بــا وزارت علوم، 
تحقیقات و فناوری، دانشــجویان علاقه مند رشــته های بخش 
معدن و صنایع معدنی، برای کارآموزی به واحدهای بخش معدن 
و صنایع معدنی معرفی می شوند و تجربه های مفیدی از محیط 

واقعی کار حین تحصیل کسب می کنند.
اقدام دیگر ایمیدرو، معرفی فارغ التحصیلان رشــته های بخش 
معدن و صنایع معدنی به واحدها برای انجام خدمت سربازی در 
قالب امریه ســرباز خدمت با توافق انجام شــده با ستاد نیروهای 
مســلح است. در این راســتا، فارغ التحصیلان رشته های مذکور 
پــس از پایان تحصیــلات، به واحدهای بخــش معدن و صنایع 
معدنــی معرفی و دوران خدمت ســربازی خود را در محیط کار 

واقعی خواهند گذراند.
مرحله دیگــر، حمایت ایمیــدرو در قالب طرح فاجــد، از فارغ 
التحصیلان رشته های بخش معدن و صنایع معدنی پس از پایان 
خدمت سربازی است. در این مرحله، فارغ التحصیلان رشته های 
یاد شده، برای اشتغال به واحدها معرفی می شوند. در این زمینه، 
پرداخت ۵۰ درصد حقوق توســط ایمیدرو و ۵۰ درصد از سوی 

واحد پذیرنده انجام می شود.

دبیر انجمن صنفی مراکز اسقاط:

گواهی اسقاط برای واردات خودرو به 
تعداد کافی وجود دارد

در پــی اتفاقات اخیر پیرامــون افزایش افسارگســیخته قیمت 
خودروهای فرســوده و پس از آن تاکید بر غیرواقعی بودن آن ها، 
دبیر انجمن صنفی مراکز اســقاط و بازیافت خودروهای فرسوده، 
با بیان اینکه گواهی اســقاط به میزان لازم برای واردات خودرو 
وجود دارد، سقف قیمت گواهی اسقاط خودروهای سواری را ۳۵ 

میلیون تومان اعلام کرد.
حبیب قیصری در گفت وگو با ایسنا، ضمن اشاره به التهاب اخیر 
ایجاد شــده در حوزه خودروهای فرســوده، اظهار کرد: در حال 
حاضر برای واردات هر دو دســتگاه خــودرو وارداتی یک گواهی 
اسقاط نیاز است. اکنون نیز حجم زیادی گواهی اسقاط در صفحه 
مراکز اســقاط وجود دارد که پــس از واردات خودرو و ترخیص 
آن ها از گمرک، گواهی اســقاط به همه واردکنندگان حقیقی و 
حقوقی، تخصیص داده خواهد شد و هیچ نگرانی در این خصوص 

وجود ندارد.
دبیر انجمن صنفی مراکز اســقاط و بازیافت خودروهای فرسوده 
تصریح کرد: متاســفانه عده ای ســودجو در هفته های گذشــته 
به دنبــال ایجاد التهــاب در بازارخودرو بوده و هســتند و از نا 
آگاهی شهروندان سوءاســتفاده و اقدام به افزایش صوری قیمت 

خودروهای فرسوده کرده اند.
وی تاکید کرد: شهروندان مراقب باشند که فریب این افراد را به 
هیچ عنوان نخورند؛ چرا کــه برای واردات خودرو هیچ نیازی به 

داشتن یا خرید خودروی فرسوده نیست.

مدیرعامل صندوق حمایت و بازنشستگی کارکنان 
فولاد تاکید  کرد:

افزایش ۲۰۰ میلیون تنی ذخایر سنگ آهن
حجت کاظمی گفت: با اقدامات خوبی که در شرکت سنگ آهن 
مرکزی ایران انجام شده است، مشکلات زیرساختی برای تولید 
حل شــده اســت و ۲۰۰ میلیون تن ســنگ به ذخایر شرکت 

سنگ آهن مرکزی ایران نیز اضافه شده است.
به گــزارش خبرگزاری مهر بــه نقل از روابط عمومی ســنگ 
آهن مرکزی ایران، مدیرعامل صندوق حمایت و بازنشســتگی 
کارکنان فولاد در حاشــیه برگزاری نمایشگاه روایت خدمت در 
محل دائمی نمایشگاه های بین المللی تهران، گفت: خوشبختانه 
مجمع شــرکت ســنگ آهن مرکزی ایران به خوبی برگزارشد و 
تکالیف مطرح شــده در مجمع شرکت هم در موعد مقرر انجام 

می شود.
دکتر ســیدحجت کاظمی با بیان اینکه در شــرکت سنگ آهن 
مرکزی ایران به دنبال تکمیل زنجیره فولاد هســتیم، گفت: در 
آینده این شــرکت باید تولیدکننده آهن اســفنجی، محصولات 
آهنی و شــمش های فولادی باشد، اقدامی که در گذشته مورد 
بی توجهی قرار گرفت و باعث جاماندگی این شــرکت از دیگر 

همردیفان خود شد.
وی گفت: به لحاظ تأمین زیرســاخت در شــرکت ســنگ آهن 
مرکزی ایران برای تولید مشــکلی نداریــم. امور فیزیکی پروژه 
آهن اســفنجی در حال انجام است و تأمین مالی این پروژه هم 

انشاالله به شکل مناسبی انجام می گیرد.
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در حالی یک سال از مهلت رئیس جمهور به نهادهای دولتی برای تعیین 
تکلیف واگذاری خودروسازان می گذرد که به نظر می رسد در واگذاری 

این شرکت ها پیشرفتی حاصل نشده است.
به گزارش خبرنگار مهر، ۱۱ اسفند ماه سال ۱۴۰۰، رئیس جمهوری در 
خلل صدور ۸ فرمان برای بهبود عملکرد صنعت خودروســازی، واگذاری 
مدیریت دولتی شــرکت های خودروسازی را نیز مورد تاکید قرار داد؛ بر 
اســاس این فرمان، واگذاری مدیریت دولتی شــرکت های خودروسازی 
ایران خودرو و ســایپا حداکثر ظرف ۶ ماه آینده یعنی تا پایان شــهریور 

ماه سال ۱۴۰۱ به بخش غیردولتی تعیین تکلیف شود.
بر همین اســاس یک ســال از موعد زمانی تعیین شــده توسط رئیس 
جمهوری برای واگذاری خودروســازان می گذرد، اما بررســی ها نشــان 
می دهد که نه تنها هیچ پیشــرفت خاصی در مساله واگذاری ها به وجود 
نیامده است بلکه به نظر می رسد دنده عقب هم در این حوزه داشته ایم.
در این رابطه می توان به اظهارات احســان خاندوزی وزیر امور اقتصادی 
و دارایی اشــاره کرد که نهم شــهریور ماه اعلام کرده بود »وزیر صنعت 
معدن و تجارت برنامه و ایده ویژه ای برای واگذاری ســهام خودروسازها 
دارد که لازم است در این زمینه دو وزارتخانه اقتصاد و صمت با هم برای 
این کار اقــدام کنند. به همین منظور پس از اینکه دو وزارتخانه به طور 
مشــترک در خصوص برنامه و نحوه واگذاری به توافق برســند؛ جزئیات 

آن اعلام خواهد شد.«
در واقع بعد از گذشــت یک ســال از مهلت رئیس جمهوری به نهادهای 
دولتی برای تعیین تکلیف واگذاری خودروسازان، وزارت صمت و اقتصاد 

قرار است در مورد نحوه واگذاری ها به توافق برسند!
این در حالیست که طی سنوات گذشته بارها موانع واگذاری خودروسازان 
اعلام شده اســت که از جمله اصلی ترین آنها ســهام تودلی شرکت ها، 
قیمت گذاری دســتوری و زیان انباشــته خودروسازان است. با این حال 
تاکنون تدبیر جدی از ســوی دولتمردان برای حل این معضلات و پیش 

رفتن به سمت واگذاری خودروسازان اندیشیده نشده است.
آنطور که آمار نشــان می دهد عدد ســهام دولت در شرکت ایران خودرو 
۵.۷ درصد و در ســایپا حدود ۱۷ درصد است و اگرچه این اعداد به نظر 
کوچک می رســند اما گزارش مرکز پژوهش های مجلس بیانگر آن است 
که غیر از این دو عدد، ۱۲.۲۱ درصد از سهام ایران خودرو و ۱۵.۶ درصد 
از سهام سایپا در اختیار شرکت های عمومی وابسته و تحت کنترل دولت 
اســت. همچنین ۲۵.۲۴ درصد از ســهام ایران خودرو و ۳۹.۶۶ درصد از 

سهام سایپا تحت نظام سهام تودلی است.
بنابراین هر قدر هم که دولت تاکید کند صرفاً ۵.۷ درصد و ۱۷ درصد از 
ســهام شرکت های خودروسازی را در اختیار دارد اما با توجه به وضعیت 
ســهام تودلی این شــرکت ها )در تعریف ســهام تولــدی باید گفت که 
شرکت های زیرمجموعه خودروســازان به صورت مستقیم و غیرمستقیم 
سهام شرکت های مادر را خریده اند.( می توان گفت که اگر همین سهام 
کوچک دولت هم واگذار شــود، باز هم نقش و سهم دولت پررنگ خواهد 

بود و عملًا خودروسازان به صورت دولتی اداره خواهند شد.
بر همین اســاس نیز طبق اعلام مســئولان دولتی پیش شرط واگذاری 
ســهام دولت در این شــرکت ها، تعیین تکلیف مشکل ســهام تودلی به 

عنوان مرحله نخست اعلام شده است.
در واقع آنگونه که متولیان امر تاکید کرده اند تا زمانی که وضعیت سهام 
تودلی و میزان نفوذ در خودروسازان تعیین تکلیف نشود و چاره ای برای 
رهایی شرکت ها از سهام های پیچ در پیچ اندیشیده نشود هر قدر هم که 
از تریبون های مختلف اعلام شــود که دولت قصد واگذاری خودروسازان 
را دارد، امــا عملًا این موضوع صرفاً پشــت همان تریبــون می ماند و به 

مرحله عمل نمی رسد.

ســهل انگاری در تعییــن تکلیف ســهام های تودلی در حالیســت که 
در صــورت واگــذاری این ســهام ها، به تدریج و خود بــه خود از حجم 
شــرکت های مادر یعنی ایران خودرو و سایپا کاسته و وضعیت بهره وری 

و مدیریت هم بهتر می شود.
نکتــه دیگر اینکه طبق تاکید متولیان، بحث قیمت گذاری دســتوری از 
دیگر موانع اصلی پیش روی واگذاری خودروســازان محســوب می شود 
چراکــه وقتی قیمت گذاری محصولــی از اختیار صاحبان آن کالا خارج 
باشــد و یک نهاد قدرت طبق دســتورالعمل های خود نســبت به قیمت 
گذاری کالا اقدام کند، در واقع دســت تولیدکننده برای کســب ســود 
بســته می ماند و تولیدکننده مجبور می شود در شرایطی اقدام به تولید 
خــودرو کند که می داند با تولید هر دســتگاه خودرو به زیان شــرکت 
افزوده خواهد شــد. بنابراین احتمال اینکه در این شــرایط کسی حاضر 
باشد ســهام شــرکت هایی را بخرد که روز به روز زیان ده تر می شوند، 

بسیار کم است.
باید توجه کرد که اگر قرار باشــد بخــش خصوصی هم با قیمت گذاری 
دستوری خودرو بفروشــد قطعاً زیان روی زیان می گذارد زیرا واگذاری 
صــرف، فقط منجر به تغییر مدیریت خودروســازی می شــود و ماهیت 

نمی کند. تغییری 
آنطور که حســین قربانزاده رئیس ســابق سازمان خصوصی سازی اعلام 
کــرده بود تا زمانی که موضوع قیمت گذاری دســتوری خودروســازان 
حل نشــود نمی توان در مورد واگذاری گامی برداشت زیرا این مساله با 

واگذاری در تضاد است.
موضوع دیگر مربوط به خریدار ســهام خودروسازان می شود؛ طبق تاکید 
کارشناســان بخشی که قرار است خودروســازها را بخرد باید ۳ ویژگی 
داشــته باشد؛ نخست اینکه تخصص داشته و خودروساز باشد، دوم اینکه 
ســرمایه کافی برای توســعه صنعت خودرو داشته باشــد و سوم اینکه 
باید بازار صادراتی کافی داشــته باشد زیرا برای تبدیل شدن به شرکت 
سودآور باید صادرات داشت که صادرات هم طبقه بندی شده است. این 
ویژگی ها را شرکت های بزرگ خودروسازی دنیا دارند که در حال حاضر 
ورود این شــرکتها به ایران به دلایل مختلــف از جمله تحریم امکانپذیر 

نیست.
در این شــرایط دولت مجبور به فروش سهام به بخش خصوصی می شود 
که فقط ویژگی ســرمایه گــذاری را دارد که قطعــاً نمی تواند موفقیت 

خاصی برای خودروسازی کشــور به همراه داشته باشد و احتمال اینکه 
شــرکت ها از خودروساز بودن به ســمت مونتاژکاری روی بیاورند بسیار 

زیاد اســت چراکه سود مونتاژکاری در ایران به نسبت بالا است.
حال اگــر در این شــرایط خریــدار متخصصی هم برای شــرکت های 
خودروســازی ما پیدا شد باید به این سوال پاسخ داد که آیا این خریدار 
توان قوت بخشــیدن به شرکت هایی با زیان انباشــته بالغ بر ۱۴۱ هزار 
میلیارد تومان و بدهی ۲۵۴ هزار میلیارد تومانی را دارد؟ در این صورت 
کســی که این سهام ها را می خرد چگونه می تواند شرکت را به سودآوری 

برساند؟
همچنین نکته ای که در مورد خرید ســهام خودروسازان وجود دارد این 
اســت که هر وقت این بحث مطرح شده، قطعه سازان برای خرید سهام 
پیش قدم شــده اند در حالی که طی سالهای گذشته این بخش به دلیل 
مضیقه های مالی نســبت به ارتقای کمی و کیفــی تولید، اقدام خاصی 
نکرده اند، با این حال نسبت به خرید سهام خودروسازان، اشتیاق خاصی 

داشته اند.
برخی از کارشناســان صنعت خــودرو معتقدند که نباید قطعه ســازان 
مدیریت خودروســازان را در اختیار بگیرند زیــرا در حال حاضر مافیای 
قطعه سازی در کشور شــکل گرفته که حاضرند برای رسیدن به آرزوی 
دیرینه خود یعنی اداره خودروســازی کشــور، تمام ســهام شرکت ها را 
بخرند که همین مســاله قــدرت مافیا را در این صنعــت بیش از پیش 
افزایش می دهد و همانگونه که اشــاره شد تمایل به مونتاژکاری به جای 

تولید افزایش می یابد.
بنابراین تا زمانی که وضعیت زیاندهی شــرکت های خودروســاز روشن 
نشــود و دولت دقیقــاً اعلام نکند کــه برای خروج از این شــرایط چه 
برنامه ای دارد نمی توان نســبت به خرید ســهام خودروســازان از سوی 
خریــداران متخصص امید چندانی داشــت چرا که برای دســتیابی به 

اهداف، شــرکت ها باید در اوج قدرت مالی و اقتصادی واگذار شوند.
اهمیت این موضوع آنجاســت که اگر دولــت بخواهد صرفاً برای خلاص 
شدن از دردسرهای خودروسازی، سهام شرکت ها را بدون کار کارشناسی 
و اصلاح ســاختارها به بخش هایی واگذار کند که تکلیفشــان مشخص 
است، قطعاً مشکلات این صنعت چند برابر وضعیت فعلی خواهد شد زیرا 
در آن زمان هم دیگر دولت در قبال حقوق مصرف کننده مســئولیتی را 

بر عهده ندارد و نارضایتی از این صنعت به اوج خود می رســد.

دنده عقب در واگذاری خودروسازان
شانس قطعه سازان ایران برای موفقیت در بازار روسیه بالاست
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رئیس پلیس آگاهی تهران بزرگ:
دستگیری ۱۹۶ مالخر تهران

رئیس پلیس آگاهی تهران بزرگ از دستگیری ۱۹۶ مالخر شهر تهران در سال 
جاری خبر داد و گفت: تمامی معاملات مالخرها باید در دفترچه ای که پلیس 

برای آنها در نظر گرفته شد ثبت شود.
سردار علی ولی پور گودرزی روز یکشنبه در گفت و گو با ایرنا اظهار داشت: از 
ابتدای سال تا الان ۱۹۶ مالخر حرفه ای دستگیر شدند که بخش بزرگ اموال 

مسروقه در اختیار این افراد بوده که پس از کشف به مالباختگان تحویل شد.
به گفته او، هر هفته فعالیت مالخران رصد شده و طبق دفترچه ای معاملاتی که 
برای آنها تهیه شد باید تمامی معاملات خود و مشخصات مالکین و خریداران 

اموال را ثبت و ضبط کنند.
رئیس پلیس آگاهی تهران بزرگ تاکید کرد: این مسئله به تمامی صنوف ابلاغ 
شد و هرگونه معامله ای که در این دفاتر ثبت نشده باشد جرم مشهود محسوب 

می شود.
رئیس پلیس آگاهی تهران بزرگ درباره موضوع بازگشــت سارقین به چرخه 
سرقت و ناامن سازی جامعه نیز توضیح داد: وظیفه پلیس اشراف بر مجرمین و 
جرم است که شامل اشراف اطلاعاتی بر رفتار و همچنین چگونگی دستگیری 

مجرمین می شود.
به گفته سردار ولی پور گودرزی، وظیفه دیگر پلیس تعامل دستگاهها با همدیگر 
است که در حال حاضر تعامل خوبی میان پلیس و دستگاه قضا به خصوص در 

زمینه ریشه کن کردن سرقت وجود دارد.
وی با اعلام اینکه از ابتدای ســال جاری تا امروز به هیچ سارقی مرخصی داده 
نشده اســت، افزود: این توافقی میان پلیس و دستگاه قضا بود زیرا اغلب این 
سارقین در مرخصی برای جلب رضایت شاکیان و پرداخت خسارت مالباخته 

قبلی دست به سرقت می زنند.
رئیس پلیس آگاهی تهران بزرگ توضیح داد: به این ترتیب طبق این توافق با 
دستگاه قضا به سارقین مرخصی داده نمی شود تا بخش اعظم مجازات خود را 
تحمل کنند و سپس بتوانند با وثیقه به مرخصی رفته یا آزادی مشروط بگیرند.

وی همچنین درباره متهمانی که دست به جرائم خشن و جرائم باندی می زنند، 
اعلام کرد: پرونده این متهمان به صورت هفتگی با هماهنگی دادستان استان به 
صورت ویژه پیگیری می شود که با استفاده از قضات مخصوص خارج از نوبت 

رسیدگی و حکم صادر شود.

رئیس مرکز مدیریت بیماری های واگیر وزارت 
بهداشت اعلام کرد

نگرانی از افزایش موارد وبا در آستانه پاییز
رئیس مرکز مدیریت بیماری های واگیر وزارت بهداشــت بــا اعلام نگرانی از 
افزایش موارد وبا در آستانه فصل پاییز، از آماده باش دانشگاه های علوم پزشکی 

تا پایان مهرماه به منظور برخورد با موارد احتمالی این بیماری خبر داد.
دکتر شهنام عرشی در گفت وگو با ایسنا، گفت: در آستانه فصل پاییز بویژه در 
شهریور ماه نگرانی ما از شیوع وبا افزایش می یابد چرا که به شکل سنتی و به 
دلایل مختلف در این ماه  شیوع بیماری اتفاق می افتد؛ هرچند که هنوز مشکلی 

خاصی نداشته ایم.
وی با تاکید بر لزوم رعایت نکات بهداشــتی در تغذیه در تجمعات، اظهار کرد: 
توصیه ما این اســت که افراد از مواد غذایی خام استفاده نکنند و ترجیحا در 
جایی که از شست وشوی کاهو و صیفی جات مطمئن نیستند از مصرف سالادها 

خودداری کنند.
عرشی با اشاره به اهمیت مصرف آب سالم در پیشگیری از بیماری های منتقله 
از آب و غذا و از جمله وبا، تصریح کرد: افراد حتما باید از آب لوله کشی یا بطری 
شده استفاده کنند. با رعایت این مسائل امیدوار هستیم که مشکل بیماری های 

حاد اسهالی در افراد به حداقل برسد.
او با بیان اینکه نگرانی از شــیوع وبا تنها منحصر به سفرهای خارجی نیست، 
تاکید کرد: افراد در ســفرهای تابســتانی داخلی خود نیز باید نکات بهداشتی 

را رعایت کنند.
رییس مرکز مدیریت بیماری های واگیر وزارت بهداشــت، ادامه داد: با شروع 
فصل گرما یعنی از خردادماه در تمام دانشــگاه های علوم پزشکی کشور مرتبا 
نمونه گیری و کشــت برخی موارد اســهالی از نظر میکروب وبا انجام می شود 
و به محض مثبت شــدن پاسخ تســت ها، بلافاصله اقدامات پیشگیری کننده 
آغاز می شــود. اوایل امســال چند مورد محدود از وبا داشتیم که همگی وارده 
از کشورهای پاکستان و افغانستان بودند اما تا پایان مهرماه دانشگاه های ما در 

حالت آماده باش هستند.
وی افزود: وبا یک بیماری اســهالی حاد عفونی و به شدت مسری است که به 
دنبال خوردن آب یا غذای آلوده به باکتری "ویبریوکلرا" ایجاد می شــود و در 
صورتی که به موقع درمان نشــود، موجب کم آبی شدید بدن شده و منجر به 

مرگ انسان می شود.
او تاکید کرد: این میکروب از طریق مدفوع انسان دفع شده و می تواند موجب 
آلودگی آب و مواد غذایی شــود. استفاده از آب سالم، دفع بهداشتی مدفوع و 
رعایت بهداشت دست مهم ترین راه های پیشگیری و کنترل بیماری های منتقله 

از آب و غذا از جمله وبا است.

نظر آموزش و پرورش درباره واگذاری 
»نهضت سوادآموزی« به معاونت ابتدایی

معاون آموزش ابتدایی وزیر آموزش و پرورش، مصوبه کمیســیون تلفیق 
برنامه هفتم مجلس مبنی بر سپردن ماموریت های نهضت سوادآموزی به 
معاونت ابتدایی آموزش و پرورش را »خام« و نیازمند بررسی بیشتر عنوان 

کرد و گفت: در حال بررسی این امر هستیم تا به جمع بندی برسیم.
معصومه نجفی پازوکی در گفت وگو با ایســنا، درباره مصوبه کمیســیون 
تلفیق برنامه هفتم مجلس مبنی بر ســپردن ماموریت های نهضت سواد 
آموزی به معاونت ابتدایی آموزش و پرورش بدون گســترش و توسعه این 
معاونــت، اظهار کرد: این امر فعلا موضوعی اســت که در مجلس مطرح 
شده اما برای ما خیلی خام است. دو تن از نمایندگان مجلس در برنامه ای 
تلویزیونی در این بــاره صحبت هایی کردند و این مصوبه را خیلی موثر و 

خوب می دانستند اما واقعا این مساله باید بررسی شود.
وی در پاســخ به این ســوال که موضع دولت در این رابطه چیست و آیا 
وزارت آموزش و پرورش موافق این مصوبه است؟، تصریح کرد: آقای وزیر، 
بنده به عنوان معاون ابتدایی و همه دوستانی که درگیر این ماجرا هستیم، 
می خوهیم موضوع را عمیق تر بررســی کنیم. موضوع برای ما خیلی خام 

است. در حال بررسی این امر هستیم.
معــاون آموزش ابتدایی وزیر آموزش و پــرورش، افزود: اگر به این جمع 
بندی برســیم که این موضوع خوب، شدنی و عملیاتی  است و ساز و کار 
آن و اعتبارات لازم برای آن نیز وجود دارد، مشــکلی برای اجرای این امر 
نیســت اما اگر علاوه بر مسائل و مشکلات قبلی، مشکلات دیگری را هم 
به معاونت ابتدایــی اضافه کنند، کیفیت آموزش ابتدایی را دچار اختلال 
خواهــد کرد. باید این موضوع را با بررســی دقیق تر پیش ببریم. در حال 
حاضــر برای اظهار نظر خیلی زود اســت چراکه این امر خیلی خام روی  

میز ما قرار دارد.
نجفی پازوکی در پاســخ به اینکه نماینــدگان مجلس معتقدند از طریق 
واگذاری ماموریت های نهضت ســواد آموزی به معاونت ابتدایی می توانند 
از ظرفیــت معلمان ابتدایی برای پیش برد اهداف نهضت ســواد آموزی و 
آموزش ســواد اســتفاده کنند، آیا معاونت ابتدایی برای این امر به تعداد 
لازم نیرو دارد؟، توضیح داد: ما همین حالا در  بحث نیروی انسانی و معلم 
ابتدایی مشکل داریم. حتی تعیین ساز و کار خاصی برای معلمان ابتدایی 
که خودشــان داوطلبانه در این مسیر آیند و به صورت حق التدریس و ... 

فعالیت کنند، باید به صورت دقیق بررسی شود.
وی یادآور شــد: دو تن از نمایندگان مجلس در برنامه ای تلویزیونی بیان 
کردند که این مصوبه اتفاقی درست است و عنوان کردند تمام ابعاد موضوع 
را بررسی کرده اند. با این حال آن طور که در همان برنامه مطرح شد، گویا 
قرار است این امر بدون گسترش و توسعه معاونت ابتدایی اجرایی شود که 

در این صورت مساله خیلی چالشی می شود.
نجفــی پازوکی در عین حال با تاکید بر اهمیت جلوگیری از موازی کاری 
دستگاه ها، بیان کرد: اینکه بخش های موازی کار را در یک ساختار تجمیع 
کنیم منطقی اســت تا از اسراف و موازی کاری جلوگیری شود و در عین 
حال بهتر بتوان از منابع خود استفاده کرد اما اینکه بدون اضافه شدن هیچ 

ساختاری این اتفاق رخ دهد، ما را نگران می کند.

خبر

 امروز اســتفاده از انواع دمنوش ها در سراسر کشور 
برای مصارف درمانی ،لاغری و ســایر مصارف رایج 
شده اســت آیا این محصولات اســتاندارد هستند؟ 
به نظر می رســد تولد و فراورد چای ایرانی موفقت 
های زیادی نسبت به یک دهه ی پیش حاصل شده 
اســت نظر تامین کنندگان این محصول در این باره 

چیست؟ 
استفاده بیش از حد دمنوش 

حسین قیدر/ در دهه های اخیر مفهوم مصرف گرای 
سبز در حال ترویج است که یا ارکان دمنوش گیاهی 
هستند و در بازار ایران هم تمایل به مصرف بالا است، 
دو رویکرد مثبت و منفی این عمل باید مورد بررسی 
قرار گیرد ، از این منظر با توجه به تغییر تحولی که 
در بحث شرایط اجتماعی،فرهنگی،بهداشت، سلامت 
اتفاق افتاده است به طبع با مشکلاتی که ایجاد شده 
از بعد مسائل زیست محیطی ، تغذیه افراد و خانواده 
ها قطعا همه به دنبال یک راهکاری هســتند برای 
مســائل خودشــان حداقل در بعد تغذیه پیدا کنند 
چون بالاخره تغذیه، خوراکی ، آشامیدنی موضوعی 
اســت که ما در روز با آن ســروکار داریم و باید نیاز 
هــای بدن را از آن تامین کنیــم به طبع تبلیغات و 
پیامهایی که در خصوص تغذیه سالم جلب می کند 
یعنی اینطور بگویم باید این اتفاقات بیافتد باید این 
خوراکی ها و آشــامیدنی ها باشد ،قطعا جلب توجه 
همه افراد را جمع میکند چون مغز ما بر اساس این 
پیــام ها ، گیرنده ها پیام ها را می گیرند و ســریع 
واکنش نشان می دهند و این بعد مثبت قضیه است 
که باید به سمت آشامیدنی هایی برویم که ارگانیک 
و طبیعی هستند و خواص طبیعی دارند و برای بدن 

مفید هستند .
درمورد بعد منفی :سواستفاده ای که متاسفانه از این 
مســئله به قول معروف می شود و سو استفاده گران 
از این منظر که تمام اســت که این اتفاق بیافتد به 
این ســمت حرکت می کنند و خود این یک عامل 
بازدارنده شده اســت و اگر من بخواهم دقیق سوال 
شــما را جمع بندی کنم ، ابتدای کار مثبت اســت 
و خیلی هم خوب اســت ولی ما نیاز به یک ســری 
نباید هــا هم داریم ،افرادی که مــی خواهند اینجا 
ســودجویی کنند و کالایی را به مردم عرضه کنند 
که متاســفانه آن خاصیت خوب را به لحاظ ما ندارد 
، این خــودش یک عامل بازدارنده شــده همانطور 
که الان می بینیم خیلی به نوعی مســئله آن حالت 
ارزشــمندی خودش را از دست داده و همه فکر می 
کنند مثلا دو تا گیاه را باهم ترکیب کنند میشــود 

دمنوش و می توانند استفاده کنند .
دمنوش چگونه تولید می شود؟

دمنــوش بخشــی از گیاه هــا ،میوه ،دانــه ، برگ 
،ساقه،پوســت گرفتــه می شــود و دم آوری با آب 
صورت می گیرد حالا این ممکن اســت یک بخشی 
از ادویه جات هم شــامل شــود ما در آن بخشی که 
مربــوط به گیاهانی یا میوه هایی که داخل کشــور 
اســت قطعا نیاز بــه واردات نــدارد و بخش زیادی 
هم اســت مثلا در بحــث دمنوش هــای میوه ای 
شما پایه ی ســیب،بِ استفاده می کنید ولی وقتی 
این را ترکیب میکنید مثــلا با ادویه جات  که یک 
بخش ایرانی اســت مثل زعفــران،و بخش دیگر که 
وارداتی اســت مثل هِل ،دارچین  یعنی ترکیبی از 
منابع داخلی و منابع خارجی اســت و بســتگی به 
نوع دمنوش این شــرایط تغییر می کند به طبع هم 
داخلی نیاز داریم هم بحث خارجی در بحث خارجی 
بخشــی است که باید وارد شــود  چون ما در بحث 
ادویه های اصلی تولید کننده نیستیم مثل زردچوبه 
،دارچین،هِل ،فلفل و … قطعا این ها باید وارد شود 
،ارزی که الان ارائه می شــود به بحث واردات ادویه 
قطعا بحث نیمایی نیســت و ارز حاصل از صادرات 
است یعنی باید خریداری شود از کوتاجی که صادر 
کننده انجام داده خرید شــود یعنی به نرخ بازار آزاد 
اســت قطعا هزینه ی بالایی متحمل می شود و در 

محصول نهایی هم تاثیر می گذارد 
صادرات دمنوش ها 

در بحــث داخل هم عموم آن مــوارد ،کلا محصول 
کشــاورزی به جز تعداد محدودی فصلی هستند و 

یک دوره ای باید برداشــت شــود و کل سال از آن 
استفاده شود، قطعا نیاز به یک نقدینگی بالایی دارد 
که خرید شود و طی سال حالا بحث های نگهداری 
این در شــرایط مناســب آن خواصش حفظ شود و 
این ها خودش هزینه بر هســتند ، این ها مشکلات 
طبیعی کار ما اســت ولی بعُد اصلی کار ما در بحث 

صادرات،ارز است که نرخ آزاد دارد ،
در بحث داخل برای تامین مشکلی وجود ندارد چون 
مربوط به منابع داخلی است ولی بالاخره ارتباط ها 
و زنجیــره هایی که وجود دارد حالا اگر کشــاورز یا 
واســطه ای که کار خرید را انجــام می دهد چون 
بالاخره بعد کشــاورزی زنجیره ای تامینش شــاید 
متفاوت باشد یا آن شرکت ها مستقیم از خود زمین 
خریــداری می کنند و فرآیند کار را انجام می دهند 
یا اینکه نه واسطه این ها را خرید می کند یک بخش 
نیاز را به فروش می رساند برای تولید و قطعا هزینه 
بالایی دارد و ممکن اســت بعضــی وقت ها کیفیت 
لازم را نداشــته باشد طی یک سال این محصول در 
دسترس نیســت و قطعا ممکن است نکهداشتن آن 
مناســب نبوده و محصول نهایی براساس مواد اولیه 
نامرغوب تهیه می شــود قطعا کیفیت لازم را ندارد 
،این ها صحبت های کلی درمورد دمنوش ها اســت 
در کنار بحث های مجوزهای قانونی که وجود دارد.

در حوزه چــای ایرانی برای بحث صــادرات ) البته 
این شــاید فقط مربوط به کالای چای ما نباشــد( 
بحث تعهــد ارزی که بحث صادر کننده باید متعهد 

باشــد که برگردانــد باتوجه به اینکه شــرکت های 
معتبر رعایت می کنند و هیچ مشــکلی هم نیست و 
کالای صادر شــده ارزش را در موعد مقرر به کشور 
برمی گردانند ولی مســائلی که وجود دارد مجموعه 
ای هســتند که به صورت غیر قانونی با کارت های 
بازرگانــی و… انجام می دهند و ملزم به برگشــت 
ارزش به داخل شــود با نرخ های مصوب نیست اگر 
در تــالار دوم به نوعی مثلا عرضه شــود ،خب این 
قطعا توان رقابت مــا را کم می کند و امکان حضور 
دقیق و مناســب را به ما نمی دهد ،در حوزه ادویه 
هم که خدمت شــما عرض کردم یک مشــکلی که 
در بحث واردات ادویه اســت فقــط باید پوتاژ هایی 
کــه برای یک گروه  محصولی که صادر شــده مثل 
خشکبار استفاده شود البته اخیرا شنیدم یک مقدار 
دارند باز می کنند چون آنطور منحصر میشــود به 
یک صنعت و قطعا نرخ ها در آن توافق عرضه کننده 
با نرخ های بالاتری میفروشد چون وارد کننده ادویه 
هم مجبور است فقط از همان ارز استفاده کند ولی 
جدیدا اعلام ســده که میخواهند تنوع این را بیشتر 

کنند و منحصر به صادرات خشکبار نباشد .
درمورد چای وارداتی که اعداد مختلفی اســت ولی 
حدودا بیــن ۸۰ تا ۱۰۰ هزار تومــان مصرف چای 
کشور است که ۸۰ تا ۹۰ درصد چای وارداتی است 
،متاســفانه الان بیش از هشــت الی نه ماه است به 
خاطر مسائلی که از سال گذشته اتفاق افتاد که حالا 
بازگو نمی کنم ثبت سفارش کلیه فعالین این صنعت 
بسته شده است یعنی ۹ ماه است نه تولید کننده و 
نه تاجرین امکان وارد این کالاها را ندارند علی رغم 
اینکه هیچ تقصیری هم نداشــتند البته اینکه عرض 
می کنم دارند یک مســیر هایی بعد از ۹ ماه نشان 
می دهند و خب همه بلاتکلیف هستند ،و خب این 
محصولاتی مه در گمرک کشــور بوده است و بعضا 
به صورت ۹۰ درصد ترخیص شده و به فروش رفته 
است هنوز وجه این به آن فروشنده خارجی پرداخت 
نشده است و متاسفانه این اعتبار کل کشور و اعتبار 
کل فعالین را زیر ســوال برده است و معضل بزرگی 
می شــود برای این صنعت البته چه اتحادیه محترم 
و چه وزارت جهاد دارند به یک راهکاری می رســند 
ولی در حال حاضر هنوز ما مســیر روشنی از آینده 
نداریم و هنوز هیچ چیز مشــخص نیست ،از دی ماه 
سال ۱۴۰۱ این موضوع است تا امروز که به انتهای 
ماه مرداد می رســیم هنوز هیچ برنامه ای مشخص 
نیست و امیدوارم زودتر رسیدگی کنند چون بالاخره 
هم اعتبار خود کشور و هم اعتبار شرکت ها است و 
هم اشتغال زیادی در این صنعت وجود دارد که باید 
زودتر به یک راهکار برسند و این راهکار اجرا شود. 

نوار سبز بررسی می کند؛

استفاده بیش از حد فراورده های چایی برای لاغری! 

دانش آموزان و معلمان تصحیح الکترونیکی پاسخ برگ های آزمون نهایی خرداد 
۱۴۰۲ را گام مثبت دولت در جهت رعایت عدالت آموزشی در جامعه می دانند 
و معتقدند که تصحیح توسط ۲ یا سه مصحح و ناشناس بودن هویت دانش آموز 

می تواند امنیت نمرات را افزایش دهد.
به گــزارش خبرنگار گروه جامعه ایرنا، امتحانات نهایی امســال دانش آموزان 
دوازدهمی به دلیل تاثیر نمرات امتحانات نهایی متفاوت تر از سال های گذشته 
برگزار شد، بر اساس مصوبه ۸۴۳ شورای عالی انقلاب فرهنگی اعلام شده سهم 
سابقه تحصیلی برای سال تحصیلی ۱۴۰۲ به ۴۰ درصد تاثیر قطعی رسید که 
به همین منظور شیوه ای متفاوت برای تصحیح برگه های امتحانات نهایی بکار 

گرفته شد.
در امتحانــات نهایی امســال ۹۱۴ هزار ۴۶۵ دانش آموز و افراد برای ســوابق 
تحصیلی در آزمون های نهایی پایه دوازدهم شرکت کرده بودند که از این تعداد، 
۵۳۴ هزار ۱۲۱ نفر دختر و ۳۸۰ هزار ۳۴ نفر دانش آموز پسر هستند. از این 
جمعیت آماری ۵۹۵ هزار و ۶۲۴ نفر دانش آموزان روزانه و ۳۱۸ هزار ۸۴۱ نفر 
دانش آموزان بزرگسال و افرادی هم برای ایجاد سابقه و ترمیم در آزمون نهایی 
شــرکت کردند که در خرداد ۱۴۰۲ کلیه حوزه های تصحیح به منظور حفظ 
ایمنی نمرات و رعایت اطمینان آنها به صورت الکترونیکی و پاسخ برگ دانش 

آموزان نیز کاملا شخصی سازی شد.
براین اســاس قرار است که از امســال به بعد، تصحیح اوراق امتحانات نهایی 
الکترونیکی باشــد و دیگر به صورت دستی انجام نخواهد شد و برگه امتحان 
بدون نام و بدون مشــخص بودن ناحیه، توسط مصححان حتی از استان های 
دیگر در سیســتم، تصحیح و ثبت شده و برای تصحیح دوم به همکاری دیگر 

ارجاع می شود که از نمره قبلی اطلاع ندارد.
در این فرآیند، اگر نمره ۲ تصحیح تا ۲۵ صدم نزدیک بود، ثبت نهایی می شود 
اما اگر اختلاف بیش از یک نمره باشــد تصحیح سوم صورت خواهد گرفت و 
برگه امتحانی به مصحح ســوم ارجاع داده می شود که در این راستا نکته قابل 
توجه این است که جمع برگه هر صفحه امتحانی را سامانه انجام می دهد و نمره 

نهایی را جمع بندی و اعلام می کند.
در واقع با توجه به اینکه این نمرات در پذیرش دانش آموزان در مراکز آموزش 
عالی تاثیر مستقیم دارد، تصحیح الکترونیکی امتحانات نهایی، زمینه ساز توسعه 

عدالت آموزشی محسوب می شود.
با توجه به این شیوه دانش آموزان دلهره دریافت سلیقه ای نمره  خود را ندارند 

چراکه دبیران تخصصی پس از ایجاد کد کاربری که توسط رئیس حوزه تصحیح 
انجام می شود، با مشاهده تصویر پاسخ برگ ها اقدام به تصحیح اوراق امتحانی 
می کنند و همچنین فرآیند اسکن، بارگذاری و تصحیح پاسخ برگ ها توسط نرم 

افزارهای تحت مدیریت وزارت آموزش و پرورش در حال انجام است.
هرچند که برخی از دانش آموزان و حتی معلمان طراحی ســئوالات امتحانات 
نهایی را بسیار مفهومی و پیچیده تر از تدریس در کلاس های درس دانستند اما 

اکثریت نسبت به نمرات خود و تصحیح الکترونیکی رضایت داشتند.
اکثریت معلمان و دانش آموزان تصحیــح الکترونیکی امتحانات را راهی برای 
حفظ سلامت و امنیت امتحانات نهایی دانستند و این اطمینان را داشتند که 

نمرات را عادلانه دریافت کرده اند.
یکی از دانش آموزان رشته علوم انسانی درباره تصحیح الکترونیکی امتحانات به 
خبرنگار ایرنا گفت: هرچند که سئوالات دشوار بود اما خوبی امتحانات نهایی 

این است که برگه های امتحان را به صورت الکترونیکی تصحیح می کنند.
وی افزود: اکنــون این اطمینان وجود دارد که هیچ کــس نمی تواند در برگه 
امتحانی من مطلبی را کم یا زیاد کند و همچنین اینکه به صورت ناشــناس 
توســط مصححان در استان های دیگر تصحیح می شــود. این موضوع به من 

اطمینان می دهد که نمره ام عادلانه است.
یکی دیگر از دانش آموزان رشــته ریاضی درباره تصحیح الکترونیکی برگه های 
امتحانــی گفت: پیش از امتحانــات نهایی این نگرانی وجود داشــت که اگر 
برگه های ما را ســلیقه ای تصحیح کننــد، در کنکور عقب می افتیم اما اکنون 

با تصحیح الکترونیکی این اطمینان وجود دارد که عدالت رعایت شده است.
وی افزود: من به سطح دشواری سوالات با توجه به ۲ سال آموزش مجازی در 
دوران کرونا انتقــاد دارم اما تصحیح الکترونیکی برگه های امتحانی یک اقدام 

مثبت در جهت رعایت عدالت محسوب می شود.
یک دانش آموز رشــته علوم تجربی هم درباره تصحیح الکترونیکی برگه های 
امتحانی گفت: دولــت با تصحیح الکترونیکی برگه های امتحانی مانند آزمون 
کنکور این اطمینان را در ما ایجاد کرد که امتحانات نهایی با سلامت و اطمینان 

برگزار می شود و در حق ما اجحافی صورت نگرفته است.
وی افــزود: من به یکی از نمره های خود اعتراض زدم و پس از تصحیح دوباره 
نمره مناسب خودم را دریافت کردم و به نظرم این شیوه می تواند در آینده هم 

موجب رضایت سایر دانش آموزان باشد.
یکی از معلمان ســال دوازدهم درباره تصحیح الکترونیکی برگه های امتحانات 

نهایی گفت: وقتی اعلام کردند که نمرات امتحان نهایی در پذیرش در دانشگاه 
تاثیر مســتقیم دارد، در وهله اول همه نگران شــدیم اما وقتی شیوه مناسب 
تصحیــح الکترونیکی را ایجــاد کردند که نام و مشــخصات دانش آموز قابل 
شناسایی نیست و مصححان در استان های مختلف برگه ها را تصحیح می کنند، 

خیالمان راحت شد.
وی افزود: در مواقعی شاید امکان سلیقه ای تصحیح کردن برگه های تشریحی 
باشــد، اما اکنون با توجه به این شیوه و راهنمای تصحیح توسط چند عدالت 

را برقرار می کند.
همچنین محسن زارعی رئیس مرکز ارزشیابی و تضمین کیفیت نظام آموزش 
و پرورش روز ۲۴ مرداد درباره نحوه تصحیح ســؤالات توسط مصححان گفت: 
در امتحانات امنیت در طراحی، طراحی آزمون با استفاده از بانک سوال، ارسال 
ســوالات به صورت امن، با دقت، صحت و در زمان مشــخص، شیوه مناسب 
و یکســان برگزاری آزمون، امکانات و تجهیزات مناسب، نمره دهی مناسب و 

عادلانه و شیوه مناسب ساخت نمرات مقیاس مورد توجه قرار گرفت.
وی افزود: نمره دهی باید عادلانه باشــد، در بحث تصحیح باید فرآیند طوری 
طراحی شود که روزنه  و خطای انســانی قابل تصور نباشد، در سال های قبل 
کارهایی انجام شده که ۲ بار تصحیح کامل توسط ۲ مصحح مختلف در سایر 
استان ها صورت گیرد که اگر اختلاف نظر و مغایرت در تصحیح وجود داشت، 

مصحح سوم برگه را تصحیح و نظر نهایی را اعلام می کرد.
معاون وزیــر آموزش و پرورش ادامــه داد: در ۶۵ درصد نمرات مغایرتی بین 
تصحیح ۲ مصحح یا وجود نداشته و یا کمتر از یک نمره بوده است، یک تا ۲ 
نمره مغایرت در برگه ها ۲۰ درصد، ۲ تا ۳ نمره مغایرت ۹ درصد، ۳ تا ۵ نمره 

۵ درصد و مغایرت بیشتر از ۵ نمره یک درصد بوده است.
زارعی یادآور شــد: ۱۵ درصد از شرکت کنندگان در امتحانات نهایی به نمرات 
اعتراض داشــتند که از این میــان دختران ۴۶ درصد و پســران ۵۴ درصد 

معترضان را تشکیل می دهند.
وی با بیان اینکه ۹۴ درصد همبستگی میان تصحیح مصحح اول و دوم وجود 
داشته است، گفت: تحلیل از نظر بررسی روایی، بررسی پایایی، درجه دشواری، 
درصد پاســخگویی و کارکرد افتراقی سوال جهت شناسایی سوگیری صورت 
گرفته اســت، همچنین پایش کیفیت عملکرد نظام آموزشی، تخیلی میزان 
تحقق اهداف و بررسی ساختارهای دانشی فراگیران و عوامل موثر بر یادگیری 

دانش آموزان بررسی شد.

تصحیح الکترونیکی امتحانات نهایی، گامی در مسیر عدالت آموزشی

بــا اجرای طرح کالابرگ الکترونیک پنج دهــک اول درآمدی درحالی می توانند از امتیاز 
تشویقی این طرح بهره مند شوند که ۵۰ درصد یارانه شان را از میان ۱۱ قلم کالای اساسی 
تعریف شده و از میان ۹۰ هزار فروشگاه متصل به طرح خریداری و مصرف کنند، این در 
حالی است که قرار است به زودی امکان خرید از فروشگاه های مجازی که به سامانه »شما« 

متصل شده اند هم فراهم شود.
به گزارش ایسنا، طرح کالابرگ الکترونیک به منظور حفظ سفره غذایی مردم از تورم اجرا 
شده تا مردم دچار مشکل تغذیه ای نشوند. از همین رو ۱۱ قلم کالای استاندارد در سبد 
تغذیه ای تعریف شــده است که مردم با مراجعه به فروشگاه های متصل به طرح می توانند 

اقلام موردنیاز سفره خود را خریداری کنند.
خرید این ۱۱ قلم کالای اساسی از طریق طرح کالابرگ، شامل برنج ایرانی، حبوبات، شیر 
کم چرب، پنیر UF، ماســت  کم چرب،  مرغ، تخم مرغ، روغن مایع، ماکارونی و قند و شکر 
است که با استفاده از مبلغ یارانه، خانوارها با مراجعه به یکی از این ۹۰ هزار فروشگاه متصل 

می توانند خرید خود را انجام دهند.
مرحله اول سراسری اجرای این طرح از ۱۳ خردادماه امسال آغاز شد؛ به گونه ای که میزان 
»یارانه« سه دهک اول درآمدی که صرفا خانوارهای تحت پوشش کمیته امداد و سازمان 
بهزیستی کشور را شامل می شد، مشروط به خرید ۷۰ درصد مبلغ یارانه از میان ۹ تا ۱۱ 

قلم، ۲۰ درصد افزایش یافت.
پس از آن در ۳۱ تیرماه، مرحله جدید طرح کالابرگ در حالی شــروع شــد که شــرط 

بهره مندی از افزایش اعتبار براساس میزان تورم کالاهای اساسی، خرید حداقل ۲۰۰ هزار 
تومان از اعتبار یارانه اعلام شــد، به طوریکه سرپرستان خانوار در صورت خرید ۲۰۰ هزار 
تومــان از اعتبار یارانه ۴۰۰ هزار تومانی )معادل ۵۰ درصد( افزایش اعتبار بدون ســقف 

برایشان اعمال شد.
اما چندی پیش و همزمان با آغاز هفته دولت، سید صولت مرتضوی، وزیر رفاه اعلام کرد 
که یارانه تشــویقی که به سه دهک اول پرداخت می شــد، در قالب کالابرگ به ۵ دهک 
ارتقاء یافته است؛ به عبارتی اگر ۵ دهک اول، ۵۰ درصد از یارانه شان را از طریق کالا برگ 
)۱۱ کالایی(، خریداری و مصرف کنند، مشمول دریافت ۱۲۰ هزار تومان یارانه تشویقی 

می شوند.
به عبارتی بهره مندی از طرح مذکور اختیاری است و هر کسی بخواهد می تواند این ۴۰۰ 
هزارتومان را نقدی دریافت و کالایی دیگر خریداری کند، اما اگر ۲۰۰ هزارتومان را از سبد 
غذایی خریداری کند ۲ امتیاز به او داده می شــود؛ امتیاز اول این اســت که دولت فاصله 
تورمی را پوشــش می دهد و امتیاز دوم این اســت که ۱۲۰ هزار تومان دیگر نیز دریافت 

خواهد کرد.
اما در همین راستا پرسش هایی از سوی شهروندان مطرح شده است که وزارت رفاه به چند 

سوال متداول درخصوص طرح کالابرگ الکترونیک پاسخ داده است:
ـ چه کسانی مشمول دریافت اعتبار می شوند؟

خانواری که طبق اعلام سازمان هدفمندسازی یارانه ها، مشمول دریافت یارانه هستند.

ـ من مشمول دریافت بوده ام اما اعتبار را دریافت نکرده ام؟
پس از نصب برنامه کاربردی »شما« نسبت به مشاهده موجودی اعتبار اقدام کنید. خانواری 

که طبق اعلام سازمان هدفمندسازی یارانه ها، مشمول دریافت یارانه هستند.
ـ من مشمول دریافت یارانه نیستم، با این وضع باید چه کنم؟

WWW. جهت ثبت درخواســت بررســی وضعیت خانوار برای دریافت یارانه به سامانه
hemayat.mcls.gov.ir مراجعه کنید.

ـ مبلغ اعتبار چقدر است؟
مبلغ اعتبار به میزان یارانه دریافتی خانوار است.

ـ اعتبار در حساب کدام یک از اعضای خانوار شارژ شده است؟
اعتبار به سرپرست خانوار تخصیص داده شده است و از کلیه کارت های بانکی سرپرست 

خانوار قابلیت خرید وجود دارد.
ـ اعتبار به کدام حساب سرپرست خانوار واریز شده است؟

اعتبار به حساب بانکی واریز نمی شود. این اعتبار بر روی کد ملی شارژ می شود. با استفاده 
از کلیه کارت های بانکی که متعلق به سرپرست خانوار است، قابلیت خرید وجود دارد.

ـ پیامک شارژ/ واریز اعتبار را دریافت نکرده ام. چگونه مانده اعتبار خود را استعلام بگیرم؟
میزان و مانده اعتبار از دو طریق قابل مشــاهده است: از طریق شماره گیری کد دستوری 
#۲۸*۷۸۸* یا با اســتفاده از برنامه کاربردی »شــما« که می توانید از طریق برنامه های 
بازار یا مایکت با مراجعه به سایت شما به آدرس Shoma.sfara.ir آن را نصب کنید. 

امکان خرید از فروشگاه های »مجازی« در طرح کالابرگ؛ به زودی
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بانک ملی ایران در طول ســال ۱۴۰۱ و دو ماهه نخست سال 
جاری، ســهم عمده ای در تامین نیاز تسهیلات اقشار مختلف 

کشور داشته است.
بــه گزارش درآمــد نیوز به نقل از روابــط عمومی بانک ملی 
ایران، این بانک در طول مدت زمان یاد شده علاوه بر اعطای 
انواع تســهیلات به بخش های مختلف اقتصادی کشور، انواع 
وام های قرض الحســنه را به جوانــان، متقاضیان و خانواده 

های واجد شــرایط در شبکه بانکی پرداخت کرده است.
بر اســاس این گزارش در طول سال ۱۴۰۱ حدود ۶۶۰ هزار 
فقره تســهیلات قرض الحســنه به میــزان تقریبی ۴۰۰ هزار 

میلیاردریال به متقاضیان واجد شــرایط پرداخت شده است.
بانــک ملی ایــران در مدت زمان یاد شــده تعداد ۱۷۷ هزار 
فقره تســهیلات ازدواج بــه میزان ۲۴۶ هــزار میلیاردریال، 
۱۳۷ هــزار فقره تســهیلات فرزندآوری به میــزان ۵۷ هزار 
میلیاردریال، ۵۲ هزار فقره تســهیلات خود اشــتغالی کمیته 
امــداد امام خمینی)ره( به میــزان ۴۶ هزار میلیاردریال، ۲۷ 
هزار فقره تســهیلات سفرهای اســتانی ریاست جمهوری به 
میزان چهــار هزار میلیاردریــال، ۲۰ هزار فقره تســهیلات 
قرض الحســنه رفــع احتیاجات ضروری به میزان ســه هزار 
میلیاردریــال و همچنین تعداد ۲۴۷ هزار فقره انواع دیگر وام 
های قرض الحســنه مجموعا به میزان ۴۴ هزار میلیارد ریال 
شــامل مسکن محرومان شــهری با معرفی کمیته امداد امام 
خمینی)ره( و بهزیســتی، رفع احتیاجــات ضروری کارکنان 
آموزش و پرورش، بیماران فقیر و معسر با معرفی هلال احمر 
و کمیته امداد امام خمینی)ره(، ودیعه و تعمیر مسکن و …

پرداخت کرده است.
همچنین مجموع تســهیلات پرداختی طی سال ۱۴۰۱ به جز 
قرض الحســنه حدود دو میلیــون و ۳۴۱ هزار مورد به میزان 
تقریبی ســه میلیون و ۳۰۰ هزار میلیارد ریال بوده است که 
در قالــب عقود مبادله ای و مشــارکتی در بخش های مختلف 

اقتصادی به متقاضیان واجد شــرایط پرداخت شده است.
عقــود  قالــب  در  تســهیلات  فقــره  هــزار   ۲۰۳ حــدود 
مشــارکتی)مضاربه و مشــارکت مدنی( نیز به میزان تقریبی 

۵۲۰ هزار میلیاردریال پرداخت شده است.
بانک ملی ایران همچنین حدود دو میلیون و ۱۳۶ هزار فقره 
تســهیلات در قالب عقود مبادله ای فروش اقساطی، اجاره به 
شــرط تملیک، جعاله، مرابحه با احتســاب کارت اعتباری و 
ســلف به میزان تقریبی دو میلیون و ۶۷۳ هزار میلیارد ریال 

پرداخت کرده است.
از مجموع تســهیلات پرداختی طی سال گذشته، بیش از دو 
هزار فقره تســهیلات به شــرکت های دانش بنیان در مجموع 
حدود ۱۰۷ هزار میلیاردریال اعطا شده است.مانده تسهیلات 

پرداختی بانک ملی ایران به شرکت های مذکور نیز در پایان 
ســال گذشــته حدودا بالغ بر ۱۰۱ هزار و ۵۰۰ میلیاردریال 

بوده است
در مجموع ســال ۱۴۰۱ به میزان ۴۰ همت تسهیلات قرض 
الحســنه و ۳۳۰ همت تســهیلات در قالب عقود مشارکتی و 

مبادله ای پرداخت شده است.
تداوم پرداخت تسهیلات اعطایی بانک ملی ایران در دو ماهه 

نخست سال جاری
بانک ملی ایران در دو ماهه نخست سال جاری نیز حدود ۶۳ 
هزار فقره تســهیلات قرض الحسنه به میزان تقریبی ۵۱ هزار 
میلیاردریال به متقاضیان واجد شــرایط پرداخت کرده است.

این بانک در مدت زمان یاد شــده ۱۵ هزار فقره تســهیلات 
ازدواج بــه میــزان ۲۹ هــزار میلیاردریال، ۲۲ هــزار مورد 
تسهیلات فرزندآوری به میزان ۱۳ هزار میلیاردریال، ۱۳ هزار 
فقره تســهیلات بانک کارگشایی به میزان ۵۰۰ میلیاردریال، 
همچنین تعــداد ۱۳ هزار فقره انواع دیگر تســهیلات قرض 
الحســنه مجموعا به میزان هشت هزار و ۵۰۰ میلیاردریال به 

متقاضیان پرداخت کرده است.
مجمــوع تســهیلات پرداختی به جز قرض الحســنه طی دو 
ماهه نخســت ســال جاری نیز قریب به ۲۱۶ هــزار فقره به 

میزان تقریبی ۳۸۰ هزار میلیاردریال بوده اســت که در قالب 
عقود مبادله ای و مشــارکتی به بخش های مختلف اقتصادی و 

متقاضیان واجد شرایط اعطا شده است.
این بانک در دو ماهه نخست سال جاری حدود ۲۳ هزار فقره 
تسهیلات در قالب عقود مشارکتی)مضاربه و مشارکت مدنی( 
به میزان تقریبی ۵۹ هزار میلیاردریال و بیش از ۱۹۲ هزار و 
۶۵۰ فقره تسهیلات در قالب عقود مبادله ای)فروش اقساطی، 
اجاره به شــرط تملیــک، جعاله، مرابحه با احتســاب کارت 
اعتباری و ســلف به میزان تقریبی ۳۰۲ هــزار میلیاردریال 

پرداخت کرده است.
همچنیــن از مجمــوع تســهیلات پرداختی طــی دو ماهه 
نخســت ســال جاری، قریب به تعداد ۳۵۰ فقره تســهیلات 
به شــرکت های دانش بنیــان در مجموع به میــزان ۱۹ هزار 

اعطا شده است. میلیاردریال 
گفتنی اســت مانده تســهیلات پرداختی بانک ملی ایران به 
شــرکت های مذکور نیــز تاکنون حدودا بالــغ بر ۱۰۵ هزار 

است. میلیاردریال 
میزان تســهیلات قرض الحسنه پرداختی در دو ماهه نخست 
ســال جاری پنج همت و تســهیلات اعطایی در قالب عقود، 

مشــارکتی و مبادله ای به میزان ۳۸ همت بوده است.

سهم عمده بانک ملی ایران در تامین نیاز تسهیلات اقشار 
مختلف و بخش های اقتصادی کشور

 برای یازدهمین سال متوالی
بیمه البرز در عالی ترین سطح توانگری مالی 

قرار گرفت
شــرکت بیمه البرز برای یازدهمین ســال متوالی در عالی ترین 

سطح توانگری مالی قرار گرفت.
به گــزارش درآمد نیوز به نقل از روابط عمومــی بیمه البرز، بر 
اساس بررسی صورت های مالی سال ۱۴۰۱، بیمه البرز با کسب 
نســبت توانگری ۱۴۱ درصد در ســطح یک توانگــری مالی و 

وضعیت مطلوب قرار گرفت.
بر اســاس اعلام بیمه مرکزی، شرکت بیمه البرز از سال ۱۳۹۱ 
تاکنون توانســته اســت ســطح یک توانگری مالــی را در بین 

شرکت های بیمه کسب کند.
چندی پیش موســی رضایی، مدیرعامل بیمــه البرز از افزایش 
ســرمایه دو برابری این شــرکت از ۳۵ هزار میلیارد ریال به ۷۰ 
هــزار میلیارد ریال خبرداد که بدین ترتیب بیمه البرز بزرگترین 
شــرکت بیمه خصوصی بــه لحاظ ســرمایه و توانگری مالی در 

صنعت بیمه خواهد شد.
یادآور می شود توانگری مالی شرکت های بیمه ای در ایران دارای 
پنج ســطح است که از سوی بیمه مرکزی پس از بررسی صورت 
های مالی ســالانه تعیین و اعلام می شــود و شرکت هایی که 
در ســطح یک قرار دارند از نظر توانگری مالی و ایفای تعهدات 
خــود در مقابل بیمه گــزاران از توانایی کافی بالای ۱۰۰ درصد 

برخوردارند.

به مناسبت هفته دولت و با حضور وزیر 
ارتباطات و فناوری اطلاعات، چهار 

باجه بانکی روستایی در استان قزوین به 
بهره برداری شد

به مناسبت هفته دولت و با حضور عیسی زارع پور، وزیر ارتباطات 
و فناوری اطلاعات و بهزاد شیری مدیرعامل بانک، عصر روز )سه 
شــنبه( هفتم شهریور ماه، پنج باجه بانکی روستایی پست بانک 

ایران در استان قزوین به بهره برداری رسید.
بــه گزارش درآمد نیوز به نقل از اداره کل روابط عمومی پســت 
بانک ایران، در این مراســم که به صورت برخط، در سالن شهید 
امامی اســتانداری قزوین برگزارشــد، وزیر ارتباطات و فناوری 
اطلاعات باجه بانکی روستایی حصار ولی عصر را به نمایندگی از 
چهار باجه بانکی روستایی شهرک، خطایان، کاسپین۲ و شهرک 

صنعتی خرمدشت افتتاح کرد.
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در ســفر یک روزه به اســتان 
قزوین به عنوان نماینده دولــت، دهها طرح عمرانی، ارتباطی و 

توسعه ای را به مناسبت هفته دولت افتتاح کرد.
بر اســاس این گــزارش، ۷۶ طرح و پروژه پســت بانک ایران با 
اعتباری بالغ ۳٫۲۹۰٫۹۹۵ میلیون ریال در هفته دولت در ۲۲ 
اســتان کشور، با ایجاد شــغل برای ۱۰۸۱ نفر و سرمایه گذاری 

بخش خصوصی و بانک به بهره برداری رسید.
افتتاح ۵۴ باجه بانکی روســتایی با هدف اشتغال زایی برای ۱۰۵ 
نفر، در ۱۹ اســتان، بهره برداری از ۲۱ پروژه تولیدی، صنعتی و 
خدماتی در ۱۱ اســتان با ایجاد اشتغال برای ۹۷۱ نفر و آغاز به 
کار شعبه خواف در استان خراسان رضوی با ایجاد اشتغال برای 

پنج نفر، بخشی از این پروژه ها بوده است.

معاون وزیرامور اقتصادی و دارایی از 
تلاش بیمه آسیا در تدوین سند ملی 

ارزیابی ریسک قدردانی کرد
معاون وزیرامور اقتصادی و دارایی و رئیس مرکز اطلاعات 
مالی از بیمه آســیا بابت مشــارکت در تدوین ســند ملی 
ارزیابی ریســک، شناسایی و ارزیابی آســیب های بخش 
بیمــه و ارائه نظرات خلاقانه در کاهــش مخاطرات تقدیر 

کرد.
بــه گــزارش درآمد نیوز به نقــل از روابــط عمومی بیمه 
آســیا، هادی خانــی، معاون وزیر، رئیــس مرکز اطلاعات 
مالــی و دبیر شــورای عالی مقابله و پیشــگیری از جرایم 
پولشــویی و تامین مالی تروریســم با ارسال لوح تقدیر، از 
تــلاش خالصانه و همت مجدانه واحد مبارزه با پولشــویی 
و تامین مالی تروریســم و نماینده بیمه آســیا در جلسات 
کارگروه تخصصی ارزیابی آســیب پذیــری بخش بیمه که 
ســهم شایانی در پپیشــبرد اهداف نظام اسلامی در زمینه 
مقابله با فســاد و ارتقاء توانایی ملی در مبارزه با پولشویی 

داشته، تقدیر و تشکر کرد.
بنابراین گزارش، در متن تقدیر معاون وزریر امور اقتصادی 
و دارایی آمده اســت: مراتب ســپاس و قدردانی خود را از 
زحمات به عمل آمده در تدوین سند ملی ارزیابی ریسک، 
شناســایی و ارزیابی آسیب های بخش بیمه و ارائه نظرات 

خلاقانه در کاهش مخاطرات، تقدیم می دارم.

»سیفی« سرپرست بانک صادرات ایران 
شد

با تصمیم هیات مدیره بانک صادرات، محســن سیفی 
کفشگری، عضو فعلی هیات مدیره این بانک به عنوان 

سرپرست بانک صادرات ایران منصوب شد.
با تصمیم هیات مدیره بانک صادرات، محســن سیفی 
کفشگری، عضو فعلی هیات مدیره این بانک به عنوان 

سرپرست بانک صادرات ایران منصوب شد.
بــه گزارش درآمد نیــوز، همچنین بــا تصمیم هیات 
مدیره این بانک، یاســر مرادی به عنوان عضو اجرایی 
هیأت مدیره و ســید ضیــا ایمانی بــه عنوان رییس 

هیات مدیره بانک صادرات انتخاب شدند.
محسن ســیفی دانش آموخته دکترای علوم اقتصادی 
از دانشــگاه آزاد اســلامی و دارای ســوابقی همچون 
قائم مقــام مدیرعامل بانک قرض الحســنه مهر ایران 
و مدیریــت امور نظــارت بانک رفاه کارگران اســت. 
مســئولیت های اجرایی در سازمان بازرسی کل کشور 
و ریاست هیأت مدیره شــرکت های مختلف بورسی و 

غیربورسی از دیگر سوابق وی به شمار می آید.

خبر

صنعت بیمه باید پیشــرو و پیشران اقتصاد کشور باشد
رئیس کل بیمه مرکزی اظهار داشــت: شــرکت بیمه نوین با 
برنامه ریزی و جهت گیری های درســت در مســیر خوبی قرار 
دارد و با بهره گیری از نیروی انسانی جوان درکنار کارشناسان 
متخصص و با تجربه موفق شــده تا در جایگاه روبه رشدی در 

قرار گیرد. بیمه  صنعت 
بــه گــزارش درآمد نیــوز مجید بهزادپــور در آییــن افتتاح 
ســاختمان ولیعصر)عــج( شــرکت بیمه نوین ضمــن گرامی 
داشــت هفته دولت، با تأکید برتوســعه کمی و کیفی صنعت 
بیمه، اذعان داشــت که یکی از روشــن ترین هدف گذاری ها و 

جهت گیری ها نســبت به صنعت بیمه را دولت سیزدهم دارد.
وی توســعه کمــی صنعــت بیمــه را یکــی از اصلی تریــن 
هدف گذاری تعیین شــده دولت ســیزدهم برشــمرد و گفت: 
این توسعه شــاخص های مختلفی چه در ابعاد کمی و چه در 
حــوزه کیفی دارد و صنعت بیمــه باید در زمینه ارائه خدمات 
بیمه ای مناســب برای تمامی مردم و ایجاد امکان دسترســی 
افراد به محصولات بیمه ای و ارائــه محصولات جدید بیمه ای 

گام بردارد.
رئیس کل بیمه مرکزی ضمن اشــاره به سه رکن صنعت مالی 
یعنی بــورس، بانک و بیمه، افزود: صنعــت بیمه باید صنعتی 
پیشــرو و پیشران باشد و اقتصاد کشــور را با خود به حرکت 

درآورد.
بهزادپور، بابیان این که بیمه در بســیاری از کشــورهای دنیا 
جایــگاه مهمــی دارد، گفت: بایــد جایگاه صنعــت بیمه در 
کشــور را ارتقا داد چرا که اســتقلال و جایــگاه صنعت بیمه 
در تصمیم گیری های کلان کشــور از اهمیت بالایی برخوردار 

است.
وی، اذعان داشــت که حرکت به سمت نوآوری و فناوری های 
نوین و ایجاد تحول دیجیتــال در صنعت بیمه اجتناب ناپذیر 
اســت و با نگاه به تجربه جهانی هم می توان دریافت که برای 

توســعه باید به سمت این تحول حرکت کرد.
رئیــس کل بیمه مرکزی، عنوان کــرد: در فضای صنعت بیمه 
بزرگــی و کوچکــی یک شــرکت بیمه مهم نیســت زیرا یک 
شرکت بیمه با برنامه ریزی و جهت گیری درست خود می تواند 

به جایگاه خوبی برسد.
آییــن افتتاح ســاختمان ولیعصر )عج( شــرکت بیمه نوین با 
حضور، مجیــد بهزادپور؛ رئیس کل بیمــه مرکزی ج.ا.ایران، 
ســیدمحمد کریمی؛ دبیرکل ســندیکای بیمه گــران، علیرضا 
بلگوری؛ مدیرعامل بانک اقتصاد نوین، حســین کریم خان زند؛ 
مدیرعامل شــرکت بیمه نوین و اعضای هیأت مدیره و مدیران 

این شرکت برگزار شد
دو طرح جدید بیمه ای به زودی به بازار عرضه خواهد شــد

در ادامه مراســم امروز، مدیرعامل شــرکت بیمه نوین ضمن 
گرامی داشت هفته دولت اظهارداشت که همسو با سیاست های 
کلی نظام و حفظ منافع ســهامداران، در ســال گذشته برنامه 

اســتراتژیک سه ساله این شرکت به تصویب رسیده است.
حســین کریم خــان زند، بــا تاکیــد براهمیت نــوآوری در 
شــرکت های بیمه ای، گفت: در راستای نوآوری در خدمات و 
طراحــی محصولات نوین بیمه ای و با توجه به نیاز جامعه، این 
شــرکت دو طرح جدید بیمه ای در حوزه بیمه های عمر را به 

زودی روانه بازار خواهد کرد.
وی خرده فروشــی را یکی از استراتژی های مهم شرکت بیمه 
نوین برشــمرد و افزود: در سال گذشته این شرکت موفق شد 
تا با همکاری شــبکه فروش توانمنــد خود بیش از ۶۰ درصد 

رشــد در حوزه خرده فروشی را به ثبت برساند.
مدیرعامل شــرکت بیمه نوین، نیروی انسانی جوان را یکی از 
نقاط قــوت بیمه نوین خواند و بیان کــرد: آموزش و توانمند 
سازی مدیران، کارکنان و شبکه فروش یکی از استراتژی های 
مهم اجرایی در این شــرکت است که اســتمرار و تداوم برآن 

همواره مورد تاکید بوده است.

بیمه نوین در جایگاه روبه رشدی قرار دارد

دکتر احمد بهاروندی، مدیرعامل بانک کارآفرین در سی و سومین همایش 
بانکداری اســلامی به ارائه مقاله ای پرداخت که براســاس آیه هفت سوره 
مبارکه حشــر و با تاکید بر برقراری عدالت برای تمامی آحاد جامعه تهیه 

شده بود.
به گزارش درآمد نیوز به نقــل از بانک کارآفرین به نقل از کارآفرین نیوز، 
سی وسومین همایش بانکداری اسلامی از روز گذشته )هفتم شهریور ماه( 
آغاز به کار کرد و تا امروز ادامه داشت. در روز دوم این همایش که به ارائه 
مقالات تخصصی اختصــاص یافت دکتر احمد بهاروندی، مدیرعامل بانک 

کارآفرین به ارائه مقاله ای پرداخت.
مدیرعامل بانک کارآفرین در مقاله خود به بررسی اثر تمرکز سبد اعتباری 
بانک ها بر اختلال رشــد ترازنامه بانک ها پرداخت. همچنین در این مقاله 
ســنجه ای جدید با عنوان اختلال در رشــد ترازنامه بانک، برای محاسبه 

ناترازی در شبکه بانکی ارائه کرد.
اساس و شــالوده تحقیق دکتر بهاروندی براساس آیه هفت سوره مبارکه 

حشر با تاکید بر برقراری عدالت برای تمامی آحاد اجتماعی بود.
در این ارائه مدیرعامل بانک کارآفرین تأکید کرد: کارکرد و نقش بانک ها به 

عنوان واسطه گر مالی تجمیع و بازتخصیص منابع است.
وی در مقاله خود لزوم ایجاد گردش در اعتبار بین آحاد اقتصادی، به عنوان 
یکی از مهمترین شــاخص های عدالت در تخصیص تسهیلات را نیز مورد 

تأکید قرار داد.
نکته مهم و قابل توجه دیگری که در این مقاله به آن اشــاره شده گردش 
تسهیلات بین متقاضیان متفاوت به عنوان یکی از پیشران های اصلی رشد 
اقتصادی اســت، اما در عین حال در یک اقتصاد با وجود تورم های مزمن 
نســبتا بالا بدیهی است که گیرندگان تسهیلات کلان میل به تمدید اصل 

تسهیلات داشته باشند.
مدیرعامل بانک در مقاله نشــان داد: براســاس آخرین اطلاعات منسجم 
منتشــر شده توســط بانک مرکزی در اســفند ماه ۱۴۰۱ حدود ۴۰٪ از 
تسهیلات بانک ها تســهیلات کلان جاری و غیرجاری است و این مهم در 

صورت عدم گردش بین متقاضیان متفاوت می تواند باعث کاهش نقدینگی 
برخی از بنگاه های اقتصادی بخصوص SME ها باشد.

دکتــر بهاروندی در بخش دیگری از مقاله عنوان کرد: با توجه به اطلاعات 
منتشر شده توسط بانک جهانی در مورد دسترسی به خدمات مالی خانوار 
به عنوان یکی دیگر از کانال های اثر پذیر در اختلال رشد ترازنامه بانک ها، 
نشــان داده شد که دسترســی به خدمات مالی برای اشخاص بیش از ۱۵ 

سال حدود ۲۵ درصد است.
وی افزود: این نســبت در قیاس با سایر کشــورهای خاورمیانه و آفریقای 
شمالی بیشتر است اما نسبت به کشورهای با درآمد بالاتر که بطور میانگین 

حدود ۵۴٪ هستند اندکی پایین است.
در نهایت مدیرعامل بانک توضیح داد: براســاس نتایج مدل اقتصادسنجی 
تخمین زده شــده که عوامل مهم اثرگذار کمی بر اختلال ترازنامه بانک ها 
عبارت از تمرکز سبد اعتباری بانک ها، نرخ بازدهی دارایی های بانک، حجم 

میزان اقلام زیر خط و همچنین نسبت بدهی به دارایی بانک ها است.

مدیرعامل بانک کارآفرین توضیح داد:

شانس قطعه سازان ایران برای موفقیت در بازار روسیه بالاست

بانک داری اسلامی و برقراری عدالت برای آحاد جامعه
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در دولت آقای روحانی تصمیم بر این شد که سکوی 
فاز ۱۲C که برای برداشت یک میلیارد فوت مکعب 
ســاخته شــده بود اما تولید کمی داشت به فاز ۱۱ 
منتقل شــود، اکنون فاز ۱۲c یک پنجم یعنی ۲۰۰ 
میلیــون متر مکعب تولید دارد و آنهم هم رو به افول 
اســت و عنقریب قطع می شــود بنابراین برای اینکه 
در زمان و هزینه صرفه جویی شــود تصمیم گرفتیم 
ســکوی ۱۲C را که در منطقه خشک و حاشیه ای 
و روی گســل واقع شده و هر کاری هم کنیم امکان 

تولید ندارد را در موقعیت ۱۱B نصب کنیم.
علــی کاردر در گفت وگو با خبرنــگار اقتصادی ایلنا، 
در ارزیابی اجرایی شــدن پروژه فاز ۱۱ پارس جنوبی 
از ابتدا تا اکنون اظهار داشــت: فاز ۱۱ هم مثل بقیه 
فازهای پارس جنوبی در مرز مشترک واقع شده و در 
اولویت تولید قرار داشــته است، در دوره اول وزارت 
آقای زنگنه تمام فازها تعیین تکلیف شده و تا فاز ۹ 
به توســعه رفته بود که دولــت تغییر کرد، در دولت 
نهم و دهم سی ان پی ســی به عنوان پیمانکار فاز ۱۱ 
انتخاب شــد که البته به دلیل تحریم پروژه را ترک 
کرد. بنابرایــن فاز ۱۱ در آن مقطع هم به توســعه 
نرســید البته ناگفته نمانــد همزمان فازهای دیگری 
بودند که در مدار توســعه قرار گرفتند، در دوره دوم 
وزارت آقای زنگنه تمامی فازها در ســطوح مختلف 
تحت توســعه قرار گرفتند و استراتژی اولویت بندی 
تدوین شــد و توسعه و بهره برداری از همه فازها غیر 

از فاز ۱۴ به میزان خیلی زیادی سرعت گرفت.
وی افزود: زمانی که برجام به امضا رســید تصمیم بر 
این شــد که فاز ۱۱ هم در دســتور کار توسعه قرار 
گیــرد و نکته مهم در کلیه فازهــای پارس جنوبی و 
از جمله فاز ۱۱ ســکوی فشارافزایی بوده است، زیرا 
چاه ها دچار افت تولید شده بودند و رفته رفته مخزن 
توان خود را از دســت می دهد، یعنی بزودی امکان 
برداشت به میزان کنونی را نخواهیم داشت. بنابراین 
جزء ضروریــات و نیازهای اولیه برای تمامی فازهای 
میدان گازی پارس جنوبی استقرار سکوی فشارافزایی 

بوده است.
مدیر عامل اسبق شرکت ملی نفت ایران تاکید کرد: 
ما در آن زمان طبق برآوردها به این نتیجه رســیده 
بودیم که شــرکت توتال تکنولوژی احداث ســکوی 
فشــارافزایی را در اختیار دارد و کنار توسعه فاز ۱۱ 
می تواند کار احداث این سکو را نیز  اجرایی کند، در 
هر حال فاز ۱۱ باید در تیپ اســتاندارد توسعه پیدا 
می کرد اما مهمترین مسئله این بود که توتال سکوی 

فشارافزایی را نیز مستقر کند.
وی یادآور شــد: مــا از ابتــدای اجرای پــروژه در 
پارس جنوبی تیپ استاندرد توسعه را نیز بلد نبودیم 
آن زمان هم توتال فاز ۲ و ۳ را توسعه داد و ما نیز به 
طور موازی فاز یک را توســعه دادیم و کلی اطلاعات 
نحوه توســعه و اجرای کار مثل احداث ســازه های 
دریایــی  را یاد گرفتیم و اکنون ایران در اجرای تیپ 
اســتاندارد کار بسیار موفق اســت، در مورد فاز ۱۱ 
قرار بود یک کار اســتاندارد اجرا شده، یعنی اقدامات 
مربوط بــه احداث چاه و تولید و برداشــت و انتقال 
به خشــکی صورت گرفته و در کنار آن فشارافزایی 

فاز اجرایی شــود و ما یاد بگیریم و برای تمام فازها 
اجرایی کنیم.

کاردر خاطرنشــان کــرد: اجــرا و احداث ســکوی 
فشارافزایی پروژه ای بسیار سنگین و سرمایه بر است 
یعنی ۳۰ تا ۳۵ میلیارد دلار منابع مالی نیاز دارد اما 
یک ضرورت است و این سکوها باید در اکثر فازهای 
پارس جنوبی مستقر شوند، در غیر این صورت بخش 
عمده تولید پارس جنوبی را از دست می دهیم و تولید 

و برداشت افت می کند.
وی گفــت: در هر حال علیرغم قراردادی که با توتال 
و سی ان پی ســی داشتیم متاسفانه با اعمال تحریم از 
سوی ترامپ توتال از پروژه خارج شد، ما بنا داشتیم 
که کار را با شــرکت چینی جلو ببریــم اما آنها نیز 
اعلام کردند تکنولوژی و دانش سکوی احداث سکوی 
فشــارافزایی را در اختیار ندارند و در نظر داشتند در 
کنار توتال به این دانش دسترسی پیدا کنند بنابراین 
آنهــا نیز بــا فاصله کمی از پروژه خارج شــدند و ما 
تصمیم گرفتیم توسعه میدان را با پتروپارس منهای 

استقرار سکوی فشارافزایی جلو ببریم.
مدیر عامل اســبق شــرکت ملی نفت ایــران اظهار 
داشــت: توتال طراحی را انجــام داده بود پتنت های 
اسناد و پکیج های مناقصه را تهیه کرد، نقشه ساخت 
را داده و دکل حفــاری  بــرای کار آماده بود، وقتی 
این شرکت فرانســوی از پروژه خارج شد پتروپارس 
همین نقشه را بدون سکوی فشــارافزایی اجرا کرد، 
بعبارت دیگر اقدامات اساســی و تکنیکی انجام شده 
و مشکلی نیســت. اما نکته مهم این است که توتال 
همین کار احداث ســکوی فشارافزایی را که قرار بود 
بــرای ما انجام دهد در قطر اجرا می کند و بنا بر این 
است که در ســال ۲۰۲۴ وارد مدار بهره برداری قرار 
گیرد و این بشدت به لحاظ امنیت تامین انرژی برای 
ما مسئله ســاز و فاجعه اســت زیرا با اجرای آن گاز 

بخش ایران هم مهاجرت کرده و ســهم این کشــور 
بالا مــی رود. البته فعلا به دلیل چاه هایی که حفاری 
شده مهاجرت صورت نگرفته و بیشتر مهاجرت داخل 
فازهای ایران است، اما بعد از بهره برداری از سکوهای 
فشــارافزایی قطر ایــن خطر ما را تهدیــد می کند، 
بنابراین درمورد فشــارافزایی نباید تامل کنیم و باید 

به سرعت این موضوع را حل کنیم.
وی توضیح داد: ســکوی فشــارافزایی از نظر ســازه 
دریایی بســیار بزرگتر از ســکوهایی اســت تاکنون 
احداث کرده ایم و درواقع باید یک نیمچه پالایشــگاه 
احداث و اجرا شــود، ما برای اجــرای پروژه در حد 
استاندارد تولید نیازی به توتال و یا دیگر شرکت های 
بین المللی نداریم موضوع بر ســر سکوی فشارافزایی 
اســت که از ضروریات اســت و باید به عنوان اولین 
پروژه کشــور در دســتور کار قرار گیــرد چون گاز 
مســئله مهم کشور اســت و اگر نباشد تولید میدان 
به طور قطع افــت می کند، بنابراین باید بروی ۴ فاز 
فشــارافزایی انجام دهیم تا تولید را در حجم کنونی 

حفظ کنیم.
کاردر بیان داشــت: اکنون کار استاندارد در فاز ۱۱ 
انجام شده یعنی سکو مستقر شده و گاز همانند همه 
فازهای پارس جنوبی به ســمت خشکی انتقال داده 
می شــود، کار متفاوت این فاز نیز این بود که سکوی 
فاز ۱۲ بــه فاز ۱۱ انتقال داده شــد که البته مدتی 
ســکو آسیب دید و تعمیراتی روی آن انجام شد ولی 
در هــر حال فاز ۱۱ به یک فاز اســتاندارد مثل بقیه 
فازها تبدیل شــد و فقط موضوع اصلــی نه تنها در 
فاز ۱۱ بلکه در تمام فازهای پارس جنوبی ســکوی 

فشارافزایی برای جلوگیری از افت تولید است.
در همین ارتباط یک منبــع آگاه نیز در گفت وگو با 
خبرنــگار اقتصادی ایلنا، با بیــان اینکه هدف بخش 
فنــی پروژه در تمامی دولت هــا این بوده که فاز ۱۱ 

در اســرع وقت به ثمر بنشیند و تولید داشته باشیم، 
اظهار داشت: قرارداد فاز ۱۱ بعنوان یک فاز مستقل 
در سال ۹۶ با شــرکت توتال و سی ان پی سی منعقد 
شــد، آن زمان این فاز یک فاز مستقل بود یعنی قرار 
بــود تمام تاسیســات از جمله هر دو ســکو را خود 
پیمانکار بســازد، ۱۲ حلقه چاه حفر شود و دو خط 
لوله مســتقل داشته باشد تا پروژه تکمیل شود و گاز 
تولیدی به خشکی برســد، قرار بود یک خط لوله به 
فاز ۱۲ و دیگری به فازهای ۶، ۷ و ۸ متصل شــود، 
امــا با خروج ترامپ از برجام توتال و سی ان پی ســی 
از قرارداد خارج شــدند و بنا بر این شد که پروژه را 
پتروپارس به تنهایــی جلو ببرد و اکنون صفر تا صد 

پروژه دست پیمانکار ایرانی است.
وی ادامــه داد: در دولــت آقای روحانــی تصمیم بر 
این شــد که ســکوی فاز ۱۲C که برای برداشــت 
یک میلیارد فوت مکعب ســاخته شده بود اما تولید 
 ۱۲c کمی داشت به فاز ۱۱ منتقل شود، اکنون فاز
یک پنجــم یعنی ۲۰۰ میلیون متر مکعب تولید دارد 
و آنهم هم رو به افول اســت و عنقریب قطع می شود 
بنابرایــن برای اینکه در زمــان و هزنیه صرفه جویی 
شــود تصمیم گرفتیم سکوی ۱۲C را که در منطقه 
خشک و حاشیه ای و روی گسل واقع شده و هر کاری 
 ۱۱B هــم کنیم امکان تولید نــدارد را در موقعیت
نصــب کنیم، زیرا عملا به این نتیجه رســیده بودیم 
که استقرار تاسیســات در این فاز به صلاح نیست و 
باتوجه به اینکه این سکوها در هیچ جای دنیا مشابه 
نــدارد و در دنیا یونیک اســت باید خودمان تصمیم 
می گرفتیم و تصمیم گرفتیم، ســکویی را که در یک 
فاز بهره وری نداشت منتقل کنیم، این ایده در دولت 
آقای روحانی مطرح و اقدمات ابتدایی مهندسی انجام 
شــد، همین ایده در دولت سیزدهم اجرا شد بعبارت 
دیگر کارهای مقدماتی در دولت گذشــته انجام و در 

دولت سیزدهم به اجرا رسید.
ایــن منبع آگاه ادامه داد: از ســال ۹۳ تاکنون یعنی 
طی مدت ۹ ســال گذشــته از فاز ۱۲ همین میزان 
اندک یک پنجم را تولیــد کرده ایم و اکنون تولید از 
این فاز صرفه اقتصادی نــدارد، یعنی از ۳ بلوک فاز 
۱۲ یک بلوک )۱۲C( غیرتولیدی شــده است، مگر 

اینکه در آینده بخواهیم چاه احداث کنیم.
بــه گفتــه وی؛ در هر حــال این پروژه مشــکلات 
عدیده ای داشــت از جمله اینکه شناور اوشنیک در 
آب های روســیه توقیف بود، ضمن اینکه انتقال یک 
ســکو از یک فاز به فاز دیگــر کار یونیکی بوده و در 
تمام دنیا بی نظیر بود، بنابراین کار با ســختی فراوان 
انجام شــد.این منبع آگاه در ادامه بیان داشــت: در 
حال حاضر سکوی ۱۱A نیز در مرحله مناقصه است 
و قرار است از ســکوی فاز ۱۱A دوارزده حلقه چاه 
و ۲۸ میلیون متر مکعب تولید داشــته باشــیم و از  
۱۱A هــم دوازده حلقه چاه ۲۸ میلیون متر مکعب 
 ،۱۱B در روز تولید و برداشت داشته باشیم اکنون از
سه حلقه چاه وارد مدار شــده است و ۲۵۰ میلیون 
فوت مکعب که معادل یک چهارم ظرفیت سکو است، 
تولید می شود و هر ۳ ماه یک بار یک چاه دیگر وارد 

مدار و به ظرفیت تولید اضافه می شود.

ریل گذاری دولت سیزدهم سبب توسعه داستان پرماجرای فاز ۱۱؛ از توتال تا خلا سکوی فشارافزایی
انرژی های تجدیدپذیر می شود

مدیرکل دفتــر نظارت بر احداث و تولید نیروگاه های ســازمان 
انرژی هــای تجدیدپذیر و بهــره وری برق ایران )ســاتبا( گفت: 
سیاســت گذاری و ریل گذاری های درســت دولت ســیزدهم به 
همراه تنوع روش های تأمین مالی، توســعه زیربنایی انرژی های 

تجدیدپذیر را فراهم می کند.
»علی شــب نورد« در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی ایرنا افزود: 
دولت سیزدهم با تنوع بخشــی به روش های تأمین مالی احداث 
نیروگاه های تجدیدپذیر، به دنبال جذب ســرمایه های داخلی و 

خارجی برای توسعه هرچه بیشتر این نوع انرژی است.
وی، یکــی از روش های تامین مالی برای ســاخت نیروگاه های 
تجدیدپذیــر را مصوبه ماده ۱۶ قانــون جهش تولید دانش بنیان 
برشــمرد و گفت: این ماده  قانونی، صنایع با قدرت مصرف بیشتر 
از یک مگاوات را موظف کرده اســت تا معادل یک درصد از برق 
مورد نیاز سالیانه خود را از طریق احداث نیروگاه های تجدیدپذیر 

تأمین کنند.
مدیرکل دفتر نظارت بر احداث و تولید نیروگاه های ســاتبا ادامه 
داد: این میزان در پایان ســال پنجم باید دست کم به پنج درصد 
برسد و صنایع مورد تأکید یا خود می توانند برای احداث نیروگاه 
اقدام کنند یا از طریق تابلوی ســبز برق تجدیدپذیر، برق مورد 

نیاز خود را تأمین کنند.
شب نورد، روش دیگر را تأمین برق برای مراکز استخراج رمزارز 
دانســت و خاطرنشــان کرد: برای تأمین برق این مراکز قوانینی 

مصوب شده است.
وی گفت: تأمین برق رمزارز یکی از مواردی اســت که بار زیادی 
به شبکه برق کشور تحمیل می کند و چه بهتر که برق این مراکز 

هم از انرژی های تجدیدپذیر تأمین شود تا سربار شبکه نشود.
مدیرکل دفتر نظارت بر احداث و تولید نیروگاه های ساتبا اضافه 
کرد: بر این اســاس، مرکز استخراج رمزارز اگر نسبت به احداث 
نیــروگاه تجدیدپذیر اقدام و برق آن را تحویل شــبکه دهد، در 
قالب قرارداد شبکه موظف است در بازه زمانی که اعلام می شود 

برق را به این ها در هر نقطه ای تحویل دهد.
شــب نورد افزود: این مراکز می توانند هر ظرفیتی برقی که نیاز 
دارنــد، معادل آن نیروگاه تجدیدپذیر احــداث کرده و آن را به 
شــبکه تحویل داده و در هر نقطه ای بدون قطعی برق موردنیاز 

را تحویل بگیرند.
وی خاطرنشان کرد: البته این موضوع برای صنایعی که نسبت به 
احداث نیروگاه تجدیدپذیر اقدام کنند، قابل اجرا اســت و معادل 
برقی کــه تولید می کنند برق موردنیاز را در زمان مشــخص از 

شبکه تحویل خواهند گرفت.
مدیرکل دفتر نظارت بر احداث و تولید نیروگاه های ساتبا گفت: 
امکان صادرات برق تجدیدپذیر، نیز به عنوان راهکار دیگری مورد 

تأکید دولت سیزدهم قرار گرفته است.
وی افزود: فراهم شــدن امکان صادرات بــرق تجدیدپذیر برای 
ســاکنان مرزی کشور بسیار مؤثر اســت تا ب احداث نیروگاه و 

تولید برق بتوانند آن را صادر کرده و درآمدزایی کنند.
این مقام مسوول ساتبا خاطرنشان کرد: بیشترین کاری که دولت 
سیزدهم در بخش توسعه زیربنایی انرژی های تجدیدپذیر انجام 
داد، همین ریل گذاری ها و سیاست گذاری ها است که نویدبخش 

توسعه این بخش است.

مدیرعامل آبفای کشور:
همه مواکب و تاسیسات موجود در مهران به 

آب پایدار دسترسی دارند
مدیرعامل شرکت مهندسی آبفای کشور با تاکید بر اینکه همه 
مواکب و تاسیســات موجود در مهران به آب پایدار دسترســی 
دارنــد، تصریح کرد: اکیپ هــای کنترل کیفــی صنعت آب و 
فاضلاب نیز با حضور خود بر کیفیت آب توزیع شده از شبکه و 

تانکرها، نظارت لازم را دارند.
به گزارش ایرنا از شرکت آب و فاضلاب کشور، »اتابک جعفری« 
در بازدیــد از قرارگاه اربعین پایانه مرزی مهران افزود: در حوزه 
آب و فاضلاب در پایانه مــرزی، مدیریت و برنامه ریزی جدی 
اتفاق افتاده اســت که امروز شــاهد این تغییر محسوس و این 

حجم از ارائه خدمات به زوار هستیم.
وی، به خدمت رسانی شرکت آب و فاضلاب کشور در شهرهای 
زیارتــی عراق نیز اشــاره کرد و گفت: در کربلا شــرکت آب و 
فاضلاب اســتان تهران مســوولیت خدمات رســانی را برعهده 
دارد و اقداماتی شــامل ایجاد انشعاب های کافی و مناسب برای 
مواکب و مراکزی که نیاز آبی دارند، ایجاد یک هزار دوش حمام، 
تامین آب ســرویس های بهداشتی، کمک رسانی در توزیع آب 
بسته بندی شده و انتقال تانکرهای سیار به شهرهای زیارتی را 

پیش بینی کرده است.
جعفری تصریح کرد: شرکت آب و فاضلاب به عنوان یک شرکت 
خدمات رســان در همه مقاطع در شرایط سخت کاری نسبت 
به انجــام وظایف خود واقف بوده و از هیچگونه تلاشــی دریغ 

نمی کند.
مدیرعامل شرکت آب وفاضلاب استان ایلام نیز در جریان این 
بازدید با ارائه گزارشی از اقدامات و فعالیت های انجام گرفته برای 
تأمین آب پایدار و خدمات رسانی به زوار اربعین حسینی گفت: 
شــرکت آب و فاضلاب استان با تمهیدات و اقدامات پیش بینی 
شــده در همه حال آماده بوده و در حال خدمت رسانی است تا 

مردم بدون هیچ گونه دغدغه ای به زیارت بپردازند.
وی با تاکید بر اینکه برای تامین آب شــرب پایدار زوار اربعین 
از ۹ شهرســتان استان تا مرز مهران، برنامه ریزی ها و اقدامات 
لازم انجام شده است ، اظهار داشت: تأمین آب شرب موکب های 
سطح استان از نخستین نقاط ورودی به استان تا مرز بین المللی 
مهران با استفاده از مخازن و خطوط انتقال و همچنین استفاده 
از تانکرهای آبرسانی سیار، تأمین آب سرویس های بهداشتی، 
تامین آب محل اســکان موقت )زائرین( ۱۰۰ هزار نفری پارک 
جنگلی »چقاسبز« ایلام، نصب آب سردکن های مسیر و پایانه 
برکت، نصب دســتگاه کلرزنی در محل قــرارگاه اربعین پایانه 
مرزی وزارت نیرو، اســتقرار دســتگاه یخ پولکی به مقدار پنج 
تن در شــبانه روز، ساخت مخازن، ســاخت خطوط انتقال آب 
و فاضلاب و احداث ســپتیک فاضلاب پایانه مرزی مهران، فقط 
گوشه ای از عملکرد جهادی شرکت آب و فاضلاب استان ایلام 

است.
ناصری با تقدیر از حضور فعال شــرکت های آبفای استان های 
معین، اظهار داشــت: به برکت نظام مقدس جمهوری و دولت 
کار و کرامت، شاهد استقبال مردم همیشه در صحنه از کنگره 

عظیم اربعین هستیم.

خبر

صنعت گاز در دولت ســیزدهم افزون بر گازرســانی به شهرها، 
روســتاها، صنایع و نیروگاه های کشــور، در زمینه های مختلفی 
مانند توسعه دیپلماسی انرژی، پیشبرد طرح های ذخیره سازی و 
بهینه ســازی گاز، خودکفایی و بومی سازی کالا و تجهیزات اقدام 

کرده است.
به گزارش شــانا، واقعیت این اســت که تنها وظیفــه و فعالیت 
شــرکت ملی گاز ایران گازرســانی و تأمین گاز مشترکان نیست 
و پروژه ها و اقدام هــای مختلفی به منظور توســعه فعالیت ها در 
زمینه صادرات و واردات گاز، بهینه سازی مصرف انرژی، پیشبرد 
طرح های ذخیره سازی گاز طبیعی و بومی سازی کالا و تجهیزات 
مورد نیاز با تکیه بر توان شــرکت های داخلــی و دانش بنیان به 

ویژه در ســال های اخیر از سوی این شرکت دنبال می شود.
طبق تازه ترین بولتن آماری سازمان کشورهای صادرکننده نفت 
)اوپــک(، خالص صــادرات گاز ایران در ســال ۲۰۲۲ و ۲۰۲۱ 
میلادی به ترتیب حــدود ۱۸.۷۹ و ۱۸.۴۳ میلیــارد مترمکعب 
بوده و نســبت به ســال ۲۰۲۰، بیش از ۶۰ درصد رشد داشته 

است.
از ســویی همه قراردادهای جاری شرکت ملی گاز ایران از جمله 
صادرات گاز به ترکیه و عراق طبق قرارداد و توافق نامه ها تاکنون 
اجرا شــده و در حال اجراســت، همچنین مذاکرات برای تمدید 

این قراردادها از سوی کارشناسان ادامه دارد.
به گفته مجید چگنی، مدیرعامل شــرکت ملی گاز ایران، ترکیه 
مایــل به تمدید قــرارداد خرید گاز از ایران اســت، ضمن اینکه 
مذاکــرات برای صادرات گاز به عمان، احیای قرارداد پاکســتان 
و تجارت گاز با روســیه تــداوم دارد و کشــورهای اروپایی هم 
مذاکراتی برای واردات گاز از ایران از مسیر ترکیه با ایران انجام 

داده اند که هنوز به ثمر ننشسته است.
صــادرات گاز به ارمنســتان )تهاتر گاز با برق( در این دو ســال 
مطابق قــرارداد اجرا شــده و می شــود. مردادماه امســال هم 
قراردادی مبنی بر افزایش حجم صادرات گاز ایران به ارمنستان 
بین مقام های دو کشــور امضا شد که بر اساس آن ضریب تهاتر 
گاز بــا بــرق نیز به نفع شــرکت ملی گاز ایــران اصلاح و مدت 

قرارداد تا سال ۲۰۳۰ تمدید شد.
اقدام مهم دیگر دولت ســیزدهم در حوزه دیپلماسی انرژی این 
بود که با تســویه بدهی ترکمنستان در سه قسط، سوآپ گاز از 
این کشــور از سرگرفته شــد و حجم آن هم از روزانه ۴.۵ به ۸ 
میلیون مترمکعب رســید، همچنیــن مذاکرات برای واردات گاز 

ترکمنستان به ایران در جریان است.
توسعه ذخیره ســازی گاز طبیعی به عنوان حلقه مفقوده ای برای 
حل مســئله ناتــرازی گاز به ویژه در فصل ســرما در این دولت 
شتاب گرفت؛ پروژه فاز دوم ذخیره سازی گاز در میدان شوریجه 
اکنون در حال اجراســت، خریــد کالای حفاری برای چاه های با 
اولویت بالا انجام شــده، ســه دکل حفاری در موقعیت مســتقر 
اســت و تاکنون هشــت موقعیت چاه تکمیل شــده و ساخت ۶ 
موقعیت دیگر، همچنین طراحی و ســاخت توربوکمپرســورهای 

پروژه در حال انجام است.

تهیه اســناد مهندسی پایه و تهیه شــرح کار EPC در اجرای 
فاز دوم توســعه ذخیره سازی در میدان ســراجه هم پایان یافته 
و پیمانــکار در حال نهایی ســازی برنامــه زمان بندی و مدارک 

WBS و CBS پروژه است.
امکان ســنجی پروژه ذخیره ســازی گاز در ســاختار گنبد نمکی 
نصرآباد کاشــان هم که به گفته رضا نوشادی، مدیرعامل شرکت 
مهندسی و توسعه گاز ایران در نوبت آغاز عملیات است، تکمیل 
شده و در مرحله نهایی ســازی گزارش ها و مدارک امکان سنجی 

و اسناد مناقصه توسعه قرار دارد.
از سویی طبق امکان سنجی ذخیره سازی گاز در ساختار قزل تپه، 
حفاری و تکمیل یک حلقه چاه ارزیابی خشــکی نیاز اســت که 
پیمانکار ضمــن نهایی کردن برنامــه زمان بندی، در حال اقدام 

برای خرید کالای حفاری، امضای قرارداد و اجاره دکل اســت.
عملیات ساخت جاده دسترسی، موقعیت حفاری و کمپ حفاری 
پروژه ذخیره ســازی گاز طبیعی بانکول نیز در حال تکمیل است 
و تعمیرات دکل حفاری، قراردادهای خرید کالا و ســرویس های 

اولیه حفاری امضا شده است.
طــرح هوشمندســازی شــبکه توزیــع گاز صنایــع عمــده و 
مصرف کننــدگان خانگــی و تجــاری نیــز به عنــوان اقدامــی 
اولویت دار در دســتور کار شــرکت ملی گاز ایران است که طرح 
هوشمندکردن صنایع عمده پس از پایان پروژه مطالعاتی مشاور 
مهندسی هوشمندســازی )دانشگاه صنعتی مالک اشتر( در سال 
۱۴۰۲ آغاز و در ســال ۱۴۰۵ تکمیل می شــود، هوشمندسازی 
کنتورهــای مصرف کنندگان خانگی و تجاری )مشــترکان جزء( 

هم از فروردین ماه ســال ۱۴۰۳ به طور رسمی آغاز خواهد شد.
مجیــد چگنی، مدیرعامل شــرکت ملی گاز ایران اعلام کرده که 
اجرای این طرح به صورت پایلوت در ۶ اســتان کشور انجام شده 
است و پس از آن، پروژه در سراسر کشور اجرا خواهد شد و امید 

اســت بتوان ۲۷ میلیون کنتور را هوشمند کرد.
شــرکت ملی گاز ایران همســو با عمل به مســئولیت اجتماعی 

خود اقدام های مختلفی برای بهینه ســازی مصرف گاز انجام داده 
یا در حال اجرا دارد؛ ســند بهینه ســازی مصرف گاز با همکاری 
دانشگاه شهید بهشتی تهیه شــده و کاهش ناترازی گاز طبیعی 
از طریق مدیریت مصرف، کاهش مصرف و جلوگیری از هدررفت 
گاز در ســاختمان ها شامل بهسازی ۳۲۹ هزار سیستم گرمایشی 
و موتورخانــه موجــود، تأمیــن و جایگزینی اتصــالات مفصلی 
جدید با حــدود ۶.۵ میلیون اتصالات پیــش و پس از رگولاتور 
دارای نشــتی، تأمین و جایگزینی ۲۰ هزار سیســتم گرمایشی 
یا موتورخانه فرســوده با موتورخانه جدید با بــازده بالا، تأمین 
و جایگزینی ۴.۱ میلیون دســتگاه بخاری گازســوز با رده انرژی 
A و B با بخاری های مرســوم و تأمین و نصب سیستم هوشمند 
برای ۱۰۰ هزار سیســتم گرمایشــی و موتورخانه های موجود از 

جمله این موارد است.
وابســتگی به کالاهای خارجی تخصصی مورد استفاده در صنعت 
گاز در دو ســال اخیر مقدار قابل توجهی کاهش یافته و در این 
مدت به واسطه حرکت در مســیر تکمیل زنجیره توسعه فناوری 
و  بومی  ســازی اقلام راهبردی در صنعــت گاز ۵۰ میلیون یورو 
صرفه جویی ارزی شده که این موضوع با استفاده از ظرفیت های 
موجود در قانون حداکثر اســتفاده از تــوان تولیدی و خدماتی 
کشور و حمایت از کالای ایرانی، قانون جهش تولید دانش بنیان، 
آیین نامه هــای اجرایــی مرتبط با دو قانون یادشــده، حل وفصل 
شــکایات و اختلاف های فنی بین کارفرمایــان و تولیدکنندگان 

کالا محقق شده و می شود.
با توجه بــه نقش راهبردی خودکفایی کالا در ســاخت و تولید 
اقــلام مورد نیاز  تولیــد، انتقال، توزیع و کاهــش ناترازی گاز، 
همچنیــن مســئولیت اجتماعی ســازمان در قبــال حمایت از 
تولیدکننــدگان داخلی، اشــتغال آفرینی، ممانعت از خروج ارز، 
بهینه ســازی مصــرف انرژی و کاهش نشــر کربن، این مســائل 
پیشــرفت بسیار مطلوبی در ارتباط با اقدام های بنیادی و کاربرد 

محور و دارای اولویت در ابعاد گوناگون داشــته است.
مزایده فروش گازهای مشعل با هدف حفظ محیط زیست و جمع 
آوری گازهای مشــعل در دولت سیزدهم که به عنوان موضوعی 
راهبردی در وزارت نفت این دولت دنبال می شــود، برگزار شــد 
که طبق اعلام مدیرعامل شرکت ملی گاز ایران، قراردادهای آن 
در حال تنظیم و امضا هســتند و پیش بینی می شود این گازها تا 

بیش از ۲۰۰ میلیون مترمکعب در ســال جمع آوری شوند.
خانــه گاز ایران در ســال نخســت فعالیت دولت ســیزدهم با 
همــکاری مؤسســه مطالعــات بین المللی انرژی و به پیشــنهاد 
مدیرعامل شــرکت ملــی گاز ایران بــا هدف انجــام مطالعات 
راهبــردی در زمینه هــای تحلیل بازار و تجــارت گاز طبیعی و 
فرآورده هــای گازی، آینده پژوهی، الگوســازی عرضه و تقاضای 
گاز طبیعی و فرآورده های گازی، بهینه ســازی و فرهنگی سازی 
مصرف گاز، حکمرانی، توســعه و نوآوری در کســب وکار شرکت 
ملی گاز و حکمرانی انرژی، توســعه ســازمانی، سرمایه انسانی، 
بهره وری و مسئولیت اجتماعی شــرکت تأسیس شد و همچنان 

در حال فعالیت است.

صنعت گاز و اقدام های ماندگار



از آغــاز جنگ ائتــلاف غربی - عربــی در یمن در 
ششــم فروردین سال ۱۳۹۴، کاملا مشخص بود که 
غربی ها به ویژه انگلیس به دنبال تجزیه این کشور 

اسلامی و کشتار مردم مسلمان آن هستند.
به گزارش ایرنا، با توجه به این که بیش از یکســال 
اســت تمامی تلاش های منطقه به سمت صلح در 
جنــگ یمن پیش می رود، اما توطئه های روباه پیر 
و آمریکا در منطقه تمامــی ندارد و این بار انگلیس 
نقشه جدید خود درخصوص ساخت پایگاه نظامی در 

شرق یمن را کلید زده است.
در روزهای اخیر منابــع آگاه یمنی از توطئه جدید 
نیروهای ویژه اشــغالگر انگلیس برای ســاخت یک 
پایگاه نظامی در استان حضرموت واقع در شرق یمن 
خبر داده و اعلام کردند که گزارش های حاکی از آن 
اســت که نیروهای ویژه انگلیــس با حمایت عناصر 
مزدور داخلی در یمن، در حضرموت مستقر شده اند.
اســتان حضرموت از مناطقی می باشــد که ســال 
هاست گروه های تروریستی در آنجا ساکن هستند 
و توطئه جدید انگلیس در حضرموت نشان می دهد 
که رابطه نزدیکی میان لندن و تروریســت ها برقرار 

می باشد.
بنابر اعــلام منابع یمنــی نظامیان ویژه اشــغالگر 
انگلیســی در مناطق کشــاورزی منطقه "الشین" 
واقع در "غیل باوزیر" متعلق به شهروندان یمنی در 
استان حضرموت با حمایت امارات متمرکز شده اند.

این منابع تاکید کردند که نظامیان انگلیســی یک 
منطقه کشاورزی را برای ساخت پایگاه نظامی خود 
انتخاب کرده انــد که البته این اقدام اشــغالگران با 

مخالفت ساکنان محلی رو به رو شده  است.
این نخســتین باری نیســت که اخبار و گزارشــات 
رســانه ای در خصوص حضور نظامیان انگلیســی - 
آمریکایی در یمن منتشر می شود. پیش از این "بدر 
کلشات" جانشین استاندار المهره اعلام کرده بود که 
نظامیان آمریکایی و انگلیسی در فرودگاه "الغیضه" 
در استان المهره حضور دارند. سفیر آمریکا در یمن 
نیز بــه صورت پنهانی به اســتان "المهره" واقع در 

شرق این کشور رفت وآمد دارد.
کاخ ســفید دو ســال قبل نامــه ای را در خصوص 
فعالیت های نظامیان آمریکا در خارج از مرزهای این 
کشور برای رئیس کنگره ارسال کرد و بر گزارش های 
منتشر شده درباره حضور نظامیان آمریکایی در یمن 
صحه گذاشــت، اما همچون گذشته مدعی شد که 
این حضور با هدف مبارزه با گروه های تروریســتی 
القاعده و داعــش صورت می پذیرد، ادعایی که فقط 

به طنز شباهت دارد.
هرچنــد جنگ یمــن با تجــاوز ائتــلاف عربی – 
آمریکایی به ســرکردگی سعودی از ششم فروردین 
۱۳۹۴ آغاز شــده ولی تجزیه این کشــور به ســال 

۱۳۹۷ باز می گردد.
اولیــن اقدام تجزیه طلبانه در یمن از ســوی دولت 
امارات با کمک رژیم صهیونیســتی در اردیبهشــت 
سال ۱۳۹۷ کلید خورد؛ اماراتی ها در همین مسیر 
جزیره یمنی "ســقطری" را که صدهــا کیلومتر با 

این کشــور فاصله دارد، اشغال کردند، جزیره ای که 
کنترل آن پیش از آن در اختیار دولت های مختلف 
یمن بوده و با آغــاز تجاوز ائتلاف عربی - آمریکایی 
به این کشــور، اقدامات اشــغالگرانه و توسعه طلبانه 
امارات در این جزیره اســتراتژیک یمنی نیز روز به 

روز افزایش یافته است.
تا پنج ســال پیش زیاده خواهی های امارات در یمن 
و به خصوص در جزیره سقطری با سودای گسترش 
نفــوذ در منطقه تا آنجا پیــش رفته بود که در ابتدا 
ابوظبــی فقط درصدد ایجــاد پایگاههای نظامی در 
ایــن جزیره به منظور جمــع آوری اطلاعات نظامی 
و جاسوســی بود، امــا همانگونه که کارشناســان 
مســایل منطقه در گذشــته پیش بینی کرده بودند، 
امارات قصد تســخیر و تصرف جزیره سقطری را در 

سرزمین های اشغالی فلسطین دارد.
اقدامــات امارات برای تســلط بر جزیــره راهبردی 
ســقطری و ســپس جزیره "میّون" در تنگه »باب 
المندب« به حدی رســید که چند سال پیش حتی 
صدای مقامات یمنی دولت مستعفی و فراری یمن و 
آل ســعود را در نیز درآورد و آنها با اقدامات ابوظبی 

در یمن مخالفت کردند.
بنابر اخبار دریافتــی از منابع یمنی، از حدود چهار 
ســال پیش شــماری از کارشناســان صهیونیست 
و آمریکایــی در کنــار نظامیان اماراتــی در جزیره 
سقطری تجهیزات شــنود و رادار نصب کردند و در 
حقیقت، آنــان در این جزیره مهــم و راهبردی در 

اقیانوس هند و دریای عرب پایگاه ایجاد کردند.
اقدام اخیر نظامیان اشغالگر انگلیس در ایجاد پایگاه 
در اســتان حضرمــوت نیز دقیقا همچــون امارات، 
آمریکا و رژیم صهیونیســتی در ســقطری و جزیره 
میّون می باشد و نشان می دهد که توطئه انگلیسی 

در یمن در حال انجام است.

اگــر نگاهی به تاریخ ۲۰۰ ســال گذشــته منطقه 
بیندازیــم، به راحتی دســت های پنهان و آشــکار 
انگلیســی ها در ایجاد فتنه نه تنها در سطح منطقه 
بلکه جهان را می بینیــم، همچون توطئه در ایران، 
ســوریه، فلســطین، لبنان، عراق، یمن، افغانستان، 

هند، پاکستان و ...
عموما نقش انگلیــس در توطئه های صورت گرفته 
در جهان به صورت ناملموس بوده و ابتدا کمتر می 
تــوان رد پایی از روباه پیر در توطئه ها یافت ولی با 
گذشت زمان دست های انگلیسی ها همواره رو شده 
و همه متوجه می شوند که کار، کار انگلیس بوده که 
در سال های اخیر این موضوع در جنگ های سوریه 

و یمن به طور دقیق افشا شده است.
در همیــن جــا باید تاکید کرد کــه هرچند پس از 
جنگ جهانــی دوم فرماندهی توطئه های جهانی با 
آمریکا بوده است، اما طرح و برنامه ریزی این توطئه 
ها عموما کار روباه پیر یا همان انگلیس می باشــد. 
یعنی به صراحت می توان گفت که در دو قرن اخیر 
تقریبا تمامی توطئه های صورت گرفته در جهان با 
توطئه مســتقیم یا غیرمستقیم انگلیس بوده است، 

که یمن نیز نمونه بارز آن است.
هرچند جنگ یمن از ششــم فروردین سال ۱۳۹۶ 
آغاز شــد، اما حدود دو ســال پیش بــود که نقش 
انگلیــس در این تجاوز آشــکار گردید؛ وزارت دفاع 
دولت نجات ملی یمن حدود شــش ســال پیش از 
نقش مســتقیم انگلیس در تجــاوزات علیه یمنی ها 

پرده برداشته بود.
پایگاه خبری العهد در همان زمان طی گزارشــی به 
نقل از وزارت دفاع دولت نجات ملی یمن اعلام کرده 
بود که نیروهای مسلح این کشور، مشارکت میدانی 
انگلیس در تجاوزات علیه ملت یمن در جبهه شمالی 

را تحت نظر دارند.

ایــن وزارتخانه اعلام کرده بــود، انگلیس از طریق 
خدمات مستشــاری و نیــز مشــارکت میدانی در 

حمایت از متجاوزان در جنگ یمن نقش دارد.
یــک منبع در وزارت دفاع دولــت نجات ملی یمن 
در ایــن باره گفته بود که »انگلیس اطلاعات مربوط 
به مشــارکت خود در جبهه های شمالی را پنهان و 
تلاش می کند مانع رسیدن این اطلاعات به رسانه ها 
شــود، اما شــواهد حاکی از آن اســت که انگلیس 
به شــکل مســتقیم در جنگ یمن نقش داشته و 
تجهیزات نظامی ائتلاف متجاوز را تامین می کند و 
همچنین علاوه بر خدمات مستشاری در جبهه های 
شــمالی بخش زیادی از انواع سلاح های عربستان 

توسط انگلیسی ها تأمین می شود«.
پیــش از ایــن نیز "محمــد علی الحوثــی"، عضو 
شورای عالی سیاســی یمن در سخنانی با اشاره به 
نقش مخرب انگلیــس در جنگ یمن گفته بود که 
انگلیس در این تجاوز شــریک است و هواپیماها و 
تیم متخصص آن با ســعودی هــا در بمباران مردم 

یمن مشارکت دارند.
بزرگتریــن  از  آکســفام)یکی  زمــان  همــان  در 
سازمان های بین المللی امدادرسانی برای ریشه کنی 
فقر، گرســنگی و بی عدالتی( اقــدام دولت انگلیس 
در فــروش تجهیــزات نظامی از جملــه تجهیزات 
سوختگیری هوایی به عربســتان، به طولانی شدن 

جنگ یمن را تقبیح کرده بود.
در بهمن ماه ســال گذشته )۱۴۰۱( نیز وزارت امور 
خارجه دولــت نجات ملی یمن رفتــار جنایتکارانه 
انگلیس در قبال مردم یمن و ممانعت از ایجاد صلح 
در یمن را محکوم و اعلام کرده بود که روباه پیر در 
سنگر مفســدان و تروریست های رانده شده از یمن  

ایستاده است.
وزارت خارجه یمن تأکید کرده بود که حمایت های 
لنــدن از متجاوزان و اقدامات ضدانســانی انگلیس 
علیه مردم یمن به وضــوح، نقش جنایتکارانه لندن 
را در تشدید مشکلات و درد و رنج مردم یمن نشان 
می دهد؛ اقداماتــی که بدون هیچ گونه ابهامی ثابت 
می کند کــه انگلیس در جنگ اقتصــادی از جمله 
سیاست های محاصره و گرسنگی دادن به مردم یمن 

دست دارد.
وزارت خارجه دولت نجات ملی یمن همچنین اعلام 
کرده بود که انگلیس اصرار آشکار دارد که جنگ در 
یمن را طولانی کند و بر رنج مردم این کشور بیفزاید 
و لندن تلاش زیادی می کند تا از صلح ممانعت کند 
و اوضاع را به ســمت از ســرگیری عملیات نظامی 

سوق دهد.
بنابر اعلام منابع خبری، انگلیس ۶۳۰۰ کارشــناس 
نظامی و فنی در همه بخش های نظامی و اطلاعاتی 
در یمــن دارد. به گفته یکی از افســران انگلیســی 
مشارکت کننده در جنگ یمن نزدیک به ۹۵ درصد 
از عملیــات تجهیز مأموریت هــای محوله هوایی به 
دست افســران و کارشناسان نظامی انگلیسی انجام 
می شــود و لندن تاکنون با توقف این نقش مخالفت 

کرده است.

مبارزه حامیان فلسطین در دانشگاه های آمریکا، با وجود فشار لابی 
صهیونیست ها

برخی از اســاتید و فعالان دانشجویی آمریکا با انتقاد از جلوگیری از مطرح شدن موضوعات مرتبط با حقوق فلسطینیان در 
دانشگاه های این کشور تاکید کردند که طی دو دهه گذشته فعالان و اساتیدی که از مساله فلسطین حمایت می کنند، در 

فهرست سیاه قرار گرفته و به حمایت از تروریسم متهم شدند.
به گزارش روز یکشنبه ایرنا به نقل از خبرگزاری سما، برخی حقوقدان ها و تحلیلگران آمریکایی اعلام کردند که نوعی نظارت 
در دانشــگاه های این کشــور زیر فشار لابی های صهیوینست حاکم است که اجازه نمی دهد، درباره مساله فلسطین آزادانه 

بحث و گفت وگویی صورت بگیرد.
بر اساس این گزارش، در حال حاضر فعالان علمی حامی فلسطین در فهرست سیاه قرار می  گیرند و از این مساله، علیه این 

افراد استفاده می شود.
»دیما خالدی« مدیر اجرایی سازمان »فلسطین قانونی« در اظهاراتی گفت که دانشجویان و فعالان علمی در طول سالیان دراز 
تلاش کردند که مساله حقوق فلسطین را در صدر اولویت های دانشگاه های خود قرار دهند که این امر در بیشتر مواقع باعث 

شده که مجموعه های صهیونیستی و حامی این رژیم بر اقدامات و فعالیت آن ها نظارت داشته باشند.
وی در ســمیناری تصریح کرد: درباره طرح و بحث با موضوع فلسطین آزادی بیان وجود ندارد، البته این استثنا تنها در این 

موضوع است؛ امری که نشان از فرسودگی قوانین دارد.
بر اساس این گزارش، طی دو دهه گذشته فعالان و اساتیدی که از مساله فلسطین حمایت می کنند در فهرست سیاه قرار 

گرفته و به حمایت از تروریسم متهم شدند.
پیش از این نیز ۹۰۰ نفر از اساتید دانشگاه های انگلیس، آلمان و آمریکا با امضای طوماری تاکید کردند که اشغال طولانی 

مدت اراضی فلسطینی، باعث به وجود آمدن یک نظام نژادپرستانه در این سرزمین شده است.
این افراد در طوماری که به امضای ۹۰۰ نفر از شخصیت های دانشگاهی کشورهای جهان رسیده ، این مساله را مورد تاکید 

قرار دادند.
در میان امضا کنندگان این طومار، افرادی از دانشگاه های ییل، هاروارد، شیکاگو، میشیگان، واشنگتن و بیریستون آمریکا و تل 

آویو، حیفا و بن گوریون رژیم صهیونیستی مشاهده می شود.
در متن این طومار آمده اســت: ما شــخصیت های دانشگاهی و شخصیت های عمومی دیگر از فلسطین و خارج از آن، توجه 
همگان را به حمله اخیر )رژیم( اسرائیل به دستگاه قضایی و اشغالگری غیرقانونی اراضی فلسطین که میلیون ها فلسطینی در 

آن زندگی می کنند، جلب می کنیم.
در بخش دیگری از این طومار می خوانیم: ملت فلسطین تقریباً نیازمند تمام حقوق اساسی خود بوده که از جمله آنها، حق 

رای و اعتراض است، در حالی که آنان با خشونت مستمر مواجه هستند.

حماس: تل آویو علیه مقدسات جنگ به راه انداخته است
عضو دفتر سیاســی جنبش مقاومت اسلامی فلســطین )حماس( تصمیم شهرک نشینان صهیونیست را برای تعرض 
گسترده و دسته جمعی به مسجدالاقصی در شهر اشغالی قدس در اواسط ماه آینده میلادی را به شدت محکوم کرد 
و گفت که فلسطینی ها برای مقابله با این توطئه، باید دست به بسیج عمومی زده و حضور دائمی در مسجدالاقصی 

داشته باشند.
به گزارش روزیکشــنبه ایرنا به نقل از مرکز اطلاع رسانی فلسطین، »موسی ابو مرزوق« در اظهاراتی خواستار بسیج 
عمومی و حضور دائمی فلســطینیان در مسجدالاقصی برای مقابه با تجاوزات صهیونیست ها علیه این مسجد مقدس 

و طرح های شوم آنان علیه این مکان مقدس شد.
وی افزود: رژیم اشــغالگر همچنان به بهانه های واهی به سیاست تخریب خانه های ساکنان قدس ادامه می دهد و در 

راستای طرح یهودی سازی این شهر، اجازه برافراشتن پرچم فلسطین در محله شیخ جراح را نمی دهد.
وی نســبت به طرح های شوم رژیم اشــغالگر برای یهودی سازی قدس از طریق اختصاص بودجه هنگفت برای تغییر 
مواد آموزشی، فرهنگی و هویتی فلسطینیان و هرگونه فعالیت اجتماعی و ملی در شهر قدس هشدار داد و خواستار 

مخالفت قاطعانه ساکنان قدس با این طرح ها شد.

خبر

بین الملل

توطئه انگلیس این بار در یمن
88

عدالت و برابری همواره در تاریخ افغانســتان به عنــوان یک حلقه مفقوده مطرح 
بوده اســت  و در دوره طالبان نیز این تبعیض قومیتی و جنسیتی نهادینه به چشم 
می خورد. از نگاه کارشناســان با رفع این تبعیض سیستماتیک و تشکیل حکومت 

فراگیر، مشروعیت و مقبولیت ملی، منطقه ای و جهانی رقم خواهدخورد.
با نگاهی تحلیلی به تاریخ افغانستان و سیاست های حاکمان و تصمیم گیران آن از 
سال ۱۸۸۰ تا کنون، می توان به این نکته مهم دست یافت که این کشور جنگ زده 
در باتلاق تاریخی »نابرابری« و »قوم گرایی« فرو رفته اســت. حتی آنهایی که تصور 
می کردند در ســال ۲۰۰۱ پس از سقوط طالبان، شاخصه هایی چون دموکراسی و 

عدالت اجتماعی در اولویت قرار بگیرد اما این اتفاق هم نیفتاد.
از همان ابتدای اشــغال افغانستان از سوی آمریکا و سقوط طالبان با کنفرانس بنُ، 
قوم گرایی بر ارزش های مدرن غلبه کرد و گفتمان قومی در این کشور ادامه حیات 
داد. انتصاب »حامد کرزی« به عنوان رئیس اداره انتقالی در دولت پساطالبان، دلایل 
»قومی« داشت. بنابراین کنفرانس بن همان گفتمان قومی را بازتولید کرد و بر تن 

آن لباس مدرن پوشاند.
بین سال های ۲۰۰۱ تا ۲۰۰۷، قومیت حداقل در برنامه های کلیدی دستگاه سیاسی 
رده اول نظام وجود داشت ولی روشنفکران و نخبگان کشور به گفتمان قومی آلوده 

نشده بودند.
تا سال ۲۰۰۷، گفتمان محوری میان نخبگان فرهنگی و سیاسی افغانستان »سنت 
و مدرنیته« و »چپ و راســت« بود اما در این سال، این گفتمان ها جای خود را به 
گفتمان های قومی )برادر بزرگ و کوچک( داد. حامد کرزی که با حمایت نیروهای 

آمریکایی به قدرت رسیده بود، طالبان را »برادران ناراضی« خواند.
با پیروزی »اشــرف غنی احمدزی«، رویکرد قوم گرایانه تشــدید شد. او نسبت به 
مسائل قومی و تکثرگرایی فرهنگی، سیاسی و اجتماعی حساسیت داشت و همه را 
زیرمجموعه یک روایت قومی تعریف می کرد و دیگران را صاحبان اصلی این کشور 
نمی دانست. این رویکردها نه تنها بی اعتمادی را میان شهروندان کشور بیشتر کرد 

بلکه حتی به روند ملت سازی در افغانستان صدمه زد.
همچنین در این دو دهه اشغال، شاخصه هایی چون مردم سالاری، حاکمیت قانون، 
توسعه سیاســی، اقتصادی و فرهنگی در حد شعار باقی ماند ولی در عمل کلیات 

سیاست آمریکا در اتاق های ارگ می چرخید. انتخابات به بازیچه ای تبدیل شده بود 
که رای مردم هیچ نقشــی در آن نداشــت و تقلب و جعل و آمریکا تصمیم گیرنده 

بودند.
در نهایت معضلاتی از قبیل قوم گرایی و قومی کردن جمهوریت، ناکارآمدی روزافزون 
نظام، فســاد گسترده مالی و اداری، عدم انسجام درون حکومتی، فقدان مشروعیت 
سیاسی، خلا روابط شــفاف با قدرت ها و همسایگان افغانستان، ایجاد فاصله میان 
حکومت و مردم، ناهماهنگی نیروهای امنیتی، ســوءظن همســایگان نســبت به 
حکومت  دست نشانده آمریکا در افغانستان و سیاست های مردم فریی کارانه حکومت 

باعث سقوط دولت اشرف غنی در ۲۴ مرداد ۱۴۰۰ شد.
اینک در دوره حکمرانی طالبان انتظار می رود که حکومت فراگیر شود و نمایندگان 
همه اقوام در آن ســهم داشته باشــند؛ برابری که قوم درجه یک و درجه دو در آن 

وجود نداشته باشند و همه نخبگان در بدنه حکومت و ادارات جا داشته باشند.
بنابرایــن، طالب گرایی، انحصارطلبــی، بی توجهی به شایسته ســالاری در ادارات 
دولتی عواقب جدی برای طالبان دارد. در مقابل، تشکیل حکومت فراگیر می تواند 
پایان بخش بحران مشــروعیت در این کشــور جنگ زده باشد و به مقبولیت ملی، 

منطقه ای و جهانی برای طالبان ختم شود.
زنان در تاریخ افغانســتان همواره مورد شــدیدترین تبعیض هــا و نابرابری ها قرار 
داشــته اند. با آمدن طالبان، مردم این کشــور انتظار بهبود شرایط و اجرای عدالت 
و برابری جنســیتی را داشتند که تا به امروز برخلاف وعده مقامات طالبان محقق 

نشده است.
اوایــل حکومت طالبان، این گروه وعده داد که حقوق مســاوی در آموزش را برای 
زنان و مردان افغانســتان تضمین کند. در تاریخ ۱ مهر ۱۴۰۰»ذبیح الله مجاهد« 
معاون وزیر اطلاع رسانی و فرهنگ دولت موقت طالبان طی یک مصاحبه به روزنامه 
»کوریره دلا سرا« گفت: »ما شــرایطی را برای تحصیل زنان آماده می کنیم. زنان 
موضوعات مشابه مردان ریاضیات، شیمی، تاریخ، زیست شناسی را مطالعه خواهند 
کرد و هیچ برنامه جداگانه ای بســته به جنســیت وجود نخواهد داشــت. مدارک 

تحصیلی کشور ما در جهان شناخته خواهد شد.«
برابری جنسیتی به وضعیتی گفته می شود که انسان ها بدون توجه به جنسیت شان 

شاخصه های حکمرانی عادلانه در افغانستان
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